
عضو هیــات مدیره انجمن ســازندگان و تامین 
کنندگان کالا و خدمات انرژی های تجدیدپذیر 
گفت: دو روش واگذاری نیروگاهای خورشیدی 
حمایتی در بســته های خرد و انبوه وجود دارد، 
تجربه نیــروگاه های خورشــیدی حمایتی در 
سال های قبل نشــان داده اســت که واگذاری 
بســته های ۲۰ الی ۲۰۰ تایی و یــک مورد نیز 
بســته ۵۰۰ تایی به پیمانکاران موفق بوده، ولی 
وقتی بســته های بزرگ تر تعریف شــده اند به 
نتیحه نرسیده اند، موضوعی که وزارت نیرو باید 
به آن توجه داشته باشــد.محمود کریمی با بیان 
اینکه در تبصره ۱۶ قانون بودجه ســالانه کشور 
تســهیلاتی برای کمیتــه امداد امــام خمینی 
و ســازمان بهزیســتی در نظر گرفته شــده که 
این دو ســازمان از این تســهیلات برای احداث 
نیروگاه های خورشــیدی بــرای مددجویان و 
معلولین استفاده کرده اند، اظهار کرد: روش کار 
بدین ترتیب است که در هر استان با پیمانکاران 
نیروگاه هــای خورشــیدی قــرارداد منعقد،   و 

نیروگاه برای مددجویان نصب می شود.
 وی افزود: برق تولیدی نیروگاه ها به وزارت نیرو 

فروخته و مددجــو از این طریق درامد کســب 
می کند.   در ســال جاری پنــج ارگان معاونت 
روستایی ریاست جمهوری،   سازمان انرژی های 
تجدیدپذیــر و بهــره وری برق ایران )ســاتبا(،   
کمیته امداد، ســازمان بهزیســتی،   و بســیج 
سازندگی با تفاهم نامه به اجرای این نیروگاه ها 

متعهد شده اند.
عضو هیــات مدیره انجمن ســازندگان و تامین 
کنندگان کالا و خدمات انرژی های تجدیدپذیر  
اظهار کرد: درخواســت می شــودکه نهادهای 
حمایتی تا جــای ممکن مــدارک مددجویان،   
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بانکــی مددجویان نیز آماده باشــد وســپس 
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بنابراین کارفرمای حقیقی، خــود مددجویان 
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معمول درصورت تقاضای تعداد بیشــتری کالا 
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نظررا با قیمت کمتر بفروشد و هزینه تمام شده 

پروژه نیز کاهش می یابد. 

ود وژه های خورشیدی حمایتی؛ فرصتی که از دست می ر پر

وزیـر صمت اعلام کرد

اعطای کارت اعتباری خرید به مردم
افزایش نرخ ارز، عملیات روانی است
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وزیر اقتصاد در شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی:
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 برای بخش خصوصی جذاب
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جوامع آگاه شوند

بانک مرکزی اعلام کرد
رشد ۵۹.۲ درصدی درآمدهای 

عمومی دولت در نیمه نخست سال

دبیر کل انجمن صنفی صنعت پتروشیمی خبر داد
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وشیمی ها در سامانه نیما ارز پتر
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وزیـر ارتباطات در صحن مجلس:

 شبکه ملی اطلاعات
 تا سال ۱۴۰۳ به اتمام می رسد

آگهي   مزایده

شهرداری شهرجديد هشتگرد

شــهرداری شهرجديد هشتگرد در نظر دارد به استناد مجوزهای صادره از سوی شــورای اسلامی شهر به شماره 415 مورخ 
1400/07/11 و شماره 1464 مورخ 1400/10/09 و همچنین تأییدیه فرمانداری به شماره های 9710 مورخ 1400/07/10 
و 27734 مورخ 1401/11/06 درخصوص جمع آوری پسماند سطح شهر و اجاره جایگاه CNG به شرح جدول ذیل با برگزاری 
مزایده اقدام نماید. لذا از كلیه متقاضیان واجد شرایط تقاضا مي گردد در صورت عدم عضویت در سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت ، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی )بصورت برخط( برای کلیه صاحبان امضاء مجازی و مهر سازمانی 

اقدام لازم صورت پذیرد.
1( مهلت فروش اسناد : از روز یکشنبه مورخ 1401/08/22 لغایت روز شنبه 1401/08/28  ساعت 14:30

2( مهلت بارگذاری پیشنهادات در ســامانه تدارکات : از روز یکشنبه 1401/08/22 لغایت ساعت 14:30 روز سه شنبه 
مورخ 1401/09/08 )با احتساب ایام تعطیل()اصل سپرده تضمین شرکت در مزایده ضمانت نامه بانکی/ فیش واریزی( پاکت 
»الف« درپاکت دربسته ، لاک و مهرشده( تا پایان وقت اداری ساعت 14:30 روز سه شنبه مورخ 1401/09/08 به دبیرخانه 

محرمانه حراست تحویل نمایند(
3( زمان گشايش پیشنهادات : روز شنبه مورخ 1401/09/12 ساعت 14:30

4( درصورتی که برندگان اول و دوم و سوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
5( شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

6( هزینه درج آگهي در هر نوبت چاپ به عهده برنده مزایده مي باشد.
7( سایر شرایط در اسناد مزایده درج گردیده است.

8( در صورت بروز هرگونه تناقص در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ، ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود.
9( کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت و تحویل اسناد مزایده تا بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

مدت اجاره مبلغ پایه ماهیانه )ریال(موضوعنوع مزایدهردیف
)سال(

مبلغ پایه یکساله 
)ریال(

5%  سپرده شرکت 
شماره سامانهدر مزایده  )ریال(

1/159/267/29757/964/0005001005750000043یکسال-جمع آوری پسماند سطح شهرتجدید1

5/400/000/000270/000/0005001005750000042یکسال450/000/000اجاره جایگاه CNGعمومی2

نوبت اول چاپ آگهی :  پنجشنبه 1401/08/19  نوبت دوم چاپ آگهی : چهارشنبه 1401/08/25

 نوبت دوم

آگهی مناقصه نوبت دوم

شــرکت برق منطقه ای يزد در نظر دارد مناقصه فوق را بر اســاس اطلاعات 
ذیل و از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به شماره فراخوان 

2001001071000012 برگزار نماید.
1-نوع مناقصه: عمومی یک مرحله ای

2-شرايط اولیه: مناقصه گرانی که حداقل امتیاز ارزیابی کیفی را کسب نمایند.
3-زمان دريافت اسناد: از تاریخ 1401/08/24 لغایت 1401/08/30

4-نحوه دريافت اسناد: واجدین شرایط می توانند اسناد را به صورت رایگان از 
سامانه ستاد به نشانی www.setadiran.ir دریافت نمایند.

5-مبلغ تضمین شرکت در فرايند ارجاع کار: 916.000.000 ریال
6-آخريــن مهلت تســلیم پیشــنهادها: ســاعت 13 روز چهارشــنبه مورخ 

1401/09/16
7-زمان گشايش پیشنهادها: ساعت 9 روز شنبه مورخ 1401/09/19

8-تسلیم پیشنهادها: کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارایه 
پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات از طریق سامانه ستاد انجام خواهد شد.

9-نشــانی و شــماره تماس دســتگاه مناقصه گزار: یزد، میدان امام حسین، 
بلوار دانشجو، بعد از پارك شــادي، شركت برق منطقه اي یزد، امور تداركات و 

قراردادها. 035-38253626
10-توضیحات: سایر مشخصات در اسناد مناقصه درج شده است. در ضمن به 
پیشنهادهای مبهم، مشــروط، مخدوش، فاقد تضمین و پیشنهادهایی که غیر از 

سامانه ستاد ارسال گردد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول:1401/8/24
تاريخ انتشار نوبت دوم:1401/8/25

امور تدارکات و قراردادها

خريد مقره های سرامیکی خطوط 63 و230 
پست نارين قلعه به شماره 1401/2112

شناسه آگهی:1410515

شناسه آگهی : 1407281

نقل و انتقال لنج باری به شماره 
ثبت 12694- بندرعباس

 )نوبت دوم(

به استناد رونوشت سند شماره 44021 مورخ 1401/06/15 با 
رسمی  اسناد  دفتر  شناسه سند 140111455765000048 
45 قشم آقای شهاب سالکی دولابی فرزند حسین تمامی شش 
دانگ سهام خود در مالکیت لنج باری به شماره ثبت 12694- 
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سامانه ستاد ارسال گردد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول:1401/8/24
تاريخ انتشار نوبت دوم:1401/8/25

امور تدارکات و قراردادها

خريد مقره های سرامیکی خطوط 63 و230 
پست نارين قلعه به شماره 1401/2112

شناسه آگهی:1410515

شناسه آگهی : 1407281

نقل و انتقال لنج باری به شماره 
ثبت 12694- بندرعباس

 )نوبت دوم(

به استناد رونوشت سند شماره 44021 مورخ 1401/06/15 با 
رسمی  اسناد  دفتر  شناسه سند 140111455765000048 
45 قشم آقای شهاب سالکی دولابی فرزند حسین تمامی شش 
دانگ سهام خود در مالکیت لنج باری به شماره ثبت 12694- 
بندرعباس را به آقای یاسر گچینی پور خمیری فرزند عزیز  انتقال 

قطعی داده است.
مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران آگهی می گردد.

آگهي   مزایده

شهرداری شهرجديد هشتگرد

شــهرداری شهرجديد هشتگرد در نظر دارد به استناد مجوزهای صادره از سوی شــورای اسلامی شهر به شماره 415 مورخ 
1400/07/11 و شماره 1464 مورخ 1400/10/09 و همچنین تأییدیه فرمانداری به شماره های 9710 مورخ 1400/07/10 
و 27734 مورخ 1401/11/06 درخصوص جمع آوری پسماند سطح شهر و اجاره جایگاه CNG به شرح جدول ذیل با برگزاری 
مزایده اقدام نماید. لذا از كلیه متقاضیان واجد شرایط تقاضا مي گردد در صورت عدم عضویت در سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت ، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی )بصورت برخط( برای کلیه صاحبان امضاء مجازی و مهر سازمانی 

اقدام لازم صورت پذیرد.
1( مهلت فروش اسناد : از روز یکشنبه مورخ 1401/08/22 لغایت روز شنبه 1401/08/28  ساعت 14:30

2( مهلت بارگذاری پیشنهادات در ســامانه تدارکات : از روز یکشنبه 1401/08/22 لغایت ساعت 14:30 روز سه شنبه 
مورخ 1401/09/08 )با احتساب ایام تعطیل()اصل سپرده تضمین شرکت در مزایده ضمانت نامه بانکی/ فیش واریزی( پاکت 
»الف« درپاکت دربسته ، لاک و مهرشده( تا پایان وقت اداری ساعت 14:30 روز سه شنبه مورخ 1401/09/08 به دبیرخانه 

محرمانه حراست تحویل نمایند(
3( زمان گشايش پیشنهادات : روز شنبه مورخ 1401/09/12 ساعت 14:30

4( درصورتی که برندگان اول و دوم و سوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
5( شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
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مدت اجاره مبلغ پایه ماهیانه )ریال(موضوعنوع مزایدهردیف
)سال(

مبلغ پایه یکساله 
)ریال(

5%  سپرده شرکت 
شماره سامانهدر مزایده  )ریال(
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5/400/000/000270/000/0005001005750000042یکسال450/000/000اجاره جایگاه CNGعمومی2
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5-مبلغ تضمین شرکت در فرايند ارجاع کار: 916.000.000 ریال
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1401/09/16
7-زمان گشايش پیشنهادها: ساعت 9 روز شنبه مورخ 1401/09/19

8-تسلیم پیشنهادها: کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارایه 
پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات از طریق سامانه ستاد انجام خواهد شد.

9-نشــانی و شــماره تماس دســتگاه مناقصه گزار: یزد، میدان امام حسین، 
بلوار دانشجو، بعد از پارك شــادي، شركت برق منطقه اي یزد، امور تداركات و 

قراردادها. 035-38253626
10-توضیحات: سایر مشخصات در اسناد مناقصه درج شده است. در ضمن به 
پیشنهادهای مبهم، مشــروط، مخدوش، فاقد تضمین و پیشنهادهایی که غیر از 

سامانه ستاد ارسال گردد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
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رسمی  اسناد  دفتر  شناسه سند 140111455765000048 
45 قشم آقای شهاب سالکی دولابی فرزند حسین تمامی شش 
دانگ سهام خود در مالکیت لنج باری به شماره ثبت 12694- 
بندرعباس را به آقای یاسر گچینی پور خمیری فرزند عزیز  انتقال 

قطعی داده است.
مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران آگهی می گردد.



سردار سلیمانی در نشست خبری:

اجتماع اقتدار بسیجیان برگزار می شود

آیت الله رئیسی در آیین پاسداشت روز کتاب و کتابخوانی:

جاهلیت مدرن نمی خواهد جوامع آگاه شوند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه      25 آبان 1401    شماره 1194

نقاط ضعف آمریکا در رقابت با چین
دیاکو حسینی  امروز برای هیچ کــس تردیدی باقی نمانده که رقابت 
ژئوپولیتیکی میان چین و ایالات متحده سرنوشت قرن حاضر را تعیین 
خواهد کرد؛ رقابتی که به رغم وجود ابعاد متنوع، در حال شــکل دادن 
به ساختار و نظام جهانی جدیدی اســت که از دل نظام کهنه و معیوب 

برخواهد خواست.
ناظران، اغلب در پایــش رقابت های ژئوپولیتیکی میــان قدرت های 
بزرگ به توانایی های آنها تمرکز مــی کنند؛ به اینکه به کمک ابزارهای 
اقتصادی و نظامی قادر بــه انجام چه اقداماتی هســتند اما نتیجه این 
رقابت ها همانقدر که به قابلیت های رقبا بستگی دارد به ناتوانایی های 
آنها هم مربوط است. برخی از این معایب و نواقص می تواند چنان موثر 
و نیرومند باشــندکه نقاط قوت قدرت های بزرگ را تحت شــعاع خود 

قرار دهند.
 ایالات متحده به داشــتن رشــد جمعیت مثبت برخلاف بســیاری از 
کشورهای توسعه یافته، پیشتازی در تکنولوژی های عالی مانند هوش 
مصنوعی، محاســبه کوانتوم و نانو تکنولوژی شــهرت دارد؛ همینطور 
به دانشگاه های پیشــاهنگ، هالیوود و قدرت نرم. برخورداری از شبکه 
بی نظیر اتحادها، پیمان های دوجانبه و ائتلاف هــای بین المللی، نفوذ 
فوق العــاده در ســازمان های بین المللی و مهارت هــای دیپلماتیک، 
تسلیحات هســته ای روزآمد در کنار نیروی هوایی و دریایی بی رقیب 
که با یک نیروی زمینی بزرگ با قابلیت دسترسی به چهارگوشه جهان 
پشتیبانی می شود، از مزایای آمریکا برشــمرده اند.از دیدگاه شاهدان 
دیگری، نظام سیاســی دموکراتیک آمریکا می توانــد مزیتی دیگر در 

رقابت با یک قدرت اقتدارگرا باشد.
 متیو کرونیگ اســتاد علوم سیاســی جورج تاون در کتاب متاخر 
خود با عنوان » بازگشــت رقابت قدرت های بزرگ: دموکراسی در 
برابر اقتدارگرایی؛ از باســتان تا آمریکا و چین« اســتدلال کرده که 
نظام های سیاســی باز در طول تاریخ برتری چشمگیری در توانایی 
رقابت با قدرت های اقتدارگرا با نظام های سیاســی بســته یا نیمه 

بسته داشته اند. 
از نظر او تا زمانــی که آمریکا بتواند دموکراســی خــود را حفظ کند و 
همچنان به گسترش و محافظت از دموکراسی ها در جهان ادامه بدهد، 
شانس بیشتری برای غلبه بر چالشــگری چین خواهد داشت. حتی با 
فرض اینکه چنین ادعایی درست باشــد، هنوز آمریکا از نارسایی هایی 
رنج می برد که می توانــد بر توانایی آن در رقابت بــا چین تاثیر بگذارد. 
مقدم بر سایر عوامل، دوقطبی شدن جامعه سیاسی آمریکا که اوج آن با 
به قدرت رسیدن دونالد ترامپ و رویدادهای منجر به اشغال ساختمان 
کنگره در ژانویه ۲۰۲۰ آشکار شد، مانع عمده ای است که نه تنها ادامه 
بی دردسر دموکراسی در آمریکا را تهدید می کند بلکه خصومت میان 
دو حزب بســهولت می تواند مانع از اتخاذ موفقیت آمیز سیاست هایی 
شــود که به حمایت قاطع هر دو حــزب نیاز دارد. اختــلاف حزبی در 
حمایت از اوکراین در برابر حمله نظامی روسیه نمونه ای است از اینکه 
چگونه اختلافات حزبی بر سیاست خارجی منسجم آمریکا اثرات منفی 
بر جای می گذارد و دلیلی وجود ندارد برای رد یک شــکاف مشــابه در 

جایی که پای چین در میان باشد.
 بر اساس نظرســنجی YouGov در ســال گذشــته، نزدیک به ۶۰ 
درصد از جمهــوری خواهان حزب دموکرات را نه رقیب بلکه دشــمن 
خود شناســایی کردند. این رقم برای دموکرات ها در نگاه به جمهوری 
خواهان کمی بیش از ۴۰ درصد بود. با ادامــه این وضعیت و در حالیکه 
پیش از این به اثبات رسیده که دموکراسی در آمریکا برخلاف تصورات 
پیشین می تواند به ســرعت به مخاطره بیفتد، توانایی آمریکا در رقابت 
با چین آسان پیش نخواهد رفت. این نقیصه ما را به دومین نقطه ضعف 
آمریکا یعنی تحلیل تدریجی قدرت نرم آن هدایت می کند. بر اســاس 
شاخص قدرت نرم جهانی که سالانه کشــورها را رتبه بندی میکند، در 
سال جاری ایالات متحده رتبه اول را داراســت و چین بعد از بریتانیا و 

آلمان رتبه چهارم را تصاحب کرده است. 
با این حال، در مقایسه با گذشته های دورتر که به نظر می رسید آمریکا 
کانون جذب بهترین مغزهــا و عالی ترین مقصد مهاجرتــی با توانایی 
بالایی برای مجاب کنندگی باشــد، به وضوح این جذابیت کاهش یافته 
است. خطا خواهد بود اگر »اعتبار« را به قدرت نرم پیوند بدهیم یا بطور 
کامل از آن جدا کنیم. این مفهوم رابطه نزدیکی بــا قدرت نرم دارد اما 
همچنان مفهومی جداگانه است که به تکیه پذیری نظامی، اقتصادی، 

سیاسی و جذابیت های یک کشور اشاره دارد. 
آمریکا در مقایسه با دهه های پیشین اعتبار خود را نه تنها بخاطر اداره 
ناموفق جنگ های عراق و افغانســتان و نه تنها بخاطر وقوع رکود مالی 
۲۰۰۸ بلکه به دلیل دموکراسی متزلزل آن، واکنش نامناسب به پدیده 
تغییرات اقلیمی، بیماری های اپیدمیک و عقب نشــینی واشــنگتن 
از پیمان ها و ســازمان هایی که می توانســتند محملی برای مدیریت 

مشترکات بین المللی باشند، از دست داده است. 
دولت بایدن تلاش کــرده همچنان آمریکا را کشــوری قابل اتکا برای 
متحدان و شــرکای خود معرفی کند اما هیچ کس نمی تواند مطمئن 
باشد که در آینده نزدیک یکبار دیگر دولتی کاخ سفید را بدست نخواهد 
گرفت که رویه خودخواهانه قبل را اعاده کند. ایــن واقعیت که ایالات 
متحده کشوری دورافتاده از قاره اوراسیا در انزوایی نسبتاً امن به سر می 
برد، این هراس را مضاعف می سازد. پذیرش این موضوع دشوار است که 
آمریکا حاضر خواهد بود روزی بخاطر تایوان، ســرزمین های خود را در 
معرض حملات هســته ای چین قرار دهد؛ چنانکه تا امروز حاضر نشده 

برای نجات اوکراین مستقیماً با روسیه وارد جنگ شود.
آمریکا همچنان ۲۴ درصــد از کل تولید ناخالص داخلــی جهان را در 
اختیار دارد. این ســهم برای چین تنهــا ۱۵ درصد اســت. آمریکا در 
اختصاص بودجه های هنگفت برای تحقیق و توســعه، هوش مصنوعی 
و تکنولوژی های نوین پیشــتاز اســت. بودجه نظامی آمریکا حداقل 
پنج برابر بودجه ای اســت که پکن به این امر اختصاص می دهد. شبکه 
متحدان آمریکا و حضور نظامی جهانگســتر آن هیچ شباهتی با آنچه 
چین انجام می دهد، ندارد اما هیچکدام از این برتری ها نمی تواند نقاط 
ضعفی را که آمریــکا در رقابت خود با چین از آن رنــج می برد، جبران 
کند؛ نقاط ضعفی که می تواند نقش تعییــن کننده ای در نتیجه نهایی 
این رقابت ژئواستراتژیک برای بدســت گرفتن رهبری قرن ۲۱ داشته 

باشند.

قالیباف در صحن مجلس:
کمیسیون فرهنگی مجلس موانع صنعت نشر را 

پیگیری و رفع کند
رئیس مجلس شورای اســلامی ضمن تبریک روز کتاب و کتابخوانی، 
گفت: کمیســیون فرهنگی مجلس لازم اســت موانع صنعت نشــر را 

پیگیری و رفع کند.
 محمد باقر قالیباف در ابتدای جلســه علنی مجلس شــورای اسلامی 
گفت: لازم می دانم امروز را که روز بزرگداشــت علامه طباطبایی است 
گرامی بدارم. همچنین روز کتاب و کتابخوانــی را به همه فعالان حوزه 
نشر و کتاب تبریک و تهنیت می گویم و از کمیسیون فرهنگی مجلس 

می خواهم که تلاش کنند تا موانع صنعت نشر رفع شود.
رئیس مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: توزیــع عادلانه کاغذ، 
تسریع و نظام مند کردن فرآیند نظارت محتوایی بر کتاب ها و برخورد 
با انحصارات در حوزه صنعت نشــر به ویژه در توزیع کتاب و ســهمیه 
نویسندگان توقعی است که فعالان حوزه کتاب و نشر از مجلس شورای 

اسلامی دارند که باید پیگیری شود.

یادداشت

تریبون

عضو کمیســیون عمران مجلس گفت: کمیســیون 
اقتصادی و کمیســیون ویژه جهش تولید باید با قدرت 
بیشتری اجرای قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب 

و کار را دنبال کنند.
اقبال شاکری عضو کمیســیون عمران مجلس شورای 
اســلامی  درباره علت عدم اجرایی شدن قانون تسهیل 
صدور مجوزهای کســب و کار بعد از ســپری شــدن 
چندین ماه از ابلاغ این آن گفت: مجلس تاکنون دو بار 
گزارشی درباره اجرای قانون تسهیل صدور مجوزهای 
کســب و کار تهیه و اسامی دســتگاه هایی که به قانون 
تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار عمل نکرده اند را 

اعلام کرده است.
عضو کمیســیون عمران مجلس در ادامه ضمن تاکید 
بر اینکه کمیسیون اقتصادی و کمیسیون ویژه جهش 
تولید باید با قدرت بیشتری اجرای قانون تسهیل صدور 

مجوزهای کسب و کار را دنبال کنند، توضیح 
داد: قانون تســهیل صدور مجوزهای کسب 
و کار مقداری تاحدودی اجرایی شــده است 
اما اجــرای کامل آن نیاز بــه پیگیری مداوم 
مجلس و نظــارت بر وزارت اقتصــاد دارد تا 
بتوانیم تا یک الی دو ماه آینده قانون تسهیل 
صدور مجوزهای کسب و کار را به طور کامل 

اجرایی کنیم.
وی ادامه داد: وزارتخانه های مسئول اجرای این قانون 
توسط مجلس معرفی شده اند، اما دستگاه های مختلف 
نمی خواهند که این قانون تســهیل صدور مجوزهای 
کسب و کار اجرایی شود و زیرا به این وسیله قدرتشان 
در فرآیند صدور مجوزها را از دست می دهند. به همین 

دلیل در برابر اجرای این قانون مقاومت می کنند.
وی در ادامــه افــزود: فرهنگ ســخت کارفرمایی در 

دســتگاه های اجرایی باعث شده که اجرای 
قانون تســهیل صدور مجوزهای کسب و کار 

به تأخیر بیفتد.
عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه 
متأســفانه دســتگاه های اجرایی موفقیت 
مردم را موفقیت خودشــان نمی دانند افزود: 
به همین دلیل به اجــرای این قانون تمکین 
نمی کنند امیدواریم با پیگیری مجلس و دستگاه های 

مربوطه این قانون عملیاتی شود.
وی در ادامه افزود: مجلس با جدیــت به دنبال اجرای 
قانون تســهیل صدور مجوزهای کســب و کار است و 
امیدواریم سرعت اجرای این قانون بالاتر برود و نظارت 

مجلس هم بیشتر و مستمر شود.
شاکری ضمن تاکید بر اینکه دستگاه هایی که به اجرای 
این قانون تمکین نمی کنند باید مــورد پیگرد قانونی 

قرار بگیرند افزود: در گزارش های مجلس »استنکاف« 
دلیل عدم اجرای قانون تســهیل صــدور مجوزهای 

کسب و کار بیان شده است.
این نماینده مجلس یازدهــم توضیح داد: اجرای قانون 
تسهیل صدور مجوزهای کســب و کار برای استارتاپ 
ها و شرکت های دانش بنیان از اهمیت بالایی برخوردار 
است. اگر به این دســتگاه ها دیر مجوز اعطا شود، ایده 
آنها از بین می رود و دیگر نمی توانند از آن بهره برداری 

کنند.
عضــو کمیســیون عمــران مجلــس توضیــح داد: 
شرکت های دانش بنیان و اســتارتاپ ها فعالیت شأن 
مثل کسب و کارهای سنتی نیست که با لختی و سستی 
کارشــان را ادامه دهند. ماهیت وجــودی اش را بعد از 
مدتی از دست می دهد پس نباید فرآیند اعطای مجوز 

به آنها طولانی شود.

 معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه گفت: 
گمرک روسیه با پیشنهاد ایران برای پلمب الکترونیک 
کامیون های تجاری به توافق رسیده اند که گام بزرگی 

در راستای تجارت آزاد محسوب می شود.
 »مهدی صفری« در همایش تجاری ایران و روســیه 
تاکید کرد: با اجرایی شــدن این طــرح کامیون های 

ایرانی بعد از پلمــب بدون بازگشــایی و لمس کالا در 
گمرک روســیه به مقصد می رســند که این شیوه یک 
گام از گمرک سبز بالاتر است، دو کشــور را به تجارت 

آزاد نزدیک تر خواهد کرد.
وی با اشاره به مذاکرات روسای جمهور دو کشور برای 
توســعه روابط تجاری و اقتصادی، تصریح کرد: نتیجه 

این گفت وگوها به تجارت پنــج میلیارد دلاری در گام 
نخست رسیده است که با سفر وزرای مربوطه توافقات 
خوبی به دست آمد که زمان آن رســیده تا نتیجه این 

توافقات را مشاهده کنیم.
وی با بیان اینکه موضوع بهبود حمل و نقل در توســعه 
روابط تجاری مهم اســت و خاطرنشــان کــرد: برای 

کریدور شمال جنوب جلســات چند جانبه ای برگزار 
شــده تا در جهت رفع مشــکلات در بخــش راه آهن 
اقدام شــود و تعرفه های راه آهن از روسیه، قزاقستان، 
ترکمنستان و جمهوری اسلامی به ثبات برسد.در ماه 
بیش از ۸۰ پرواز تردد می کند که برای توســعه روابط 

بسیار مهم است.

مجلس

تجارت

هادی رضایی  رئیس ســازمان بســیج 
مســتضعفین با اشــاره به برپایی اجتماع 
اقتــدار بســیجیان بــا عنوان »حماســه 
پایداری« در هفته بســیج گفت: تشــکیل 
شــجره طیبه بســیج عمق راهبرد دفاعی 

برای ملت ایران شد.
سردار غلامرضا ســلیمانی، رئیس سازمان 
بسیج مستضعفین در نشســت خبری که 
برای تشــریح برنامه های این ســازمان در 
هفته بســیج برگزار شــد، با گرامیداشت 
یاد ۹۰ هزار شهید بســیج در دفاع مقدس 
اظهار داشــت: دوران دفــاع مقدس دوران 
افتخارآمیزی اســت که طی آن رزمندگان 
اسلام نبرد علوی و عاشورایی را رقم زدند و 
به واسطه آن، مکتب دفاعی انقلاب اسلامی 

و گفتمان مقاومت را خلق کردند؛ گفتمانی 
که امروز مردم ما پرچم دار آن هستند.

ســردار ســلیمانی با بیان اینکه ملت ایران 
داعیه دار مبارزه با نظام سلطه است، افزود: 
از ۵ آذر ۱۳۵۸ کــه بســیج با فرمــان امام 
خمینی )ره( شــکل گرفت، دوران فعالیت 

بسیج آغاز شد.
وی گفت: تشکیل شجره طیبه بسیج عمق 
راهبردی دفاعی برای ملت ایران شــد. بعد 
از دفاع مقدس هم بســیج توسعه یافت و به 
عنوان خدمتگزار ملت ایــران ایفای نقش 
کرد؛ به عنوان مثال در دوران شــیوع کرونا 
بســیج با کمک های مومنانه و مشارکت در 
»طرح شهید ســلیمانی« با تزریق واکسن 
کرونــا در کنار ســایر ظرفیت هــای نظام 

نقش آفرینی های قابل ستایشــی را انجام 
داد.

رئیس سازمان بسیج مستضعفین در ادامه 
به تشــریح برنامه های پیش بینی شــده در 
هفته گرامیداشت بســیج پرداخت و گفت: 
شــعار این هفته »بســیج؛ خدمتگزار ملت 

ایران« انتخاب شده است.
ســردار ســلیمانی افزود: تجدید میثاق با 
امام راحــل در آغاز هفته بســیج، رزمایش 
گروه های جهادی فاطمیون با حضور ۹۰۰ 
هزار نفــر در قالب ۴۲ هزار گــروه جهادی، 
اجتماع اقتدار بسیجیان با عنوان »حماسه 
پایداری« و آزادســازی یک هــزار زندانی 
معســر بخشــی از برنامه های هفته بسیج 

است.
وی ســپس به لزوم حضور مردم در صحنه 
اشــاره و عنوان کرد: آنچه که امروز بیش از 
هر چیزی بــه آن نیاز داریــم، حضور مردم 
برای نقش آفرینــی در حوزه های مختلف 

است.
رئیس سازمان بسیج مســتضعفین با اشاره 
به نام گذاری روزهای مختلف هفته بســیج 
۱۴۰۱ گفت: یکشــنبه ۲۹ آبــان با عنوان 
»بسیج ســازندگی و پیشــرفت«، دوشنبه 

۳۰ آبان با عنوان »بسیج، مسجد محوری و 
جامعه اسلامی«، سه شنبه اول آذر با عنوان 
»بسیج نوآوری و جهاد علمی«، چهارشنبه 
دوم آذر با عنوان »بســیج، مردم ســالاری، 
ایران قوی و مســتقل«، پنجشنبه سوم آذر 
با عنوان »بســیج، مظهر جهاد و شهادت«، 
جمعه چهارم آذر با عنوان »بســیج، ایمان و 
تربیت اسلامی« و شنبه پنجم آذر با عنوان 
»بســیج، مقاومت و اقتدار ملــی« عناوین 

هفته بسیج سال ۱۴۰۱ است.
رئیس سازمان بسیج مستضعفین سپس به 
لزوم حضور مردم در صحنه اشــاره و عنوان 
کرد: آنچه که امروز بیش از هر چیزی به آن 
نیاز داریم، حضور مــردم برای نقش آفرینی 

در حوزه های مختلف است.
ســردار ســلیمانی با بیان اینکه برگزاری 
رویــداد ملی و سراســری خدمتگزار ملت، 
برگــزاری محافل قرآنی در ســطح نواحی 
مقاومت بسیج، افتتاحیه لیگ علمی »پایا«، 
بخش دیگــری از برنامه های هفته بســیج 
اســت، عنوان کرد: افتتاحیه آیین برگزاری 
۲۳۰ هزار یــادواره خانگی شــهید، رویداد 
تولید محتــوای دیجیتال بســیج، یادواره 
دو هزار شــهید فوتبالیســت و ۱۳۵ شهید 

ورزشکار مدافع امنیت، رونمایی از تولیدات 
فرهنگی هنری بســیج، برپایی نمایشــگاه 
و جشــنواره اقتصاد مقاومتــی، برگزاری 
همایــش فرماندهان یگان هــای احتیاط و 
آموزش شــهید ســلیمانی، اجلاسیه ملی 
اندیشــه ورزی جامعه کارگری، جشنواره 
مالک اشــتر، مجمع جهانی مستضعفین، 
و یادواره ملی شــهدای رســانه نیز بخش 

دیگری از برنامه های این هفته است.
وی ادامه داد: همایش بررسی روند قضایی 
پرونده ترور شهید سلیمانی در فضای ملی 
و بین المللــی، افتتاح ۱۰۱ مرکز مشــاوره 
خانــواده و ۵۰ محلــه کرامــت، افتتاحیه 
۶۳ مرکــز کارآفرینی، همایش کشــوری 
طلاب بســیجی، و اهدای لوازم ورزشــی 
به دانش آمــوزان مناطق محــروم از دیگر 

برنامه های هفته بسیج امسال است.
بنابراین گزارش، در حاشــیه این نشســت 
خبری از پوســترهای هفتمین جشــنواره 
سراســری مالک اشتر بســیج و چهارمین 
جشــنواره بســیج و دومیــن نمایشــگاه 
سراســری پایگاه هــای مقاومت بســیج 
)اسوه( با محوریت بسیج مساجد و محلات 

رونمایی شد.

مجلس باید با قدرت بیشتری قانون مجوزها را پیگیری کند

ونیک کامیون های تجاری وسیه با پیشنهاد ایران برای پلمب الکتر موافقت گمرک ر

خریدار   رئیس جمهور گفــت: امروز در 
دنیا جاهلیت مدرن با استفاده از امپراطوری 
رســانه و فناوری نمی خواهد جوامع بشری 
آگاه شــود اما یکی از راه های آگاهی جوامع 

کتاب و کتاب خوانی است.
 آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی در آیین 
ملی بزرگداشت روز کتابخوانی و کتابداری 
که در تالار وحدت برگزار شد، با بیان اینکه 
دشمنانِ آگاهی، در گذشته پس از حمله به 
هر کشوری اول کتابخانه های آن را به آتش 
می کشــیدند تا جهل را در آن کشور توسعه 
دهند، تصریح کــرد: امروز نیــز جاهلیت 
مدرن با ابزار امپراطوری رســانه و فناوری 
به دنبال حاکمیت جهــل و نادانی بر جوامع 
اســت، چرا که می داند جامعــه آگاه زیر بار 

سلطه نمی رود.
وی کتاب و کتابخوانی را از شــاخصه های 
مهــم فرهنگی برشــمرد و گفت: اساســاً 
هدایت انسان با کتاب آغاز شده و شأن نزول 
کتاب حکیم و کتاب نوین بــرای به تکامل 

رسیدن انسان بوده است.
رئیس جمهور در ادامه یکی از راه های اصلی 
آگاهی از احوال پیشینیان و فرهنگ گذشته 
و همچنین انتقال علم را کتاب و کتابخوانی 
دانســت و افــزود: حقیقتاً کتــاب ذخیره 
ارزشــمندی برای انتقــال فرهنگ، آداب، 
رســوم و علم به عصرها و نسل هاست و باید 

گرامی داشته شود.
رئیس جمهور با اشــاره به آیه شریفه »نون 
و القلم و مایســطرون« اظهارداشت: کتابی 
در قرآن کریم مورد ســوگند خدای متعال 
اســت که موجب هدایت بشر و انتقال علم و 
دانش و فرهنگ به عصرها و نســل ها باشد و 
»مســطوری« که در قرآن به آن اشاره شده 
آگاهی بخش و راهگشای زندگی آحاد بشر 
است.آیت الله رئیســی در ادامه کتابداری را 
دانشــی بســیار مهم و قابل توجه دانست و 

گفت: کتابداران به واســطه انس با کتاب و 
نگهداری از این ذخیره ارزشمند، در واقع در 

گلستان زندگی می کنند.
رئیس جمهور افــزود: آنجا کــه کتابداری 
با علــم و دانش همــراه بوده ایــن ذخایر 
ارزشــمند با موفقیت به نســل های بعدی 
منتقل شــده، مانند کتابخانه آستان قدس 
رضوی و کتابخانه آیت الله مرعشــی در قم 
که گنجینه هایی بزرگ و ارزشــمند از آثار 
مکتوب پیشــوایان، علما و اندیشــمندان 

گذشته است.
وی با تأکید بر ضرورت گســترش و ارتقای 
کتابخانه ها در کشــور، تصریح کرد: همواره 
یکــی از دغدغه هــای بســیاری از علما و 
دانشــمندان معاصر ما حفظ و نگهداری از 
کتاب و کتابخانه هایشــان و انتقــال آنها به 
نســل های بعدی بوده که در اینجا اهمیت 

جایــگاه کتابخانــه و کتابداری مشــخص 
می شود.

ابزار دیجیتال انسان را از کتاب بی نیاز 
نکرده است

رئیــس جمهــور در ادامــه با بیــان اینکه 
کتاب هــای دیجیتــال بــه هیــچ عنوان 
نتوانســته کتاب های مکتوب را به حاشیه 
ببرد، افزود: ابــزار دیجیتال اگر چه منجر به 
تسهیل دسترسی شــده، اما هرگز انسان را 
از کتاب بی نیاز نکرده است.آیت الله رئیسی 
حمایت از کتابــداران به عنــوان حافظان 
ذخایر ارزشــمند علمــی، فرهنگی و دینی 
کشــور را که عمدتاً از قشــر بانوان هستند، 
مورد تأکید قرار داد و گفــت: دولت وظیفه 
دارد از این سرمایه های گرانسنگ که بی نام 
و نشان از ذخایر ارزشــمند کشور حراست 

می کنند، حمایت و مشکلات آنها را بررسی 
و مرتفع نماید.رئیس جمهور توجه به کتاب 
و کتابخوانــی را از شــاخصه های مهم برای 
پیشرفت فرهنگی کشور دانســت و افزود: 
نشــاط اجتماعی، امید به زندگــی و ایجاد 
شادمانی بویژه در نسل جوان در گرو توجه 
به کتاب و کتابخوانی است که همواره مورد 
تأکید رهبر معظم انقلاب بوده و ایشــان در 

سلوک و رفتار نیز اینگونه بوده اند.
وی با بیان اینکه کتابخانه های عمومی باید 
با ایجاد دسترســی آسان به کتاب گسترش 
فرهنگ کتابخوانی را در کشور دنبال کنند، 
اظهار داشت: امروز کتابخوانی برای جامعه 
مــا از ضرورت هــای جدی اســت و باید به 
صورت روزانه بــرای آن برنامه ریزی کرد تا 
نوجوانان و جوانان ما با کتاب انس بیشتری 

پیدا کنند.

تلاش دشمن برای ایجاد شبهات 
علمی و عملی

رئیس جمهور با اشــاره به تأثیر قابل توجه 
کتاب و کتابخوانی در گره گشایی از شبهات 
ذهنی نســل جوان، افزود: امروز کسانی در 
تلاشــند با ایجاد شــبهات علمی یا شهوت 
عملی، نسل جوان ما را منحرف کنند که در 
این زمینه ترویج فرهنگ کتابخوانی جامعه 
و نسل جوان ما را در برابر این تهاجم مصون 

خواهد کرد.
آیت الله رئیســی بــا بیان اینکه دشــمنانِ 
آگاهــی، در گذشــته پس از حملــه به هر 
کشــوری اول کتابخانه هــای آن را به آتش 
می کشــیدند تا جهل را در آن کشور توسعه 
دهند، تصریح کــرد: امروز نیــز جاهلیت 
مدرن بــا ابــزار امپراطوری رســانه، علم و 
فناوری و قدرتی که در اختیار دارد به دنبال 
حاکمیت جهــل و نادانی بر جوامع اســت، 
چرا که می داند جامعه آگاه زیر بار ســلطه 
نمی رود.رئیس جمهور افــزود: کتابخوانی 
و مطالعه تاریــخ ضمن آگاهی بخشــی از 
سرنوشــت کســانی که فریب دشــمن را 
خوردند موجب رسوایی هر چه بیشتر نظام 
سلطه خواهد شد که به نام آزادی و توجه به 

حقوق انسان ها جوامع را نابود کردند.
وی ایجــاد فتنه هــا و آشــوب ها از جمله 
اغتشاشات اخیر در کشور را در راستای نیات 
پلید نظام سلطه برای تسلط دوباره بر کشور 
و مردم ما دانســت و گفت: ملت زنده، پویا و 
اهل دانش در سال ۵۷ یکبار سلطه گران را از 
این کشــور بیرون راند و دیگر اجازه نخواهد 
داد، آنها بر این کشــور مسلط شوند.رئیس 
جمهور همچنین با ابراز خرسندی از حضور 
در جمع فرهیختگان و اصحاب کتاب خوانی 
و کتابداران، از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و فعالان حوزه کتاب تشــکر کــرد و به آنان 

خسته نباشید گفت.
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وش ۱۵۷ میلیاردریالی کالا در هفتمین حراج  فر
حضوری اموال تملیکی

 معاون بهره برداری و فروش اموال منقول ســازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی اعلام کرد: در هفتمین حراج حضوری این سازمان ۱۵۷ 

میلیارد ریال کالا به فروش رسید.
به گزارشســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی، ســعید غلامی 
باغی در خصوص هفتمین حراج حضوری اظهارداشت: هفتمین حراج 
حضوری به شــماره ۱۴۰۱۰۷ با حضور اعضای شورای فروش سازمان 
امــوال تملیکی چون ماه هــای اخیر در مرکز همایش های دانشــکده 

تربیت بدنی دانشگاه تهران انجام شد.
غلامی بــا مثبت ارزیابی کردن اســتقبال متقاضیــان در پی برگزاری 
منظم حراج های حضــوری و مزایده های الکترونیکــی اموال تملیکی 
خاطرنشان کرد: در این حراج که ۲۱ اســتان در آن مشارکت داشتند 
۱۳۶ گروه کالا شامل اقلام برقی، اجزا و قطعات یدکی موتورسیکلت و 
خودرو، لوازم های صنعتی و الکتریکی، آشپزخانه، ابزارآلات صنعتی و 
سایر کالاها به ارزش بیش از ۲۵۰ میلیارد ریال عرضه در معرض حراج 

قرار گرفت.
وی گفت: در این حــراج به ارزش ۱۵۷ میلیارد ریــال کالا در ۸۱ گروه 
کالایی توسط متقاضیان خریده شــد که با رشد ۳۳ درصدی نسبت به 

رقم پایه روبرو هستیم.

رییس کل سازمان مالیاتی خبر داد
ارسال پیامک مالیاتی به ۱۷۸۶ پزشک متخلف

 رییس کل سازمان امور مالیاتی کشــور با اشاره به استقبال بالای مردم 
از سامانه سوت زنی ســازمان و دریافت تعداد قابل ملاحظه ای گزارش 
فرار مالیاتی از ارســال پیامک برای هزار و ۷۸۶ پزشــک متخلف پس 
از محرز شدن فرار مالیاتی خبر داد.به گزارش ســازمان مالیاتی، داود 
منظور با اشــاره به اینکه مبارزه با فرار مالیاتی یکــی از برنامه های مهم 
نظام مالیاتی به شمار می رود، گفت: ایجاد سامانه گزارش فرار مالیاتی 
در اجرای طرح سوت زنی ســازمان تاکنون با استقبال بالای شهروندان 
روبه رو شده و در هفت ماهه امســال گزارش ها مردمی قابل توجهی در 

خصوص فرار مالیاتی یا سایر موارد به این سامانه ارسال شده است.
وی خاطرنشان کرد: گزارش های ارسالی غالباً در خصوص عدم استفاده 
صاحبان مشــاغل از دســتگاه کارت خوان به ویژه از ســوی پزشکان و 
دندانپزشکان بوده و ارسال برخی گزارش های مصداقی و موارد تخلف 
مأموران مالیاتی نیز از دیگــر محورهای موضوعــی این گزارش های 

مردمی بوده است.
رییس ســازمان امــور مالیاتی کشــور تصریح کرد: بخــش زیادی از 
گزارش ها مردمی در خصوص عدم استفاده صاحبان مشاغل از دستگاه 
کارت خوان به سامانه سوت زنی ســازمان ارسال شده که بیش از نیمی 
از این گزارش ها مربوط به عدم اســتفاده پزشــکان و دندانپزشکان از 

دستگاه کارت خوان بوده است.

منظور اضافه کرد: پس از بررسی میدانی و ســایر اقدامات قانونی مثل 
بررسی تراکنش های بانکی و محرز شدن فرار مالیاتی، برای هزار و ۷۸۶ 
پزشک متخلف پیامک ارسال شده و هشدارهای لازم در خصوص عدم 

استفاده از دستگاه کارت خوان به آنان اعلام شده است.
وی همچنین از اعطای پــاداش به گزارش دهندگان فــرار مالیاتی در 
صورت شناســایی مودیان جدید و مالیات هــای جدیدی که به حیطه 

وصول درآید خبر داد.

کاهش رشد نقدینگی و عبور از شوک تورمی 
نشانه های حرکت به سمت بهبود اقتصادی است
 وزارت اقتصاد اعلام کرد: کاهش ۳۵ درصدی رشد نقدینگی در شهریور 
ماه امسال نسبت به شهریور ماه گذشــته، اصلاح سیاست ارز ترجیحی 
و عبور از شوک تورمی ناشی از آن، رشــد تولید صنایع بورسی و موارد 
دیگر نه به معنای مطلوب بودن شــرایط اقتصادی بلکه نشــانه آهنگ 

حرکت به سمت بهبود شرایط است.
وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به گزارش روزنامه جهان صنعت 
با عنوان همســویی اقتصاد ایران بــا ونزوئلا تاکید کــرد: این روزنامه 
با اتکا به برخی آمارها نشــانه های ونزوئلایی شــدن اقتصاد را در حال 
آشکارتر شدن دانسته است؛ از جمله حجم ۵۵۹۵ هزار میلیارد تومانی 
نقدینگی، تورم بالای ۴۰ درصد و درصد تغییرات قیمت اقلام خوراکی 
که به ۷۰ درصد رسیده است؛ آمارهای نگران کننده ای از اقتصاد ایران 
که البته در حال معکوس شدن اســت و از روند چند ساله ای که عوامل 
ایجاد این آمارها مهار نشده بود، حالا سیاست دولت کنترل این عوامل 
است.کنترل رشــد نقدینگی، پرهیز از پولی ســازی کسری بودجه از 
طریق هماهنگــی، پیگیری برنامه اصلاح نظام بانکــی و کنترل بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی، ثبات بخشــی به بــازار ارز، مدیریت انتظارات 
تورمی، نظارت بر تغییــرات قیمت کالاها و خدمات و تامین مناســب 
کالاهای اساســی و مواد اولیه و واســطه ای لازم برای بخــش تولید از 
اقداماتی اســت که دولت در برنامه های خود بــرای کاهش نرخ تورم و 

استمرار آن اتخاذ کرده است.
در نتیجه ایــن اقدامات و در حالی کــه نرخ تورم در زمــان آغاز به کار 
دولت سیزدهم بر اســاس گزارش مرکز آمار ایران به رقم ۴۵.۸ درصد 
در شهریور ماه ۱۴۰۰ رســیده بود، نرخ تورم از آن مقطع زمانی به بعد 
روند نزولی به خود گرفت و به رقم ۳۸.۷ درصد در پایان اردیبهشت ماه 
سال ۱۴۰۱ رســید که موید کاهش ۷.۱ واحد درصدی نرخ تورم است. 
همچنین نرخ تورم نقطه به نقطه )تورم نسبت به ماه مشابه سال قبل( با 
۸.۱ واحد درصد کاهش از ۴۳.۷ درصد در شهریور سال ۱۴۰۰ به ۳۵.۶ 

درصد در فروردین ماه سال ۱۴۰۱ رسید.
البته به دنبال اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها و حذف تخصیص ارز 
ترجیحی که البتــه ضرورتی بود که تمامی اقتصاددانــان بر آن اجماع 
داشتند، روند حرکتی نرخ تورم نقطه به نقطه در چهار ماه ابتدایی سال 
۱۴۰۱ با روند افزایشی مواجه شد و این افزایش تا تیرماه ادامه یافت، اما 
با تخلیه تورم ناشی از اجرای این طرح تورم نقطه به نقطه در مرداد ماه و 

شهریور ماه سال جاری با کاهش همراه شد.
روند تورم ماهانه هم به همین ترتیب کاهشــی شــد و از  ۳.۹ درصد در 
شهریور ماه سال ۱۴۰۰ به ۱.۳ درصد در اسفند ماه سال ۱۴۰۰ رسید، 
هرچند در این مورد هم در ماه های اول ســال روند افزایشی داشت، اما 

در ادامه طی ماه های تیر و مرداد با کاهش قابل توجه همراه بوده است.
نرخ تورم نقطه ای خوراکی ها و آشــامیدنی ها هم کــه در گزارش به آن 
استناد شده که به بالای ۷۰ درصد رسیده است با کاهش ۴.۷ درصدی 
نسبت به ماه قبل به این عدد رسیده و کاهشی بوده است. کاهش معنی 
دار روند رشد نقدینگی یکی دیگر از شواهدی است که حکایت از نتیجه 

بخشی اقدامات دولت در مهار موتورهای تورم زا دارد.

بازار

آخرین آمارها حاکی از آن اســت کــه درآمد دولت از 
مالیات خانه های لوکس در هفت ماه امسال حدود ۱۷ 
میلیارد تومان بوده است که پنج میلیارد تومان بیشتر 
از درآمد دولت از این محل در شــش ماه نخست سال 
بوده اســت.طبق قانون بودجه سال ۱۴۰۰، واحدهای 
مســکونی و باغ ویلاهایی که ارزش آنها با احتســاب 
عرصه و اعیان بیش از ۱۰ میلیارد تومان است مشمول 
پرداخت مالیات شــدند تا به یکی از پایه های جدیدی 

در نظام مالیاتی ایران تبدیل شوند.
بر این اســاس، خانه های بــالای ۱۰ میلیــارد تومان 

مشمول مالیات شــدند و نرخ مالیات سالانه 
خانه های لوکس به این صورت شد:

۱- نسبت به مازاد ۱۰ میلیارد تا ۱۵ میلیارد 
تومان؛ یک در هزار

۲- نسبت به مازاد ۱۵ میلیارد تا ۲۵ میلیارد 
تومان؛ دو در هزار

۳- نسبت به مازاد ۲۵ میلیارد تا ۴۰ میلیارد 
تومان؛ سه در هزار

۴- نســبت به مازاد ۴۰ میلیارد تــا ۶۰ میلیارد تومان؛ 
چهار در هزار

۵-نســبت به مازاد ۶۰ میلیارد تومان به بالا 
پنج در هزار

البته از زمانی که این ارقام برای اخذ مالیات 
از خانه هــای لوکس تصویب شــد، همواره 
یکــی از موضوعــات انتقادی مهمــی که از 
سوی کارشناس مطرح می شد، پایین بودن 
نرخ های تعیین شده برای این خانه ها بود به 
اعتقاد کارشناســان، این نرخ ها همه لوکس نشین ها را 

در تور مالیات قرار نمی دهد.
ارقام ثبت شــده از مالیات های اخذ از این پایه مالیاتی 

نیز مهر تاییدی بر انتقادات بود؛ به طوریکه از ۱۲ هزار 
و ۵۰۰ واحد مســکونی لوکس شناسایی شده در سال 

گذشته، معادل ۲۰۰ میلیون تومان مالیات گرفته شد.
در هر صورت روندی مالیات گیری از خانه های لوکس 
همچنان ادامه دارد و درآمد دولت در شش ماه نخست 
ســال جاری از این محل ۱۲ میلیــارد و ۷۷۵ میلیون 
تومان بود. این میزان در هفت ماهــه، یعنی از ابتدای 
سال جاری را مهرماه با افزایشــی بیش از پنج میلیارد 
تومانی، به ۱۷ میلیــارد و ۸۲ میلیون تومان رســیده 

است.

کارشناس مسائل اقتصادی درباره پیامدهای تغییرات 
مجلس در بودجــه ۱۴۰۲ گفت: اگر ایــن پیش بینی 
نشــود وظیفه شــورای نگهبان اســت که به آن ایراد 

می گیرد.
وحید محمودی درباره این کــه تغییرات مجلس 
در لایحــه بودجه هرچند از ســر دلســوزی بود؛ 
اما موجــب افزایش غیــر قابل تحقــق درآمدها، 
تعیین مصارف قطعی برای آنهــا و ایجاد توقعات 
غیرکارشناسی از دولت شــده است اظهار داشت: 
وظیفه مجلــس قانون گــذاری اســت و در حد 
قانون گذاری اختیــارات دارد منتها هر تغییراتی 

کــه در منابــع مالی بودجــه ای صورت 
بگیرد بــار مالی آن طبق قانون اساســی 
باید پیش بینی شــود و معمــولاً اگر این 
پیش بینی نشود وظیفه شورای نگهبان 
است که ایراد می گیرد به اصلاحیه ای که 

در قانون اعمال می شود.
وی افزود نمایندگان معمولاً موظف هستند 

چه طــرح و چــه لایحه باشــد، تغییراتی کــه اعمال 
می کنند و افزایش بودجه ای کــه تعریف می کنند بار 

مالی آن را ببینند.
محمــودی گفت: وظیفه شــورای نگهبان اســت که 

نســبت به این موضوعات حساسیت نشان 
دهد و بار مالی آن را ببیند.

وی افزود: اما واقعیت این اســت که دولت 
بودجه ای که به مجلس می دهد هزینه ارائه 

نکند و بودجه ارائه کند. 
بودجــه وقتی بــه مجلس داده می شــود؛ 
یعنــی درآمدهــا و هزینه هــا در آن دیده 
شــود و متناســب با درآمدهایی که هســت بودجه 
تعریف شــود منتها بنا به عدم تعــادل بودجه ای که 
ســال های ســال اســت در اقتصاد ما رخ داده از یک 
طرف به دلایل تحریم و ســو مدیریت و دیگر مسائل 

درآمدهای ما کاهش پیدا کرده و از سوی دیگر هم بنا 
به سیاســت های تورم زا و پیامدهای ناشی از تحریم 
هزینه هــای ما بالا رفتــه و عدم تعادل شــدیدی در 

بودجه به وجود آمده است.
وی با اشاره به کسری بودجه ۲۰۰ هزار میلیارد تومانی 
به نقل از رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور گفت: 
معنای این آن اســت که برای جبران این کسری باید 
اسکناس چاپ شــود که افزایش نقدینگی و پول بدون 
پشتوانه نتیجه اش تورم است و تورم هم مجدداً قدرت 
خرید مــردم را کاهــش داده و تمام زیرســاخت های 

اجتماعی را تخریب خواهد کرد.

مالیات

بودجه

خریدار  وزیر امور اقتصادی و دارایی تأکید 
کرد: باید تغییر نگرشــی در رویکرد دولت 
صورت گیرد تا بخــش عمرانی برای بخش 
خصوصی جذاب شــود و بخش خصوصی 
به دلیل به صرفه بــودن وارد پروژه عمرانی و 

ساخت وساز شود.
به گزارش وزارت اقتصاد، »ســید احســان 
خاندوزی« در صد و چهاردهمین نشســت 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
اظهار کــرد: توقع داریم اعضــای اقتصادی 
کابینه که عضو شــورای گفت وگوی دولت 
و بخــش خصوصی هســتند، مشــارکت 
فعال تری در این شورا داشته باشند و نسبت 
بــه ســؤالات و ابهامات فعــالان اقتصادی 

حساس و پاسخگو باشند.
وی با اشاره به گلایه فعالان بخش خصوصی 
دربــاره حضــور کم رنگ بعضــی اعضای 
کابینــه در شــورای گفت وگــوی دولت و 
بخش خصوصی تأکید کــرد: توقع می رود 
عالی ترین مقام دســتگاه دولتی در جلسه 
دیگری به صورت رســمی حضور و به طور 
مســتقیم با بخش خصوصی مواجه شده و 
حرف فعالان را بشــنوند.البته، ممکن است 
پاسخ مسئول دســتگاه یعنی وزیر مربوطه 
و یا رییــس ســازمان برنامه وبودجه برای 
مخاطبان این بخش صددرصد قانع کننده 
نباشــد، چرا که ما برای اقناع در این جلسه  

نیستیم.
وی ادامــه داد: اینکــه بگوییم قرار اســت 
۱۰۰درصد به صورت مطلق و جامع به یک 
هدف  برسیم، ممکن نیست و در هیچ جای 
دیگری نیز این اتفاق نیفتاده؛ اما همین قدر 
که فضای تفاهم، تعامل و احترام و شــنیدن 
دغدغه هــای فعــالان  بخــش خصوصی، 
پیمانــکاران و ســایرین ایجاد شــود، در 
مدیریــت اقتصادی کشــور یــک ارزش 

محسوب می شود.
وزیر اقتصاد در پاســخ به طرح پیشنهاداتی 
درباره مسائل بین دولت و بخش خصوصی 
گفت: بنــده نظر همــه را به یک مســاله 
بنیادی تر جلب می کنم که شــاید ما اساساً 
باید در این دست مناقشــات به فکر تعریف 
یک نهــاد ثالث و قاعده گــذاری منصفانه و 
عادلانه در قالب برنامه هفتم توسعه و یا یک 

ظرف قانونی دیگر باشیم.
خانــدوری در خصــوص گلایه های برخی 
از فعالان بخش خصوصــی در باره پرداخت 
بودجه عمرانی نیز  ابراز کرد: قطعاً ســازمان 
برنامه وبودجه  پرداخــت عمرانی را تورم زا 
نمی دانند، ایــن بخــش مفیدترین بخش 
از پرداخت های دولت اســت که مستقیماً 
سبب تحریک  رشد اشتغال است؛  اما قطعاً 

در استفاده از منابع درآمدی از جمله فروش 
نفت، مالیات، گمرک و استقراض، دولت در 
نظــر دارد به جهت هدف ضــد تورمی خود 

استقراض کمتری انجام دهد.
وی بیان کــرد: میزان فــروش نفت اندکی 
افزایش یافتــه و عمده درآمدهــای  جدید 
دولت از مالیات بوده اســت و از سمت دیگر 
هزینه های جاری  کشــور در بخش حقوق، 
یارانــه و بازنشســتگان که بــه دلیل لزوم 
حمایت دولت از جامعه به دلیل فشار ناشی 
از تورم پرداخت می شــود، قطعــاً بودجه 

کمتری برای دولت می ماند.
وزیر اقتصاد گفت: در حــال حاضر که باهم 
سخن می گوییم از ســال گذشته در همین 
زمان پرداخت های کمتری به حوزه عمران 
صورت گرفته است، چراکه قرار نبود این قدر 

دست بازانه به سمت تنخواه بانک مرکزی و 
استقراض برویم.

وی ادامــه داد: مطالبــه ای کــه می توانیم 
داشــته باشــیم ســرعت بخشــیدن به 
ســازوکارهای مشــارکت های عمومــی و 
خصوصی است و مثلًا به جای اینکه متوسط 
۱۵ تا ۱۷ سال تطبیق پروژه ها داشته باشیم 
تمام کار را به بخش خصوصی واگذار کنیم؛ 
یعنی نه دولــت کار را رها کنــد و نه خیلی 
سخت بگیرد که بخش خصوصی ضرر کند. 
خاندوزی همچنین اضافه کرد: می خواهیم 
فعالیت و  ســرمایه گذاری و ساخت وســاز  
برای بخش خصوصی جذاب شــود تا فعال 
بخش خصوصی به دلیل به صرفه بودن وارد 

شود. 
خاندوزی تأکید کرد: باید تغییر نگرشی در 

رویکرد دولت صورت گیرد تا بخش عمرانی 
برای بخش خصوصی جذاب شود. 

وزیر اقتصاد درباره پیشــنهاد اصلاح قانون 
مشــاغل ســخت و زیان آور از ســوی اتاق 
بازرگانی ایــران گفت: مدیــران اقتصادی 
در تصمیم گیری هــا در معرض خطا در نوع 
اول یا نوع دوم هستند؛ ممکن است با تغییر 
این قانون عده ای که شایســته یک حمایت 
خاص هســتند بیرون بیافتند و عده ای  که 
نباید، مشمول حمایت ها شوند که غالباً نیز 
با  رویه های غلط و معیوب خود را مشــمول 

حمایت می کنند.
وی متذکر شــد: در خصوص اصل مســاله 
مطرح شده در این جلســه اتفاق نظر هست 
که قاعده فعلی بهینه نیست و باید به سمت 

اصلاح و بهینه سازی حرکت کنیم.
وزیر اقتصاد گفت: این مســاله باید اصلاح 
شــود، چه با نــگاه به آینــده صندوق های 
بازنشستگی کل کشور که آینده کشور است 
و چه با نگاه به کارفرمایــان و فعالان بخش 
خصوصی چه با نگاه به بخشــی که به لحاظ 
اخلاقی و انســانی کار می کننــد، نگوییم 
که چرا باید برای منفعت شــما ما باید پول 
بدهیم ما همه در جایی دور هم نشســتیم 
که اگر کارگر شما متوجه شود که از حداقل 
منزلت انسانی برخوردار نیست، با دل وجان 
و با  بهره وری برای شما کار نمی کند؛ در این 
موضوع باید با دیدن همــه این ملاحظات 

حرکت کنیم. 
خاندوزی بیان کــرد: بنده موافق ارســال 
متن پیشنهادی به هیأت دولت هستم تا در 
کمیســیون تخصصی که همه دستگاه های 
مرتبط یعنــی تأمین اجتماعــی و وزارت 
بهداشت حضور دارند بررسی و اصلاح شود؛ 
یعنی به جای حذف صورت مساله آن را حل 

و اصلاح کنیم .

دولت از لوکس نشینان چقدر مالیات گرفت؟

بار مالی تغییرات مجلس در بودجه

آخرین اخبار از تکمیل راه آهن رشت-آستارا

وسیه جلو آمد، نوبت ایران است ر
خریدار  خط آهــن رشت-آســتارا که 
برای تکمیل، نیازمند سرمایه گذاری ۸۰۰ 
میلیون یورویی اســت، با اعــلام آمادگی 
روسیه و ارائه طرح مالی از سوی این کشور، 
اکنــون در حــال بررســی در وزارت راه و 

شهرسازی است.
 راه آهن رشت- آســتارا یک پروژه کلیدی 
و راهبردی است که شــبکه ریلی کشور را 
تکمیل می کنــد و می توانــد عواید زیادی 
از طریق ترانزیت برای آینده ایران داشــته 
باشــد. این خط ریلــی ۱۶۴ کیلومتر طول 
دارد که حلقــه مفقوده کریدور شــمال به 
جنوب اســت و در صورت تکمیل، ایران را 
به ریل آذربایجان، روســیه و اروپای شرقی 
متصل می کند و تحول بزرگــی در حمل و 
نقل کالا در کل دنیا به ویــژه ارتباط خلیج 
فارس با روسیه، آســیای میانه و اروپا ایجاد 

خواهد کرد.
خیــرالله خادمــی -مدیرعامل شــرکت 
ســاخت و توســعه زیربناهای حمل و نقل 
کشــور- مردادماه ســال ۱۳۹۹ درباره ی 
پروژه تکمیل کریدور ریلی شمال به جنوب 
و حلقه مفقوده آن گفته بــود که نزدیک به 
۶۰۰۰ میلیــارد تومان برای آن در ســال 
گذشــته برآورد اعتبار صورت گرفته است؛ 

هر چند با گذشــت دو سال، خادمی چندی 
پیش اعلام کرد که مجموع هزینه های این 

پروژه ۲۲ هزار میلیارد تومان شده است.
عباس خطیبی -معاون ســاخت و توسعه 
راه آهن شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل کشور- نیز به ایســنا گفته بود: 
تخمین ما این است که حدود ۸۰۰ میلیون 
یورو برای احداث این پروژه هزینه نیاز است 
و مدت سه تا حداکثر چهار ساله را هم برای 

تکمیل آن پیش بینی کرده ایم.

مأموریت دستیار رئیس جمهور 
روسیه برای راه آهن رشت-آستارا

تابستان امســال، هیاتی از راه آهن روسیه 
از راه آهن رشت-آســتارا بازدیدی داشتند 
و مقرر شــد ظرف دو مــاه در مــورد نحوه 
ورودشــان به این پروژه اعلام نظر کنند. از 
این رو هفته گذشته، رســتم قاسمی وزیر 
راه و شهرســازی با ایگور لویتین دســتیار 
رئیس جمهور روســیه در خصوص افزایش 
همکاری های حمــل و نقلی و تکمیل پروژه 

ریلی رشت-آستارا دیدار و گفت وگو کرد.
در مذاکــرات دو جانبه هیأت های روســی 
و ایرانی که شــامل معاون وزیر حمل و نقل 
روســیه و معاونان وزیر راه و شهرســازی 

کشورمان بود با اشــاره به بازدید بازرگانان 
روســی از بندرعباس و اعلام ظرفیت های 
بندری و عملیاتی بر افزایش همکاری های 
حمل و نقلی دو کشــور تاکید و مقرر شد تا 
کارگروهی تشــکیل و موضــوع مربوط به 
تکمیل خط آهــن رشت-آســتارا نهایی و 

عملیاتی شود.
تاکید بر ســند حمل و نقلی باکو و اســناد 
کنفرانــس وزرای حمل ونقل کشــورهای 
آســیای مرکزی، موافقتنامه ســه جانبه 
ایران، آذربایجان و روســیه و موافقتنامه دو 
جانبه ایران و روســیه، توجه جدی به مسیر 
ترانزیتــی ایران در منطقــه، افزایش حجم 
ترانزیــت از  برنامه ۱۵ میلیــون تنی به ۵۰ 

میلیون تن و تبدیل ایــران به هاب ترانزیت 
منطقه از موارد مطرح این  نشست دو جانبه 
بود.ایگور لویتین -دســتیار رئیس جمهور 
روسیه- در حاشــیه این نشست گفت: ما بر 
اساس دســتور رییس جمهور روسیه برای 
اجرای خط آهن رشت-آستارا، برقی سازی 
خط اینچــه بــرون- گرمســار و افزایش 
ظرفیت های همکاری های حمل و نقلی دو 

کشور ایران و روسیه به ایران سفر کردیم.
همچنین رستم قاســمی درباره این دیدار، 
با اعلام اینکــه مذاکرات با هیات روســی 
مذاکرات مناســب، طولانی و مثمرثمر بود، 
گفت: در خصوص تکمیل خط آهن رشت-

آستارا، طرف روسی طرح مالی این طرح را 
ارایه کرد و مقرر شد تا ما آن را بررسی کرده 
و نتیجه را اعلام کنیم و در مجموع مذاکرات 

بسیار مناسب بود.
قاســمی توضیح داد: هم اکنــون یک روز 
در میــان یــک قطــار روســی وارد  بندر 
شهیدرجایی می شود با این حال این امکان 
وجــود دارد که در روز، پنج قطار روســی از 
سرخس وارد ایران شود که در این خصوص 
مذاکرات مفصلی انجام شــده اســت.  وزیر 
راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه جمهوری  
اســلامی ایران بــرای همکاری با روســیه 

ممنوعیتی ندارد، گفت: ایران آمادگی دارد 
تا سطح روابط حمل و نقلی خود را با کشور 

روسیه به بالاترین سطح برساند.
وی حمل ونقل ریلی را با توجــه به ویژگی 
ارزان بودن، حمل و نقل انبوه، ایمنی و حفظ 
محیط زیســت از بهترین روش های حمل 
ونقل برای افزایش قابل توجه ظرفیت های 
ترازیت برشمرد و خواســتار استفاده از این 
بخش با اتصال روسیه به خطر ریلی کریدور 

شمال-جنوب شد.
در ایــن زمینــه روز گذشــته نیز رســتم 
قاســمی تاکید کرد که طرح روســیه برای 
ســرمایه گذاری در پروژه رشت-آســتارا 

درحال بررسی است. 
در حالی که قاســمی بارها بر لزوم تکمیل 
کریــدور شــمال بــه جنــوب و راه آهن 
رشت-آســتارا تاکید کــرده و حتی گفته 
که اگر ســاختمان وزارت راه و شهرسازی 
را بفروشــیم باید برای تکمیــل این ۱۶۰ 
کیلومتر هزینــه کنیم، باید دیــد حالا که 
روســیه برای همکاری در زمینــه اجرای 
این خط آهن اعلام آمادگــی کرده، نتیجه 
بررســی های وزارت راه و شهرســازی چه 
خواهد بود و وعده تکمیل ســه ساله آن به 

کجا خواهد رسید.
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سفیر روسیه در ایران:
وسیه در دستور کار  وابط تجاری ایران و ر توسعه ر

قرار دارد
 سفیر روســیه در ایران گفت: توسعه روابط ایران و روســیه به ویژه در 
زمینه گســترش مبادلات تجاری و اقتصادی در دســتورکار دو کشور 

قرار دارد.
»الکسی ددوو« در همایش تجاری ایران و روســیه با بیان اینکه روابط 
دو کشور به صورت فعالانه در حال رشــد پیدا کردن است، تصریح کرد: 
در مذاکرات ماه های گذشته روسای جمهور تمام مسائل مورد بررسی 
قرار گرفت که توســعه روابط در مرکز توجهات ایــن گفت وگوها قرار 

داشت.
وی افزود: توسعه روابط میان وزارتخانه ها، بانک های مرکزی و امنیتی 
نیز مورد توجه بوده و مقرر شــده اســت تا پایان ســال جاری حضور 
هیات ها، زمینه های مختلف تجاری را ایجاد و شــرایط را برای توسعه 

اقتصادی فراهم کند.
سفیر روســیه در ایران با تاکید بر اینکه ســفرهای هیات های مختلف 
میان دو کشــور دســتیابی به اهداف تعیین شده را تســریع می کند، 
خاطرنشان کرد: شــاهد این مدعا حضور هیات های بلندپایه در ایران 
است که برای تبادلات کالایی بالغ بر چهار میلیارد دلار اقدامات لازم را 
انجام داده اند و در این میان بخش خصوصی دو کشــور نقش بزرگی در 

این زمینه ایفا می کنند.
وی با تاکید بر اینکه این شــرایط تمام ظرفیت ایران و روســیه را به کار 
نگرفته است، اظهار داشت: پتانسیل فراوانی برای دو کشور وجود دارد 

که می تواند برای فعالان اقتصادی شرایط مناسبی را فراهم کند.
همچنین در این همایش سرگئی کاتیرین رئیس اتاق بازرگانی روسیه 
با بیان اینکه شــرایط کنونی بخش جدیدی در تاریخ دو کشــور است، 
اظهار داشــت: تلاش های بسیاری برای توســعه روابط دو کشور انجام 
شده و حضور امروز هیات روسیه در ایران در همین راستا صورت گرفته 
اســت تا در چارچوب این نشســت ها فعالان اقتصادی از اســتان های 

روسیه برای روابط در سطح منطقه اقدام کنند.
وی با بیان اینکه برای اتاق بازرگانی روسیه توسعه روابط اولویت است، 
تاکید کرد: تاکنون تبادل اطلاعات از هیــات ایرانی در امور حوزه خزر 
دریافت شده و در راســتای تحقق اهداف و چشــم اندازهای همکاری 

تصمیم هایی توسط اتاق ها اخذ شده است.
رئیس اتاق بازرگانی روســیه با تاکید بر اینکه تاکنون چندین بار برای 
تحقق اهداف توسعه ای اقدام شده است، اظهار داشت: توجه به سرعت 
بخشــی به این توســعه احتیاج به تکرار ندارد؛ زیرا تمام شاخص ها در 
حال افزایش هســتند که می توان بــه ثبت رکورد آن اشــاره کرد که 
همکاری های دو جانبه بر کســب و کارها نیز موثر بوده است و رشد این 

شاخص ها و پتانسیل ها حاصل تلاش های دو طرف بود.

کاتیرین تاکید کرد: شــرایط جدیدی به وجود آمده که بازار روسیه را 
برای کشورهای دوســت باز کرده است، با خروج شــرکت های غربی، 
شــرکای ایرانی می توانند جایگزین آنها شوند و وزارت اقتصاد و تجارت 
روســیه از حضور ایران اســتقبال خواهد کرد. وی با بیان اینکه روسیه 
برای اجرای اهداف و رفع موانع و ایجاد محرک اقتصادی آمادگی کامل 
دارد، اظهار داشت: شرایط لجستیکی و تبادل ارزهای ملی با طرف های 
تجاری گام مهمی برای تجار است و باید در همین راستا توسعه کریدور 
شمال جنوب را تسریع بخشــیم که نیازمند فراهم کردن زیرساخت ها 

است.

رییس انجمن همگن قطعه سازی:
زیان انباشته ۱۲۰ هزار میلیارد تومانی صنعت 

و حاصل قیمت گذاری دستوری است خودر
 رییس انجمن صنایع همگــن نیرومحرکه و قطعه ســازان خودروی 
کشور با اشاره به زیان انباشته ۱۲۰ هزار میلیارد تومانی صنعت خودرو، 
آن را حاصل سیاســت گذاری اشــتباه در سال های گذشــته به ویژه 

قیمت گذاری دستوری خودرو برشمرد.
 »محمدرضا نجفی منش« که در نشســت هم اندیشــی وزیر صمت با 
تشــکل ها و انجمن های فعال در بخش صنعت، معدن و تجارت کشور 
ســخن می گفت، به مشــکلات حاصل از قیمت گذاری دســتوری در 
محصــولات نهایی صنعت خودرو اشــاره کرد و گفــت: قیمت گذاری 
دستوری سیاست اشتباهی بوده که در ســال های گذشته گریبانگیر 
این صنعت شــده و خودروسازی را با زیان انباشــته ۱۲۰ هزار میلیارد 

تومانی مواجه کرده است.
وی افزود: وضعیت به گونه ای اســت که حتی اگر بخواهیم این صنعت 

را به ریل درست آن بازگردانیم، کار سخت و دشواری در پیش داریم.
نجفی منش گفت: این صف های طولانی قرعه کشی و خرید خودرو که 
ملاحظه می شود، نتیجه قیمت گذاری دستوری است که فاصله قیمتی 
قابل توجهی بین نرخ کارخانه ای و بازاری خودروهــا به وجود آورده و 

عملًا زمینه واسطه گری و دلالی را به وجود آورده است.
وی اظهار داشــت: در قرعه کشــی با هجوم چند صد هزار نفری و حتی 
گاهی اوقات چند میلیون نفری افراد برای خرید خودرو مواجه هستیم 
که عمده آنها تقاضای کاذب بوده و مصرف کننده واقعی نیستند و همه 

این مشکلات ناشی از قیمت گذاری دستوری است.
رییس انجمــن صنایع همگــن نیرومحرکه و قطعه ســازان خودروی 
کشور در ادامه بیان داشــت: تولید فرآیندی است که مباحثی همچون 
راه اندازی خطوط و ماشــین آلات مورد نیاز، منابع انسانی، دانش فنی 
و مواد اولیه تشکیل می شــود، اما متاســفانه با وجود اینکه تولید را به 
کشورمان آورده ایم، از تقویت بخش ماشــین آلات و تسهیل در تامین 
مواد اولیه مان غافل شده ایم و این مساله خود به یکی از معضلات تولید 

تبدیل شده است.
وی تاکید کرد: باید حلقه های مفقوده در فرآیند و کلیت مساله تولید را 

مورد توجه قرار دهیم تا به تقویت تولید برسیم.
وی همچنین از افزایش فاصله بین نرخ نیمایــی و آزاد ارز انتقاد کرد و 
گفت: این مساله می تواند منبع فساد باشد و باید مسوولان فکری برای 

کاهش فاصله این دو نرخ بیندیشند.
 وی در ادامه بیان داشت: هر چند منکر نقاط ضعف موجود نیستیم، اما 
تداوم انتقادات تیز و برنده علیه این صنعت از سوی نمایندگان مجلس، 
مقامات انتظامی، رســانه ملی و سایر رســانه ها و جراید و غیره زیبنده 

نیست.
نجفی منش گفــت: وضعیت به گونه ای اســت که هــر اقدامی در هر 
مجموعه ای به ویــژه صنعت خودرو که در دســت اقدام باشــد، همه 
رســانه ها حتی رســانه ملی در مقام تخریــب آن برمی آیند و طوری 

برخورد می کنند که انگار صنعتگر ایرانی هیچ کاری بلد نیست!
وی تاکید کرد:  در این زمینه باید کار ریشه ای انجام و موضوع تخریب و 

تحقیر این صنعت پیشران را متوقف کرد.

تولید

 رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران 
گفت: امضای توافق ترجیحی ایران با اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا فصل جدیدی از روابط را با کشورهای منطقه 
به ویژه روسیه گشــوده است. غلامحســین شافعی در 
همایش تجاری ایران و روســیه با بیان اینکه کشورهای 
منطقه بــا تکیه بر روابط مشــترک دیرینــه می توانند 
آینده مشــترک بیافرینند، اظهار داشت: رویکرد اصولی 
ایران مشارکت سازنده با کشــورهای همسایه مبتنی بر 
توســعه روابط و پیوند اقتصادی است و بخش خصوصی 
در راســتای ایجاد محیط آرام برای محیط کسب و کار 
در جهت توسعه روابط اقتصادی کشورها تاکید می کند.

وی با اشــاره به اینکه در سال های گذشــته روابط ایران 
و روسیه دوســتانه و مبتنی بر شراکت اســتراتژیک در 
منطقه بوده اســت، تاکید کرد: مردم دو کشور از روابط 
دیرینه مشترک برخوردار هستند و در حال حاضر روابط 
خوبی دارند که بر همین اســاس اقدامات مناســبی نیز 

صــورت گرفته و بــه همین دلیل روســیه از 
جایگاه مهمی برای ایران برخوردار شده است.

شــافعی تصریح کرد: منابع و توانایی های دو 
کشــور مانند نفت و گاز، کشتیرانی در خزر، 
تردد در کریدور شمال و جنوب، پتروشیمی، 
کشاورزی، خشکبار، فرش، مبلمان، مصالح 
ســاختمانی، داروســازی، خدمــات فنی و 

مهندسی و تمایل دو کشــور به همکاری استانی راه را 
برای گسترش هر چه بیشــتر برای مبادلات دو جانبه 
هموار کرده است که رشد چشمگیر صادرات و واردات 

در سال ۲۰۲۱ تا چهار میلیارد دلار بر آن دلالت دارد.
وی خاطرنشــان کرد: بــا توجه به علاقــه و عزمی که 
میان مقامات عالی دو کشــور شکل گرفته است، ایجاد 
ارتباطات بین تشکل ها، فرصت های موجود و گام های 
عملیاتی مانند هیات حاضر کــه بزرگ ترین هیات در 
۲۰ ســال اخیر است اقدام شــود و در جهت رفع موانع 

مانند رفع مشــکلات روادید صورت گرفت.
رییس اتاق بازرگانــی ایران با بیــان اینکه 
امضای توافق تعرفه ترجیحی ایران با اوراسیا 
فصل جدیدی برای روابط منطقه گشــوده 
اســت، اظهار داشــت: همچنین مذاکرات 
تجارت آزاد با کشــورهای عضو این اتحادیه 
در حال اتمام اســت که با اجرایی شــدن آن 
بین ایران و اوراســیا بخش مهمی از مشکلات مرتفع 

خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه ایران با در اختیار داشــتن کریدور 
شــرق به غرب و بندر چابهــار می تواند زمینه ســاز 
همکاری بیشــتر این اتحادیــه با کشــورهایی مانند 
هند باشد، تصریح کرد: در ســال های اخیر تلاش های 
بسیاری برای صدور و رفع موانع روادید، توسعه روابط 
بانکی بر اســاس ارزهای محلی و توافق ســبز گمرکی 
در راستای توســعه روابط انجام شده است که می توان 

بــا ایجــاد زیرســاخت های لازم مانند کشــتی های 
رورو، توســعه بانکی و فعالیــت در کریدورها با جدیت 
بیشتری پیگیری شود.شــافعی تاکید کرد: برگزاری 
نشست های، فرصت های بیشــتری برای تعامل همه 
جانبه دو کشــور فراهم می کند که لازمه آن همکاری 
و فراهم کردن تسهیلات برای حضور فعالان اقتصادی 
در بازارهای دو کشور است؛ اما زیرساخت های توسعه 
نیافته فعلــی، موجب مغفــول مانــدن ظرفیت های 
تجــاری و تولیدی ایران و روســیه شــده اســت.وی 
افزود: همــکاری بخش خصوصی بــا حمایت دولت ها 
در مدیریت شبکه حمل و نقلی، ســاماندهی خطوط 
تجاری، تاسیس صندوق مشترک تامین مالی، تسهیل 
صدور روادید تجاری، ارتباط مستمر بانکی و حفاظت 
محیط زیســت موثر خواهد بود که بــا انجام تعاملات 
مشترک و همکاری ســازنده می توانیم شاهد توسعه 

روابط تجاری میان کشورها باشیم.

معاون وزیر کار با اشــاره به کاهش زمان فاصله آزمون 
تا صدور گواهینامه مهارتــی از ۴۵ روز به ۷ روز کاری، 
از حــذف محدودیت برگزاری آزمون هــای ادواری به 
منظور سرعت بخشیدن به سنجش مهارت متقاضیان 

برای ورود به بازار کار خبر داد.

غلامحسین حســینی نیا اظهار کرد: سازمان آموزش 
فنی و حرفه ای در راســتای گســترش مشــارکت با 
بخش های دولتی و غیردولتی اقدامات متعددی را در 
دستور کار قرار داده اســت که از جمله آنها می توان به 
پیگیری تصویــب و ابلاغ آیین نامــه قانون کمک های 

اشــخاص حقیقی و حقوقی به ســازمان آموزش فنی 
و حرفــه ای و راه اندازی و تجهیز ۵۹ کارگاه ســنجش 

عملی مهارت در کشور اشاره کرد.
وی ادامه داد: ســازمان آموزش فنی و حرفه ای در این 
راستا ضمن بررسی و تعیین صلاحیت ۱۲ هزار و ۵۰۶ 

نفر آزمونگر عملــی آموزش های فنــی و حرفه ای، به 
تامین ۲۹۳ دســتگاه رایانه جهت تجهیز و راه اندازی 
سایت های  آزمون الکترونیکی و ایجاد زیرساخت های 
لازم به منظور برگزاری آزمونهای کتبی ـ الکترونیکی 

در پادگان های سپاه اقدام کرده است.

اتاق

کار

سمیه رســولی  وزیر صمت ضمن بیان 
اینکه حرکت نرخ ارز بازار آزاد به سمت ۳۶ 
هزار تومان کاذب بوده و چیزی جز عملیات 
روانی نیست، گفت: در نظر داریم تا به قشر 
وســیعی از مردم کارت اعتباری برای خرید 

بدهیم.
ســید رضا فاطمــی امیــن در نشســت 
هم اندیشــی بــا منتخبــی از اصنــاف و 
اتحادیه های سراســر کشــور، اظهار کرد: 
رصد ثبــت ســفارش ها و تخصیــص ارز 
نشــان می دهد که به هیچ عنــوان در بازار 
نیمایی کمبــود ارز وجود نــدارد و به ویژه 
واردکنندگان می توانند شــهادت دهند در 
مقایســه با ۶ ماه قبل یا حتی یک سال قبل 
وضعیت تخصیص ارز بســیار بهتر شــده 
اســت. با این وجود حرکت نرخ ارز بازار آزاد 
به سمت ۳۶ هزار تومان کاذب بوده و چیزی 

جز عملیات روانی نیست.
وزیر صمت با اشــاره به اینکه همه واحدها 
به ویژه تولیدکنندگان به راحتی می توانند 
از بازار نیمایی ارز مورد نیازشــان را تأمین 
کنند، افزود: بر این اساس افزایش قیمت ها 
به هیچ عنوان قابل قبول نیست و باید تمرکز 
کنیم که این جو روانی که بازار ارز را متلاطم 
می کند اثر خود را به صورت گرانفروشــی 
نشــان ندهد. البته اصناف و تولیدکنندگان 
با وجود همه تحریکات و عملیات رسانه ای 
دشــمن، تاکنــون عملکرد بســیار خوبی 
داشــته و تحت تأثیر القائات و جنگ روانی 

قرار نگرفته اند.

اعطای کارت اعتباری برای خرید
 به قشر وسیعی از مردم

وی در ادامه با بیان اینکه پایین بودن قدرت 
خرید مردم پایین است، گفت: قدرت خرید 
تابعی از درآمدهای شــغلی و غیر شــغلی، 

یارانه، تسهیلات و کارت های اعتباری است؛ 
در زمینه تســهیلات و کارت های اعتباری 
پروژه ای را در مراحل آغازین کار داریم که بر 
اساس آن در نظر داریم تا به قشر وسیعی از 
مردم کارت اعتباری برای خرید بدهیم که 

جزئیات آن اطلاع رسانی خواهد شد.

پیش بینی پذیری اقتصاد از سه ماه قبل
وی در ادامه به وضعیت تولید اشــاره کرد و 
گفت: اصلاح برخی زیرساخت ها سبب شد 
تا اتفاقــات خوبی را در حوزه تولید شــاهد 
باشیم؛ از جمله همه ســهمیه ها در فلزات و 
فولاد برداشته شد و مشکل مواد اولیه را در 

حوزه فولاد به طور کلی حل کردیم.
وزیر صمت اضافه کرد: در همین راستا باید 
اشــاره کنم که امروز بررسی شاخص تولید 

حاکی از روند بســیار خوبی است و در اکثر 
محصولات افزایش تولید به ثبت رســیده 
است؛ بر همین اساس در بهار امسال صنعت 
رشــد ۵.۱ درصدی تولید را ثبــت کرد، در 
حالی که رشــد اقتصادی کشور کمی بیش 

از سه درصد بوده است.
فاطمی امیــن افزود: شــاخص دیگر تولید 
مربوط به شــرکت های بورسی می شود که 
بیش از ۵۰ درصد تولید کشــور را در اختیار 
دارند کــه در مهرماه امســال در مقایســه 
با مدت مشــابه پارســال ۷.۷ درصد رشد 
داشته است. رشــد تولید این شرکت ها در 
خردادماه ۲.۵ درصد، تیرمــاه ۵.۸ درصد، 
مردادمــاه ۶.۴ درصــد و شــهریورماه ۶.۵ 
درصد بوده اســت.وی ادامه داد: شــاخص 
ســرمایه گذاری نیز در بهار امسال نسبت به 

مدت مشابه سال گذشــته ۵.۸ درصد رشد 
داشته اســت، همچنین در ۶ ماهه نخست 
امسال رشــد ۱۳ درصدی صادرات به ثبت 

رسید و بر این اساس روندها مطلوب است.
وزیر صمــت همچنین از پیــش بینی پذیر 
کردن تولید خبر داد و گفت: تاکنون حدود 
۲ هزار شــاخص و ۳۰۰ داشبورد مدیریتی 
تعریف شده و با پیش بینی یک اتاق پایش، 
تا پایان ســال قادر به رصد همــه متغیرها 
و شــاخص ها خواهیــم بود کــه این مهم 
پیش بینی پذیری در تولید و اقتصاد کشور 

از سه ماه قبل را به دنبال خواهد داشت.

110 شهرستان از نظر تولید ضعیف 
هستند

وزیر صمــت با اشــاره به اصــلاح برخی از 

زیرساخت ها برای توسعه تولید، اظهار کرد: 
از جمله این اقدامات تأمین مالی زنجیره ای 
اســت که در نظر داریم آن را به کارت های 
اعتبــاری متصل کنیم و اصنــاف در به ثمر 

نشستن آن نقش ویژه خواهند داشت.
فاطمی امین گفــت: امروز بیــش از ۱۱۰ 
شهرســتان در کشور شناســایی شده که 
از نظــر تولیدی حرفی بــرای گفتن ندارند 
و تمرکــز کردیــم تا بــا اســتفاده از توان 
شــرکت های بزرگ به راه اندازی تولید در 

این مناطق اقدام کنیم.
وی افزود: امــروز در مناطقی همچون رباط 
کریم، ســیرجان، زرندیه، ســاوه، شهرک 
محمودیه قم و غیره مشــکل کمبود نیروی 

کار داریم.

رشد 13 درصدی صادرات
وزیر صمت با اشــاره به توســعه صادرات، 
اظهار کرد: تحلیل ما در این زمینه این بود 
که با توجه به کاهش قدرت خرید خانوار، 
اگر تولید را گســترش دهیم؛ اما کســی 
توان خرید نداشته باشد فایده ای نخواهد 
داشت، بنابراین بر صادرات تمرکز شد؛ بر 
همین اســاس در بازاری همچون آفریقا 
رشــد ۱۰۰ درصــدی صادرات بــه ثبت 

رسید.
فاطمی امین گفت: باید لوکوموتیوِ صادرات 
را مهیا می کردیم تــا تولید به حرکت بیفتد 
و در نتیجه اشــتغال و درآمد مردم افزایش 
یافته و بازار رونق یابد که در بخش صادرات 

با رشد ۱۳ درصدی جواب گرفتیم.
وی تاکید کــرد: امروز امیــدی در فعالان 
اقتصادی شکل گرفته که باید تقویت شود و 
بر این اساس سال آینده را سالی بهتر نسبت 
به امســال می دانم، زیرا بسیاری از کارها در 

نیمه راه هستند.

زهرا علیدادی   وزیــر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات گفت: میزان پیشــرفت شــبکه 
ملی اطلاعــات افزایش یافتــه و حداکثر تا 
ســال ۱۴۰۳ این طرح را به سرانجام نهایی 

می رسانیم.
 عیســی زارع پور در جلســه علنی مجلس 
شورای اسلامی در پاســخ به سوال مجتبی 
رضاخواه نماینــده مردم تهــران مبنی بر 
اینکه وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
تاکنون چه اقداماتی برای توســعه شــبکه 
ملی اطلاعات داشــته اســت، گفت: یکی 
از مهمترین برنامه هــای وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات تحقق شــبکه ملی 
اطلاعات اســت. چرا که این مسئله یکی از 

مطالبات اصلی مردم است.
وی متذکر شد: همانطور که در جلسه رأی 
اعتماد گفتند تحقق شبکه ملی اطلاعات در 
صدر برنامه های وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات وجود دارد و بنــده برای آنکه این 
طرح محقق شــود، تمام منابع وزارتخانه را 
بســیج کردم و اولویت اصلی این وزارتخانه 

تحقق شبکه ملی اطلاعات است.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات تصریح 
کرد: هر هفته شــورای راهبردی توســعه 
اطلاعات برای بررسی پیشــرفت پروژه ها 

تشــکیل جلســه می دهد، در این مسیر ۷ 
کلان پروژه تعریف شده اســت و بر اساس 
مصوبه شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی، 
وظایف دســتگاه ها را مشخص کرده ایم. در 
تعریف وظایف ۵۳ بند وجــود دارد که ۳۷ 
بند به صورت مستقیم به وزارتخانه مرتبط 
اســت و در دو ماه گذشــته به دلیل شرایط 
ویژه هر روز تشکیل جلســه داده ایم و روند 

پیشرفت ۲۰۰ پروژه را پیگیری کرده ایم.
وی ادامه داد: بر اساس آخرین سنجشی که 
صورت گرفته است باید بگویم که در ابتدای 
دولت سیزدهم و با وجود آنکه قریب به ۱۰ 
سال بحث شــبکه ملی اطلاعات به عنوان 
یک خواسته اصلی مطرح شــده بود، فقط 
۳۰ درصد پیشــرفت داشــت اما امروز باید 
با افتخــار بگویم که پیشــرفت این طرح به 
نزدیک ۵۹ درصد رســیده است؛ به عبارتی 
در کمتر از دو ســال پیشــرفت آن دو برابر 

شده است.
زارع پور خاطرنشــان کرد: ما برنامه ریزی 
کردیم نهایتاً تا یک ســال و نیم آینده یعنی 
تا سال ۱۴۰۳ طرح شــبکه ملی اطلاعات را 
به سرانجام نهایی برسانیم. البته شبکه ملی 
اطلاعات باید به صورت دائم توسعه یابد که 
نیازمند حمایت های دولت و مجلس است. 

شــبکه ملی اطلاعات کار پویا و دائم است و 
باید متناســب با فناوری های روز توســعه 
پیدا کند تــا خدماتی با کیفیــت، متنوع و 

پرسرعت در پهنه ایران ارائه شود.

 تا پایان سال، 80 درصد خانوارها 
 به فیبر نوری با سرعت نامحدود

 متصل می شوند
وی با اشاره به اینکه یکی از پروژه های هفت 
کلان پروژه شــبکه ملی اطلاعات، توسعه 
زیرساخت فیبر نوری اســت، گفت: در ۱۰ 
سال گذشته ایران یکی از کشورهای انتهای 
جدول بود، برنامه ما این اســت که تا پایان 
سال، ۸۰ درصد خانوارها و کسب و کارها به 

فیبر نوری با سرعت نامحدود متصل شده و 
برای این منظور ۸ درصد درآمد اپراتورها به 

این پروژه اختصاص دارد.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات تصریح 
کرد: زیرســاخت های حقوقی توسعه فیبر 
نوری در ۵۱ شــهر و ۱۲ اســتان آغاز شده 
اســت که تاکنون ۲ میلیــون خانوار تحت 
پوشــش قرار دارند و ارزیابی ما این اســت 
که تا آخر ســال ۲ برابر می شــود. به دنبال 
آن هستیم که سال آینده ۷ میلیون خانوار 
جدید و تا ســال ۱۴۰۳ در حدود ۸ میلیون 

خانوار دیگر به فیبر نوری متصل شوند.
زارع پــور درباره توســعه پیام رســان های 
داخلی، گفت: در ابتدای دوره مســئولیت، 
کارگروه ویژه ای با هدف توسعه پیام رسان 
های داخلی راه اندازی کردیــم تا با تنوع و 
مزیت های متفاوت، مردم احســاس تفاوت 
با پلتفرم های خارجی را نداشــته باشند. هر 
روز میزان توسعه پلتفرم های داخلی را رصد 
می کنیم و هدف ما این اســت کــه اگر قرار 
شد نســخه های خارجی فعال شود، پلتفرم 
داخلی به گونــه ای تقویت شــود که مردم 
تمایل به اســتفاده از پلتفرم داخلی داشته 

باشند.
وی افــزود: هــر روز افراد جامعــه در حال 

پیوســتن به پلتفرم های داخلی هستند، به 
گونه ای که در یک روز شــاهد پیوستن ۱۷ 
میلیون کاربر به پلتفرم داخلــی بوده ایم و 
برای اولین بار است که ترافیک تولید داخل 

بیش از دو برابر شده است.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات متذکر 
شــد: مقام معظم رهبری در فتوایی نقض 
حریم خصوصی در پلتفرم هــای داخلی را 
مورد تاکید قرار دادند، بنابراین کســی حق 
ندارد به اطلاعــات مــردم در پلتفرم های 
داخلی دسترسی داشــته باشد. هفته اخیر 
نیز رئیس قوه قضائیه در بخشنامه ای اعلام 
کرد طبــق اصل ۲۵ قانون اساســی احدی 
حق ندارد به اطلاعات مردم دســت اندازی 
کند. از ایــن رو برای حفاظــت از داده های 
مردم لایحه ای آمــاده کرده ایم که به زودی 
به مجلس ارسال می شــود و انتظار داریم با 
حمایت نمایندگان با قید دوفوریت تصویب 
شود.زارع پور با اشاره به قابلیت های متنوع 
پتلفرم هــای داخلی، گفت: امــکان ارتباط 
صوتی و تصویری در شــبکه های اجتماعی 
داخلی فراهم شده اســت و به زودی مردم 
می تواننــد بــا تلفن های ثابــت نیز تماس 
بگیرند. تلاش می کنیم تمام نیازهای مردم 

را در پلتفرم های داخلی برآورده کنیم.

وابط ایران با کشورهای منطقه ح کرد؛توافقنامه اوراسیا فصل جدید توسعه ر رییس اتاق بازرگانی ایران مطر

فاصله زمان آزمون تا صدور گواهینامه مهارت چقدر است؟



دبیر کل انجمن صنفی صنعت پتروشیمی خبر داد

وشیمی ها در سامانه نیما افزایش ۲۳ درصدی عرضه ارز پتر

انرژی
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فقط ۵۴ درصد خانوارهای ایرانی کمتر از الگو 
آب مصرف می کنند

 بر اســاس آمارها، مصــرف آب ۵۴ درصد خانوارهــای ایرانی کمتر از 
الگوهای تعیین است، اما ۴۰ درصد خانوارها جزو مشترکان پرمصرف 
محسوب می شوند و ۴ درصد مشرکان بد مصرف هستند، یعنی بیش از 

۲ برابر الگوهای تعیین شده مصرف آب می کنند.
 وضعیت منابع آبی کشــورمان این روزها متأثر از وضعیت بارشــی در 
شرایط نه چندان مناســبی قرار گرفته و این در حالی است که مصارف 

همچنان فزاینده ادامه دارد.
گزارش های تازه منتشــر شده از ســوی وزارت نیرو بیانگر آن است که 
از مجموع آب تجدیدپذیر تولیدی کشــور حــدود ۹۲ درصد در بخش 
کشاورزی مصرف می شــود و این در حالی است که سهم بخش شرب ۲ 

درصد و سهم بخش صنعت ۶ درصد است.

۷9 درصد آب شرب در بخش خانگی مصرف شود
گرچه مصرف آب در بخش کشاورزی ایران بســیار بالا و نگران کننده 
است، اما روند مصرف آب شــرب در بخش خانگی هم چندان مطلوب 

نیست.
بر اســاس همین گزارش ها ۷۹ درصــد آب شــرب را  در حالی بخش 
خانگی به مصرف می رساند که  بخش غیر خانگی تنها ۲۱ درصد از آب 

شرب تولیدی را به مصرف می رساند.
مصرف آب شــرب در بخش غیر خانگی به این ترتیب است که ۳ درصد 
در مراکز آموزشــی و مذهبی به مصرف می رســد، بخش تجاری نیز ۳ 

درصد آب شرب را به مصرف می رساند.
بخش های صنعتی، عمومی و اداری و نیروهای مســلح هم ۳ درصد آب 
شــرب را مصرف می کنند ۳ درصد هم در بخش فضای سبز و بنایی هم 

یک درصد آب شرب را به مصرف می رساند.

فقط 54 درصد خانوارهای ایرانی کمتر از لگو آب مصرف می کنند
۵۴ درصد خانوارهای ایرانی مصرفی، زیر لگوهای تعیین شــده دارند 
و ۴۰ درصــد بین الگو و تــا ۲ برابر الگــوی مصرف می کننــد که جزو 

مشترکان پرمصرف محسوب می شوند.
حداکثر الگوی مصرف ۱۵۰ لیتر در شبانه روز برای هر فرد ایرانی است 
که هرچه از این میزان بالاتر مصرف کند جزو مشــترکان پرمصرف و یا 
بد مصرف محسوب می شــوند؛ این در حالی است که سرانه مصرف کل 
۲۳۰ لیتر به ازای هر فرد در شبانه روز است و بخش خانگی حدوداً ۱۹۰ 

لیتر به ازای هر فرد در شبانه روز است.
وقتی این ســرانه مصرف را با سایر کشورها مقایســه کنیم درخواهیم 
یافت که سرانه مصرف هر فرد انگلیســی در شبانه روز ۱۵۳ لیتر است و 

این میزان در کشور اتریش هم همین میزان است.

مصرف شبانه روز به ازای هر فرد در لوکزامبورگ ۱۵۰ لیتر و در ایرلند 
۱۴۲ لیتر است. این میزان در کشــور فرانسه ۱۳۹ لیتر به ازای هر فرد 
در شبانه روز و در کشــور آلمان ۱۲۹ لیتر به ازای هر فرد در شبانه روز 

است.
میزان مصرف هر فرد در کشــور هلنــد ۱۲۹ لیتر بــه ازای هر فرد در 

شبانه روز و این رقم در کشور بلژیک ۱۱۲ لیتر محاسبه می شود.
دقت در آمار مصرف این کشورها بیانگر آن است که کشورمان در بخش 

خانگی بالاترین میزان مصرف آب را به خود اختصاص داده است.
در باره ضرورت صرفه جویی در مصرف رییس موسســه تحقیقات آب 
وزارت نیرو گفت: گرچه هنوز اوایل ســال آبی جاری هستیم؛ اما تجربه 
سال های قبل بیانگر آن اســت که چاره ای جز اعمال مدیریت مصرف 

نیست.
»محمدرضــا کاویان پور« در گفت وگــوی با خبرنــگار اقتصادی ایرنا 
افزود: مدیریت مصرف اگر اعمال نشــود با مشکلات آبی روبرو خواهیم 

شد.

روزنامه جروزالم پست  خبر داد
مذاکرات پنهان آلمان با ایران  برای خرید نفت

روزنامه جروزالم پست  گزارش داد با توجه به تحریم های روسیه دولت 
آلمان در حال مذاکره با  ایران  برای خرید نفت است.

به نقــل از جروزالم پســت، در ســایه تحریم های اروپا علیه روســیه، 
گزارشات حاکی از آن است که دولت آلمان به صورت مخفیانه در حال 

مذاکره با ایران برای خرید نفت و بنزین است.
البته مشخص نیست که آلمان چگونه می خواهد با توجه به تحریم های 

آمریکا از ایران نفت و بنزین وارد کند.
موریتز کرامر، یکی از کارشناسان ارشــد بانک دولتی LBBW آلمان، 
اعلام کرده که آلمان در حال مذاکره با ایران اســت. وی گفت مذاکرات 
آلمان در این زمینه با ایران، ونزوئلا و الجزایر به شــکل جدی در جریان 

است تا بتواند نیاز خود به نفت و بنزین را تأمین کند.
ایــن احتمال وجــود دارد که دولت آلمــان به این نتیجه رســیده که 
توافق هســته ای بین ایران و غرب به نتیجه خواهد رسید و در سایه آن 

تحریم های علیه ایران برداشته خواهد شد.

 
کاهش قیمت نفت سنگین ایران

جدیدترین گزارش ماهانه اوپک نشان داد قیمت نفت سنگین ایران در 
اکتبر، برای چهارمین ماه متوالی کاهش پیدا کرده است.

 قیمت هر بشــکه نفت ســنگین ایران در اکتبر به ۹۳ دلار و ۲۱ سنت 
رسید که در مقایســه با ۹۷ دلار و ۱۸ سنت قیمت ســپتامبر، سه دلار 
و ۹۷ ســنت معادل ۴.۱ درصد کاهش داشــت. میانگیــن قیمت نفت 
ســنگین ایران از ابتدای ســال میلادی جاری تاکنون، ۱۰۳ دلار و ۹ 
سنت بوده که بالاتر از ۶۸ دلار و ۱۷ سنت در مدت مشابه سال میلادی 

گذشته است.
ارزش ســبد نفتی اوپک در اکتبر به میزان یک دلار و ۷۰ ســنت در هر 
بشــکه معادل ۱.۸ درصد نسبت به ســپتامبر کاهش پیدا کرد و به ۹۳ 
دلار و ۶۲ ســنت در هر بشکه رســید. با این حال، میانگین ارزش سبد 
نفتی اوپک از ابتدای سال میلادی جاری تاکنون، ۱۰۳ دلار و ۱۳ سنت 
در هر بشکه بوده که ۳۴ دلار و ۸۰ ســنت معادل ۵۰.۹ درصد افزایش 
در مقایســه با میانگین قیمت ۶۸ دلار و ۳۳ سنت در مدت مشابه سال 

گذشته نشان می دهد.
طبق آمار منابع ثانویه، تولید نفت اوپک که متشــکل از ۱۳ عضو است، 
در اکتبر به ۲۹.۴۹ میلیون بشکه در روز رســید که بر مبنای ماه به ماه،  
۲۱۰ هزار بشکه در روز کاهش داشت. تولید نفت خام در نیجریه و عراق 
افزایش یافت اما در عربســتان ســعودی و آنگولا کاهش داشت. تولید 
نفت ایران با هزار بشــکه در روز کاهش، به ۲.۵۴۸ میلیون بشکه در روز 

رسید.

و نیر

اوپک با اشــاره به چالش های اقتصادی فزاینده، پیش 
بینی خود از رشــد تقاضای جهانی برای نفت در سال 
۲۰۲۲ را برای پنجمین بار از آوریل تغییر داد و اکنون 

رشد کمتری را انتظار دارد.
 ســازمان کشــورهای صادرکننده نفــت )اوپک( در 
جدیدتریــن گزارش ماهانــه خود، پیــش بینی کرد 
تقاضای جهانــی برای نفت در ســال ۲۰۲۲، به میزان 
۲.۵۵ میلیون بشــکه در روز معادل ۲.۶ درصد رشــد 
خواهد کرد که این رقم، ۱۰۰ هزار بشــکه در روز کمتر 

از پیش بینی قبلی این سازمان است.
در گزارش اوپک آمده اســت: اقتصاد جهان وارد دوره 
ابهام قابل توجه و رشــد چالش ها در سه ماهه چهارم 
سال ۲۰۲۲ شــده اســت. ریســکهای نزولی شامل 
تورم بالا، سیاســت پولی انقباضــی بانکهای مرکزی 

بزرگ جهان، ســطح بالای بدهی دولتی در 
بســیاری از مناطق، کوچک شدن بازارهای 
کار و اســتمرار محدودیتهای زنجیره تامین 

هستند.
این گزارش، آخرین گــزارش اوپک پیش از 
دیدار وزیران اوپک و متحدانشــان معروف 
به اوپک پلاس در چهارم دسامبر است. وزیر 

انرژی عربستان سعودی هفته گذشته اظهار کرد: این 
گروه که اهداف تولیدش را اخیرا کاهش داده اســت، 

محتاط خواهد ماند.
اوپک انتظار دارد سال میلادی آینده، تقاضا برای نفت 
به میزان ۲.۲۴ میلیون بشکه در روز رشد کند که ۱۰۰ 
هزار بشــکه در روز پایین تر از برآورد ماه گذشــته این 

گروه است.

با وجود افزایش چالش ها، اوپک پیش بینی 
رشــد اقتصادی جهانی در سالهای ۲۰۲۲ و 
۲۰۲۳ را تغییــر نداد و اعلام کــرد هر چند 
ریسکهای نزولی افزایش پیدا کرده است اما 

احتمال صعود نیز وجود دارد.
هدف تولید اوپک پــلاس در اکتبر با ضعیف 
شــدن قیمت نفت، ۱۰۰ هزار بشکه در روز 
کاهش داده شــد و کاهش هدف تولید ایــن گروه در 
نوامبر از این هم بزرگتر است. عربستان سعودی اعلام 
کرده که این کاهش بــرای واکنش به افزایش نرخهای 
بهره در غرب و اقتصاد جهانــی ضعیف تر ضروری بوده 
اســت. اما جو بایدن، رئیــس جمهور آمریــکا، از این 

تصمیم انتقاد کرده و آن را کوته بینانه خوانده است.
اوپــک در جدیدترین گزارش ماهانه خــود اعلام کرد 

در سه ماهه دوم امسال، عرضه جهانی نفت ۲۰۰ هزار 
بشــکه در روز بالاتر از تقاضای جهانی و در ســه ماهه 
ســوم ۱.۱ میلیون بشــکه در روز بالاتر بوده است در 
حالی که در سه ماهه نخســت، ۳۰۰ هزار بشکه در روز 

کمبود عرضه وجود داشت.
بر اســاس گزارش رویترز، تولید نفــت اوپک در اکتبر 
به میزان ۲۱۰ هزار بشــکه در روز کاهش پیدا کرد و به 
۲۹.۴۹ میلیون بشــکه در روز رسید که بیش از کاهش 
برنامه ریزی شده توســط اوپک پلاس بود. طبق آمار 
منابع ثانویه، تولید نفت عربســتان سعودی ۱۴۹ هزار 
بشــکه در روز کاهش داشــت. با این حال، عربستان 
ســعودی کاهش تولید ۸۴ هزار بشــکه در روز در ماه 
میلادی گذشــته را به اوپک گزارش کرد که تولید این 

کشور را به کمتر از ۱۱ میلیون بشکه در روز رساند.

اوپک

خریدار   دبیــر کل انجمن صنفی صنعت 
پتروشــیمی گفــت: فــروش ارز صادراتی 
پتروشــیمی در بــه نیما در ۷ماهه ســال 
گذشــته ۷.۹ میلیارد دلار بوده و امســال 
به ۸.۷ میلیارد دلار رســیده اســت. با این 
حساب عرضه ارز پتروشیمی در نیما امسال 

۲۳ درصد بیشتر بوده است.
 »احمد مهدوی ابهری« در نشستی خبری 
با بیان اینکه صنعت پتروشــیمی صنعت پر 
مزیت کشور به شــمار می رود، افزود: برای 
توسعه پایدار باید توجه ویژه به این صنعت 

داشته باشیم.
وی ادامه داد: ایــن صنعت بود که در ابتدای 
دهه ۹۰ و در زمــان تحریم ها و بعد از خروج 
آمریکا از برجام، توانست با تولید و صادرات 
محصولات پتروشیمی ارزآوری داشته و به 

کمک اقتصاد کشور بیاید.
مهدوی بــا تاکیــد بــر اینکــه تولیدات 
پتروشیمی به دلیل نیاز دنیا صادر می شود، 
گفت: در مــواردی صــادرات محصولات 
پیش فــروش  اوره  ماننــد  پتروشــیمی 
می شــود. دنیا امروز به سمت اســتفاده از 
تکنولوژی های جدیــد و فناوری های نوین 
می رود و صنعت پتروشــیمی در اقتصاد و 

زندگی جهان جایگاه خاصی دارد.
دبیر کل انجمن صنفی صنعت پتروشیمی 
تاکید کرد: هــر روز مصرف و نیــاز دنیا به 
محصولات پتروشــیمی بیشــتر می شود. 
پلیمرها جای چوب را در دنیا می گیرد و روز 

به روز گسترش پیدا می کند.
وی افزود: ایران با توجه به منابع گســترده 
هیدروکربنی که در اختیار دارد باید صنعت 

پتروشیمی را توسعه دهد.
به گفته مهــدوی، ۳۹.۶ درصــد صادرات 
غیرنفتــی در ۶ماهــه امســال متعلق به 
پتروشیمی اســت. این جایگاه باید توسعه 

پیدا کند.
دبیر کل انجمن صنفی صنعت پتروشیمی 

ادامــه داد: مجموع صــادرات غیرنفتی در 
۶ماهه امســال ۲۴.۲ میلیارد دلار بوده که 
۹.۶ میلیارد دلار مربوط به پتروشــیمی ها 
است.مهدوی تاکید کرد: صادرات غیرنفتی 
ایران به جز پتروشــیمی رشــدی نداشته؛ 
اما صادرات محصولات پتروشــیمی از ۶.۹ 
میلیارد دلار در ۶ماهه ســال ۱۴۰۰ به ۹.۶ 

میلیارد دلار در ۶ماهه امسال رسیده است.
وی با بیان اینکه در ۷ماهــه ۱۴۰۰ حدود 
۳۸.۶ میلیــون تــن تولیــد محصــولات 
پتروشــیمی بوده که این عــدد در ۷ماهه 
امســال به ۴۱.۵ میلیون تن رســیده که ۷ 
درصد تولید افزایش داشــته اســت، گفت: 
از ۱۵.۵ میلیــون تن صــادرات در ۷ماهه 
ســال ۱۴۰۰ به ۱۷.۵ میلیون تن در ۷ماهه 
امسال رســیده ایم که رشدی ۱۳ درصدی 

داشته است.
دبیرکل انجمن صنفی صنعت پتروشــیمی 

ادامه داد: ۸.۳ میلیــارد دلار ارزش صادرات 
محصولات پتروشــیمی در ۷ماهه ســال 
۱۴۰۰ بوده که این رقم در ۷ماهه امســال 
به ۱۰.۸ میلیــارد دلار رســیده که معادل 

رشدی ۳۰ درصدی است.
وی گفت: فروش ارز صادراتی پتروشــیمی 
در بــه نیما در ۷ماهه  ســال گذشــته ۷.۹ 
میلیارد دلار بوده و امســال به ۸.۷ میلیارد 
دلار رسیده اســت. با این حساب عرضه ارز 
پتروشیمی در نیما امسال ۲۳ درصد بیشتر 

بوده است.
مهدوی افــزود: تــا ۲۲ آبان امســال ۹.۶ 

میلیارد دلار به نیما ارز تزریق کردیم.
دبیر کل انجمن صنفی صنعت پتروشیمی 
با اشــاره به اینکه در ســال ۱۴۰۴ باید به 
ظرفیت تولید ۱۴۵ میلیــون تن در صنعت 
پتروشیمی برســیم، ادامه داد: بیش از ۱۷ 
هزار واحد صنعتی پایین دستی پتروشیمی 

وابسته به صنعت پتروشیمی است بین ۶ تا 
۷ میلیارد دلار محصول در داخل به صنایع 
تکمیلی می فروشــیم تا کالای نهایی تولید 

کنند.
وی گفت: بنابراین به جای فروش نفت و گاز 
خام، باید در صنعت پتروشــیمی به ارزش 
افزوده تبدیل کنیم و نگران نوســان قیمت 

دلار نباشیم.
مهــدوی اضافه کرد: امســال حــدود ۱۵ 
میلیــارد دلار ارز در نیمــا عرضه شــود و 
مجموع و صادرات پتروشیمی نیز به ۱۷.۵ 

میلیارد دلار برسد.
دبیر کل انجمن صنفی صنعت پتروشیمی 
با اشــاره به اینکه به دلیل جنگ روســیه و 
اوکراین نوسان قیمت ایجاد شده و ایران نیز 
به دلیل تحریم با مشــکلاتی روبه رو است، 
ادامه داد: در حالی کــه قیمت گاز در جهان 
رو به افزایش است، قیمت متانول صادراتی 

ایران در چین کاهشی بوده است.
وی تاکید کرد: در اینجــا حاکمیت باید به 
کمک این صنعت بیاید تا از این مرحله عبور 
کنند و بازارهای صادراتی خود را از دســت 

ندهند.
مهدوی با بیان اینکه ایــران در آینده قطب 
تولید متانول در دنیا خواهــد بود و باید این 
را به فرصت تبدیل کنــد، گفت: ما اعتقادی 
به خام فروشــی و نیمه خام فروشی نداریم 
و صنعــت پتروشــیمی در کل مخالف خام 

فروشی است.
دبیر کل انجمن صنفی صنعت پتروشیمی 
بیان کرد: ۳۰ هــزار میلیــارد تومان برای 
تحویل کود اوره از دولت طلبکاریم و سالانه 

۲.۵ میلیون تن اوره تامین می کنیم.
وی بــه موضــوع قیمــت خــوراک گاز 
پتروشیمی اشــاره کرد و گفت: تراز گازی 
کشور در زمستان منفی اســت و برای حل 
ایــن مشــکل ۲ راه وجود دارد که شــامل 
ســرمایه گذاری در میادیــن گازی و صرفه 

جویی است.
دبیر کل انجمن صنفی صنعت پتروشیمی 
تاکید کــرد: در خصوص ســرمایه گذاری 
بــرای توســعه میادیــن گازی صنعــت 
پتروشیمی اولین صنعت بود و امروز کار در 

حال انجام است.
مهدوی افزود: اگر خانوار و یا صنایع مصرف 
گاز خود را از آذر تا اســفند مــاه را کاهش 
دهند معادل آن هر متر مکعب گاز را ۳ هزار 
تومان می خریم و پتروشیمی زیرساخت را 
با بانک ها آماده می کنیم و پول به حســاب 
افــراد واریز می شــود. وی ادامــه داد: اگر 
با این روش تنها ۳ درصــد صرفه جویی در 
بخش خانگی ایجاد شــود روزانه حدود ۱۵ 
میلیون متر مکعب در روز گاز برای خوراک 
پتروشــیمی تامین می شود و به این صورت 
گاز پتروشیمی ها در زمستان قطع نخواهد 

شد.
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تکمیل و تحویل واحد ۳ گازی فاز ۱۴ پارس جنوبی
خریــدار  مدیرعامل شــرکت پایندان 
وابسته به هلدینگ انرژی بنیاد مستضعفان 
از تحویل پیش از موعــد و زمان بندی واحد 
)ترِِیــن( ۳ گازی فاز ۱۴ پــارس جنوبی به 
شرکت بهره بردار خبر داد و گفت: با تحویل 
این واحد، حدود ۱۳ میلیون متر مکعب گاز 

به شبکه سراسری کشور تزریق می شود.
 اکبر دادخواه در خصــوص فعالیت پایندان 
در طرح توسعه فاز ۱۴ پارس جنوبی اظهار 
کرد: شرکت پایندان در پروژه فاز ۱۴ پارس 
جنوبی که در ســال ۸۹ با یک کنسرسیوم 
شــامل هشــت شــرکت و کاملًا ایرانی که 
به نوعــی ایرانی تریــن فاز پــارس جنوبی 
محسوب می شــود، به عنوان عضو اصلی در 

بخش اجرای پروژه حضور داشت.
وی تأکید کرد: پایندان یکــی از مهم ترین 
شــرکت های اجراکننــده این فــاز بوده و 
تاکنون از چهار واحد )ترِِین( گازی، دو واحد 
احــداث، تحویل و به بهره برداری رســیده 

است.
دادخواه با بیــان اینکه دو واحــد گازی از 
چهار واحد فاز ۱۴ باقی مانده اســت افزود: 
در ادامه مســیر به دنبال این هستیم که هر 
چه ســریع تر این پروژه را به اتمام برسانیم و 
گام مهمی در تولید گاز کشور و انتقال آن به 

شبکه سراسری برداریم.
مدیرعامــل شــرکت پایندان وابســته به 
هلدینگ انرژی بنیاد مستضعفان با اشاره به 
حضور موثر پایندان در احداث سایر فازهای 
پارس جنوبــی گفت: شــرکت پایندان در 
احداث فــاز ۱۵، ۱۶، ۱۷، ۱۸، ۲۲، ۲۴ و ۱۳ 

نیز حضور موثر و خوبی داشته است.
دادخواه ادامه داد: فعالیت توســعه میدان 
پــارس جنوبی شــامل ۲۴ فاز خشــکی و 

دریایی از سال ۷۷ آغاز شــد که آخرین فاز 
آن در خشکی، فاز ۱۴ پارس جنوبی است.

مدیرعامــل شــرکت پاینــدان توضیح 
داد: پروژه فاز ۱۴ پارس جنوبی در ســال 
۸۹ آغاز شــد و اجرای بخــش فرآیندی 
و همچنیــن طراحــی و خریــد و اجرای 
ســاختمان های غیرصنعتی به شــرکت 
پاینــدان واگذار شــد. این فــاز، ۴ واحد 
)ترِِیــن( گازی دارد کــه قرار اســت در 
مجمــوع ۵۰ میلیــون متر معکــب گاز 
شیرین تصفیه شــده را وارد چرخه کند و 
هر ترین شامل ســه بخش شیرین سازی، 

نمک زدایی و بازیابی اتان است.
وی با اشــاره به تلاش شبانه روزی نیروهای 
شرکت پایندان در احداث واحدهای گازی 
فاز ۱۴ پارس جنوبی گفــت: ترین چهار با 
تلاش شبانه روزی تک تک نیروهای شرکت 
و حمایت مقامــات بالادســتی، بهمن ماه 
سال گذشته تحویل شرکت بهره بردار شد. 
بعد از تحویل این واحد، یک دوره فشــرده 
کاری برای تحویل واحد گازی ۳ داشتیم که 
موفق شدیم این واحد را نیز با شرایط سخت 
موجود ۱۵ آبان ماه امســال تحویل دهیم تا 

به بهره برداری برسد.
مدیرعامل پایندان وابســته بــه هلدینگ 
انــرژی بنیاد مســتضعفان با بیــان اینکه 
با احــداث و تحویل واحــد گازی ۴ فاز ۱۴ 
پارس جنوبی در بهمن ماه سال گذشته ۱۲ 
میلیون متر مکعب گاز وارد شبکه سراسری 
شــده بود افزود: با احداث واحــد گازی ۳ 
فاز ۱۴ که بعد از انجام تســت های مختلف 
تحویل شرکت بهره بردار شد، در مجموع دو 
واحد چهار و ســه، ۲۵ میلیون متر مکعب 
گاز به صورت روزانه وارد شــبکه سراسری 

شده است.
دادخواه با اشــاره به اهمیت میزان گاز وارد 
شده به شبکه سراســری از محل احداث و 
بهره برداری واحد سه فاز ۱۴ پارس جنوبی 
گفت: بهره برداری از این ترِِین در شــرایط 
فعلی ناترازی گاز کشــور، می تواند بســیار 

حائز اهمیت باشد.
وی تأکید کرد: آنچه که امیدواریم و سخت 
برای آن تلاش می کنیــم، احداث و تکمیل 
واحــد ۲ گازی فــاز ۱۴ پــارس جنوبی در 
زمســتان امســال و تحویل آن به شرکت 

بهره بردار است.
مدیرعامــل شــرکت پایندان وابســته به 
هلدینگ انرژی بنیاد مســتضعفان تأکید 
کرد: کل گازی که در شرایط ناترازی موجود 
توانســتیم از محل واردات از ترکمنستان 
تأمین کنیم، چیــزی کمتر از ۵ میلیون متر 
مکعب در روز بود که بــا احداث واحد گازی 
۳ فاز ۱۴ پارس جنوبــی بیش از دو برابر این 

مقدار تولید می شود.
وی همچنین به سیاســت های دولت فعلی 
در توسعه فاز ۱۴ پارس جنوبی اشاره کرد و 
گفت: فاز ۱۴ به نوعی در حال تبدیل به لوازم 

یدکی فازهای دیگر بود؛ اما با سیاست های 
دولت فعلــی و رویکرد فوق العــاده ای که 
نسبت به این فاز وجود داشــت، توانستیم 
این میزان تولید را به چرخه کشــور اضافه 

کنیم.
دادخواه با اشــاره به تحویل زودتر از موعد 
واحد گازی ۳ فاز ۱۴ پــارس جنوبی گفت: 
در انجام پروژه فاز ۱۴ بسیاری از رکوردهای 
پایندان جابه جا شد و این به خاطر فرهنگ 
و روحیه کار جهــادی در میان نیروهای فاز 
۱۴ است که همه دســت به دست هم دادند 
تا بتوانیم مشکل تأمین گاز کشور را در حد 

توانمان برطرف کنیم. 
وی ادامه داد: خوشــبختانه موفق شــدیم 
زودتر از برنامه تعیین شــده، پــروژه را به 
بهره برداری برســانیم و رکوردهای خوبی 
به جا گذاشــتیم. به عنوان مثــال طراحی، 
ســاخت و اجرای خط انتقــال ۱۴ به ۱۲ را 
کمتر از پنج مــاه انجام دادیم کــه رکورد 

بی سابقه ای است.
مدیرعامل شــرکت پاینــدان همچنین در 
خصوص تأمین ایمنی و ســلامت نیروهای 
فعــال در فــاز ۱۴ پــارس جنوبــی گفت: 
خوشــبختانه ۳۵ میلیون نفر ســاعت کار 
بدون حادثــه منجر به فــوت در این پروژه 

داشتیم که یک رکورد بی نظیر است.
دادخواه با اشــاره به منویــات رهبر معظم 
انقلاب اســلامی و تأکیدات رئیــس بنیاد 
مســتضعفان مبنی بر وجــود کار و روحیه 
جهادی در انجــام پروژه ها اضافــه کرد: به 
جرأت می تــوان گفــت کــه کار و روحیه 
جهــادی در پروژه توســعه فــاز ۱۴ پارس 
جنوبی در جریان اســت. به طور قطع، کار 
جهادی نیازمند تصمیمات جهادی اســت 

که در ایــن خصوص از مدیر پــروژه، هیات 
مدیره پاینــدان، هیات مدیــره هلدینگ 
انرژی بنیاد مســتضعفان و به ویژه مهندس 
زیار مدیرعامل هلدینگ تقدیر و تشکر ویژه 
دارم، زیرا کاری که امروز توسط پایندان در 
فاز ۱۴ پارس جنوبی انجام شــده، فقط در 
ســایه حمایت های صورت گرفته، ممکن 

است.
مدیرعامــل شــرکت پایندان وابســته به 
هلدینگ انرژی بنیاد مســتضعفان انقلاب 
اسلامی گفت: عملیات احداث واحد گازی 
۲ فاز ۱۴ پارس جنوبی نیز با تمام جدیت در 
دســت پیگیری و اقدام است و در این مسیر 
حتی ساعت کاری نیروها را افزایش دادیم و 
تقریباً به سمت فعالیت شبانه روزی رفته ایم 
تا بتوانیم زمستان امســال واحد گازی ۲ را 

نیز تحویل بدهیم.
وی در خصوص تعداد نیروهای این شرکت 
فعال در فاز ۱۴ پارس جنوبی نیز اظهار کرد: 
در دوره های مختلف بر اساس فشار کاری، 
تعداد نیروهــای فعال متغیر بوده و تا ســه 
هزار و ۵۰۰ نیرو نیز در فاز ۱۴ داشــته ایم؛ 
اما تعداد نیروهای مستقیم پایندان در این 
پروژه، حدود هزار نفر اســت و بیش از این 
مقدار نیــز نیروی پیمانکاری این شــرکت 

است.
دادخواه همچنین درباره تمام ایرانی بودن 
پروژه فاز ۱۴ پارس جنوبــی افزود: پایندان 
در فازهــای دیگــر پارس جنوبــی حضور 
داشته و علاوه بر آن شــناخت لازم را نیز از 
مشابه این فاز در کشــور قطر داریم و بر این 
اســاس با قاطعیت می تــوان گفت در هیچ 
فازی مانند فاز ۱۴ متخصصان و دانشمندان 

ایرانی و جوان در آن فعال نبوده اند.
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بنا بر مصوبه شورای عالی آموزش و پرورش
داوطلبان کنکور یک بار دیگر فرصت ترمیم 

معدل پیدا کردند
وزارت آموزش و پرورش در بیانیه ای اعــلام کرد: داوطلبان کنکور یک 

بار دیگر فرصت ترمیم معدل پیدا کردند.
وزارت آموزش و پرورش در بیانیه ای اعلام کرد: دانش آموزان می توانند 
برای ایجاد سابقه تحصیلی و ترمیم نمرات دروس نهایی خود فقط یک 

بار و با پرداخت هزینه در آزمون ترمیم دروس مورد نظر شرکت کنند.
وزارت آموزش و پــرورش همچنین اعلام کرد دانــش آموزانی هم که 
پیش تر نمرات دروس نهایی خود را ترمیم کرده اند؛ یک بار دیگر اجازه 

دارند از این فرصت استفاده کنند.
در حقیقت درخواست آزمون ترمیم معدل از ســوی داوطلبان کنکور 
نظام قدیم پیش از این مطرح شده بود. داوطلبانی که در سال های قبل 
در امتحانات نهایی شــرکت کرده بودند و به دلیل اهمیت نداشتن این 
امتحانات در نتیجه کنکور در آن زمــان، چندان این امتحانات را جدی 

نگرفتند.
بنا بر مصوبه شــورای عالی آمــوزش و پرورش از کنکور ســال ۱۴۰۲، 
ســوابق تحصیلی به صورت ۴۰ درصد در نتیجه کنکور داوطلب تأثیر 
گذار اســت. به همیــن دلیل داوطلبــان از وزارت آمــوزش و پرورش 

خواسته بودند تا مجدداً آزمون های ترمیم معدل را برگزار کنند.
به دنبال درخواست بسیاری از داوطلبان کنکور که عمدتاً از داوطلبان 
نظام قدیم آموزشی بودند؛ روز گذشته در جلسه شورای عالی آموزش و 
پرورش مصوب شد تا دانش آموزان برای ایجاد سابقه تحصیلی مناسب 
و ترمیم نمرات دروس نهایی خود فقط یک بار و بــا پرداخت هزینه در 

آزمون ترمیم دروس مورد نظر شرکت کنند.
پیش از این یوسف نوری وزیر آموزش و پرورش در گفت وگو با خبرنگار 
مهر در خصوص برگــزاری آزمون ترمیم معدل گفت: اگر از ما ســوابق 
تحصیلی دانــش آموزان را بخواهند؛ این ســوابق در اختیار ســازمان 
ســنجش قرار خواهد گرفت. اما دانش آموزانی که نظام قدیم آموزشی 
هستند؛ باید بتوانند یک آزمونی بدهند که استاندارد باشد و بعد سوابق 

آنها را به سازمان سنجش ارسال کنیم.

وزیر آموزش و پــرورش در خصوص چگونگی برگــزاری آزمون ترمیم 
معدل گفت: نحوه برگزاری این آزمون باید در شورای سنجش و پذیرش 
بررسی شــود و آن وقت ببینیم به چه نتیجه ای می رسیم. اینکه آیا باید 
این آزمون ها در یک ماه اخیر برگزار شــود یا به آینده موکول شود یا چه 
تعداد آزمون می تواند برگزار شود؛ باید منتظر بررسی شورای سنجش 

و پذیرش و شورای عالی آموزش و پرورش باشیم.

در قالب امضای پنج تفاهم نامه
ح ساخت ۱۲ هزار واحد مسکونی در پایتخت  طر

اجرا می شود
 مدیرعامل سازمان نوســازی شهر تهران گفت: این ســازمان تا دو ماه 
آینده طرح ســاخت ۱۲ هزار واحد مســکونی در پایتخت را عملیاتی 
می کند. مهدی هدایت در مراســم امضای پنج تفاهم نامه برای ساخت 
۱۵۰ هزار واحد مسکونی در شــهر تهران گفت: از سال ۸۴ تا این دوره 
مدیریت شــهری مجموعه سازمان نوســازی پنج هزار واحد مسکن را 
عملیاتی کرده بود اما در این دوره تا کنون ۹ هزار واحد عملیاتی شده و 

تا دو ماه آینده ۲۰ هزار واحد عملیاتی در سازمان خواهیم داشت. 

وی تاکید کرد: تا امروز ۱۵ فقره تفاهم نامه امضا کردیم که حدود ۲۲۲ 
هزار واحد را شــامل می شــود و امروز نیز تفاهم نامه ۱۵۰ هزار واحد 
مسکن را خواهیم داشــت. در این تفاهم، ســهم ارتش ۱۵ هزار واحد، 
سپاه پاســداران انقلاب اســلامی ۲۰ هزار واحد، نیروی  انتظامی پنج 
هزار واحد، شســتا پنج هزار واحد و برنا تهاتر ۱۰۰ هزار واحد مسکونی 
است . هدایت تاکید کرد: در شــهرداری تهران قرارگاه جهادی مسکن 
ایجاد شده اســت و ســه راهبرد رفع موانع تولید مسکن و کاهش زمان 
صدور پروانه و ارائه بسته های تشــویقی در بافت های فرسوده و جریان 
ساخت مسکن و نوسازی در این حوزه و ورود شهرداری به تولید مسکن 

را درپیش گرفتیم. 

ساخت 3300 منزل سازمانی برای کارکنان نیروی انتظامی
همچنین سردار حسین رحیمی فرمانده انتظامی تهران بزرگ در این 
مراسم گفت: در فراجا نسبت به نیروهای مســلح دیگر با عقب ماندگی 
بیشتری در موضوع منزل ملکی و سازمانی مواجه هستیم که بنا داریم با 
همراهی شهرداری در طول این پنج سال بر اساس تفاهم نامه، پنج هزار 
خانه ملکی برای کارکنان انتظامی تهران بزرگ و سه هزار و ۳۰۰ واحد 
ســازمانی برای آنها فراهم کنیم. آثار این خدمت ارتقای نظم و امنیت و 

ارائه خدمات بیشتر به مردم خواهد بود.
امیر ســرتیپ حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتــش نیز در این 
مراســم گفت: نیروی هوایــی ارتش بــرای تامین مســکن کارکنان 
نیروهای مسلح پای کار آمده و حدود ۸۰ هکتار زمین را در غرب و شرق 
تهران معرفی کرده است و باید از شهرداری تهران در این باره قدردانی 
کرد.واحدی افزود: تکلیف شد که ۱۵ هزار واحد را احداث کنیم و با این 
راهی که در زمینه ســاخت مسکن باز شــده یقین دارم که تسهیل در 
کار ایجاد می شود.همچنین محمد هادی احمدی شهردار منطقه ۱۳ 
پایتخت نیز گفت: این منطقه یکی از کوچکترین مناطق تهران اســت 
که با همراهی نیروهای مسلح راجع به یک سیزدهم مساحت آن تفاهم 
شده اســت.به گفته وی، هفت گذر در دوشــان تپه و دو گذر در جنگ 

افزارسازی خواهیم داشت که باعث تحول در منطقه می شود.

آزاد سازی ۶1 هکتاری به نفع مردم
وی تاکید کرد: در مجمــوع ۶۱ هکتار بــه نفع مردم آزاد می شــود و 
پیش بینی می کنیم که بوســتان جنگ افزارســازی نیز در سال آینده 
افتتاح شود همچنین با اداره برق تهران در میدان شهدا مذاکرات اولیه 
داشــتیم و به زودی فضای خوبی برای کارکنان برق تهران در این نقطه 

خواهیم داشت.

شهر

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از کشف ۷۰ درصدی 
خودروهای ســرقتی در تهران خبــر داد و گفت: طرح 

شناسنامه دار شدن قطعات خودرو در حال اجرا است.
 مالکان خودروها برای ثبت شــکایت ســرقت خودرو 
به اداره هــای پلیس مراجعه می کننــد و اقدام به ثبت 
شکایت ســرقت خودرو کرده و سپس مراحل شکایت 

خود را از طریق دادسرا پیگیری می کنند.
جالب اســت بدانید که ثبت شکایت ســرقت خودرو و 
پیگیری آن، تنها یک حق قانونی بــرای مالک خودرو 
نبوده و یک تکلیف قانونی است، به نحوی که عدم انجام 
آن، مالــک اتومبیل را با ضمانت اجــرای جزای نقدی 
مواجه می ســازد.در این میان، پلیس به منظور تسریع 

و تســهیل پیگیری ماشین ســرقتی برای 
مالکان این خودروها، ســایت ها، سامانه ها 
و برنامه های کاربــردی را راه اندازی کرده تا 
مالکین خودروهای سرقتی بتوانند بی آنکه 
نیاز به مراجعــه حضوری به آگاهی باشــد، 
به روشــی الکترونیکی، اقدام به اســتعلام 

خودروهای مکشوفه کنند.
به سراغ ســرهنگ علی ولیپور گودرزی رئیس پلیس 
آگاهی تهران بزرگ رفتیم تا از ســاز و کار ثبت سرقت 
خودرو در ایــن ســامانه و همچنین آمــار مربوط به 
خودروهای سرقتی با خبر شــویم؛ در ادامه می توانید 

این مصاحبه را بخوانید.

این سامانه در واقع بر روی اپلیکیشن پلیس 
من قرار دارد؛ اگر خودرو یا موتورســیکلتی 
ســرقت شــود می توان در لحظــه آن را در 
این ســامانه ثبت کرد و دیگر نیاز نیست در 

لحظات اولیه به پلیس آگاهی مراجعه کرد.
از زمانی که یک خودرو یا موتور ســیکلت در 
این اپلیکیشن ثبت شود تا ۲۴ ساعت کشف 
آن در دســتور کار پلیس قرار دارد اما بعد از ۲۴ ساعت 
مالباخته باید تشــکیل پرونده دهد، دســتور قضائی 

بگیرد تا بشود به کار او رسیدگی کرد.
بله تعداد زیادی از این خودروها در همان ساعات اولیه 

کشف شدند و دیگر نیاز به تشکیل پرونده نداشتند.

۷۰ درصــد خودروهــای ســرقتی در تهران کشــف 
می شــوند؛ البته خودروهایی که در سال های گذشته 
هم به سرقت رفته اند را کشف می شوند و پرونده سرقت 

خودرو تا زمان پیدا شدن آن وسیله بسته نمی شود.
این طرح اجرا می شــود و یکی از مطالبــات پلیس از 

خودروسازان همین شناسنامه کردن قطعات است.
خودروسازان باید شــماره ســریال تمام قطعاتی که 
تولید می کننــد را در اختیار پلیس قــرار دهند تا در 
صورت نیاز بتوان از طریق پلیس آگاهی بررســی های 
لازم را انجــام داد.البتــه این موضــوع در خودروهای 
جدید حل شده است. مشکل ما خودروهایی است که 

از قبل تولید شده و هیچ ایمنی ندارد.

رئیس ســازمان غذا و دارو گفت: کمتر از یک درصد از 
داروهای تولید داخل پاســخگوی نیاز بازار نیستند که 
سازمان غذا و دارو برای جبران کمبود، اقلام مورد نیاز 
را بصورت مقطعی وارد می کند.ســید حیدر محمدی 

افزود: در شــورای امنیت ملی مصوب شد تا زمانی که 
کمبودهای دارویی برطرف نشــده، وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی موظف است از طریق واردات 
نیاز مردم به دارو را تامین کند تــا زمانی که موجودی 

دارو پایدار شود.وی اظهار داشت: واردات دارو در کنار 
تولید داخل به منظور تامین نیاز بازار انجام می شــود 
و به  محــض اینکه تولیــد داخل کفاف نیــاز را بدهد، 
واردات متوقف می شود. برای رفع کمبودها به واردات 

روی آوردیم و در مرحله اول حــدود یک میلیون آنتی 
بیوتیک خوراکی و در اواخر هفته نیز ۶ میلیون و ۸۰۰ 
هزار عدد وارد می کنیم  و مشکل آنتی بیوتیک تا اواخر 

هفته رفع خواهد شد.

پلیس

و دار

خریدار   ســرد شــدن هوا در کلانشهری 
همچون تهران همواره با آلودگی هوا همراه 
بوده است، آلودگی ای که سازمان ها و ارگان 
های مربوطه یکدیگــر را مقصر می دانند تا 

بار مسئولیت از گردن خود بردارند.
شروع پاییز و زمستان آلودگی هوای پی در 
پی به خصوص برای کلان شــهرها به دنبال 
دارد، برخی علت این آلودگــی را وارونگی 
دما عنوان می کنند. اما ای شــرایط موجب 
شده است تا هر ارگان و سازمانی یک دیگر را 
مقصر آلودگی هوا بدانند، برخی از رسانه ها 
نیز نوک پیکان علت این آلودگی را به سمت 
اســتفاده از بنزین نا مناســب نشانه گرفته 
اند در حالی که به نظر می رســد در شرایط 
کنونی کلان شهرها از بنزین یورو ۴ استفاده 
می کنند و این حجم از آلودگی هوا ریشه در 

مساله دیگری دارد؛ یعنی مازوت سوزی.
با ســرد شــدن هوا و افزایش مصرف گاز در 
بخش خانگی همواره کارخانه های بزرگ و 
صنایع و حتی نیروگاه ها برای جلوگیری از 
تعطیلی به سمت اســتفاده از سوخت مایع 
یعنی گازوئیــل و مــازوت روی می آورند. 
چند روزی اســت که هوای تهران ناســالم 
اســت و حتی زنگ های وزرش در مدارس 
نیز تعطیل شده اســت که این مسئله نشان 
می دهد صنایع به سمت استفاده از سوخت 

مازوت روی آورده اند.
ســال گذشــته بود کــه مجیــد چگینی، 
مدیرعامــل شــرکت گاز، در واکنــش به 
مازوت ســوی صنایع ونیروگاه ها گفته بود: 
در شــرایط اضطراری تمام تــلاش خود را 
بر اســتفاده از گاز خواهیم گذاشت اما اگر 
شرایط ســخت شــود، به ناچار باید از سایر 
سوخت های مایع نیز در نیروگاه ها استفاده 

شود.
ناگفته نمایند در حال حاضر تنها در کشور 
یک پالایشگاه است که امکان تولید سوخت 
مازوت کم گوگرد را دارد این سوخت نیز به 
منظور استفاده نفتکش ها و کشتی ها راهی 
ســواحل جنوبی می شــود. پیگیری های 
صورت گرفته از مســئولان ارشــد شرکت 
ملی پالایــش و پخش حاکی اســت با این 
وجود تلاش برای تولید سوخت مازوت کم 

گوگرد در حال انجام اســت.اما با این حال 
تنها راه نجات از آلودگی هوا کاهش مصرف 

گاز در بخش خانگی و تجاری است.

مازوت سوزی آخرین راه برای تأمین 
سوخت نیروگاه ها

ســال گذشــته ۱۶ نیروگاه بــرای تأمین 
سوخت خود از ابتدای آبان شروع به مازوت 
سوزی کردند، اکنون این سوال وجود دارد 
که برنامه ای برای تأمین سوخت زمستانی 
نیروگاه ها در نظر گرفته شــده است؟ آرش 
کردی مدیــر عامل توانیر در پاســخ به این 
سوال مهر گفت: برنامه ریزی هایی از سمت 
وزارت نفت و وزارت نیــرو مبنی بر بهترین 
سوخت رســانی در فصل ســرد سال وجود 

دارد.
وی ادامه داد: امیدواریم مانند سال گذشته 
که توانستیم از زمســتان عبور کنیم امسال 
نیز بدون خاموشی و با همان برنامه سوخت 
رســانی نیروگاه ها انجام شود. اما چند نکته 
وجود دارد یکی بحث صرفه جویی سوخت 
گاز در زمســتان اســت و دیگر نحوه تأمین 
سوخت نیرو گاه ها که اکنون در حال انجام 

و هماهنگی است. آن چیزی که ما به عنوان 
شــبکه باید رعایت کنیــم، رعایت آرایش 
تولید، به عبارتــی بهترین آرایــش تولید 
صرف و صلاح در نیروگاه ها از دست مسائلی 
هستند که باید در شــبکه مورد توجه قرار 

گیرد.
کردی در پاســخ به این ســوال که در سال 
جاری آیا مازوت ســوزی اتفــاق می افتد یا 
خیر، گفت: بســتگی به نــوع مصرف دارد و 
تمام سعی ما بر این است که نیازی به مازوت 
سوزی پیدا نکنیم و یا در حداقل خود اتفاق 
بیافتد به گونه ای که هم برق مصرفی کشور 
تأمین شود و هم سوخت مازوت در آخرین 
اولویــت مصرف ســوخت قرار بگیــرد، در 
صورتی که به مرحله مازوت سوزی برسیم 

همان نیروگاه های سال گذشته است.

مازوت سوزی نتیجه مصرف بی رویه 
گاز است

با تمامی این مســائل بد نیست بپرسیم سر 
منشأ مازوت ســوزی چیســت؟ دو طیف 
عمده فکری برای پاسخ به این سوال وجود 
دارد یکی مردم را نشــانه گرفته که به علت 

مصرف بــی رویه گاز مجبور به اســتفاده از 
ســوخت مازوت برای نیروگاه ها شــده ایم 
و دیگری دولــت را که بــرای چنین روزی 

تدابیر لازم را در نظر نگرفته است.
رضا نجفی منش رئیس کمیسیون تسهیل 
کســب و کار اتاق در رابطه با این موضوع به 
مهر می گوید: ایران اولین یا دومین کشــور 
دارنده ذخایــر گازی جهان هســتیم. اگر 
مصرف گاز را در داخل منطقی کنیم، امکان 
صادرات گاز و درآمد بیشــتر برای ما وجود 
دارد.وی علت اســتفاده از سوخت مازوت را 
استفاده بی رویه از گاز می داند و در رابطه با 
این موضوع می گوید: یکی از مشکلاتی که 
با مصرف بی رویــه گاز برای صنایع به وجود 
می آید قطع شدن سوخت گاز و روی آوردن 
به سوخت های جایگزین مثل مازوت است. 
صنایع ما در تابســتان با کســری برق و در 
زمستان با کســری گاز مواجه هستند و به 
تازگی مشــکل کمبود آب هم به آن اضافه 

شده است.
رئیس کمیسیون تســهیل کسب وکار اتاق 
بازرگانی اســتان تهران با تاکید بر اینکه ما 
برای رسیدن به رشد و توسعه باید به صنایع 

خود توجه ویژه ای داشــته باشیم ادامه داد: 
در صورتی که برعکس عمــل می کنیم و با 
قطع کردن ســوخت آنها راندمان تولید را 

پایین می آوریم.

اصرار به مازوت سوزی با وجود 
هشدارهای جهانی

با وجــود دســتورالعمل ســازمان جهانی 
بهداشــت در ســال ۲۰۲۱، بــه هزینــه 
اقتصــادی آلودگــی هوا اشــاره شــده و 
جلوگیری از آلودگی هــوا جزئی از حقوق 
اساســی شــهروندی بر شــمرده است. در 
این گزارش با اشــاره به تأثیــر آلودگی هوا 
بر ســلامت افــراد و برشــمردن خطرات و 
تهدید آن برای کودکان و ســالمندان آمده 
که ســالانه تعداد افرادی که بر اثر آلودگی 
هــوا جــان خــود را از دســت می دهند از 
میزان مــرگ و میــر ناشــی از تصادفات 
رانندگــی، اســتعمال دخانیــات و ابتلاء 
به بیماری ایدز بالاتر اســت و بر این اساس 
حدود مجــاز آلاینده های هوا برای شــش 
آلاینده شــاخص از جمله »ذرات معلق«، 
»دی اکســید  و  »دی اکســیدنیتروژن« 
ملاحظــه ای  قابــل  به طــور  گوگــرد« 
ســخت گیرانه تر و بــرای ایــن آلاینده ها 
کاهش حدود مجاز ســالیانه تــا ۵۰ و ۷۵ 
درصد در نظر گرفته شــده است و نسبت به 
این موضوع هشدار داده و باید در این راستا 
اقدامات و تدابیر جدی در نظر گرفته شود، 
اما نه تنها چنین اقدامی صورت نگرفته است 
بلکه سال گذشته مازوت سوزی زود تر از هر 
زمان دیگری آغاز شــده بود که این مساله 

خود جای سوال دارد.
با توجه به شــرایط پیش رو به نظر می رسد 
دولــت بایــد دو راه کار را در دســتور کار 
خود قرار دهد اول با اعمــال نظام پرداخت 
یارانه ای به صورت پلکانــی اقدام به اصلاح 
الگوی مصرف در بخش گاز کند و از ســوی 
دیگر با درآمد حاصله از این بخش به سمت 
احداث واحدهای تسویه مازوت و گازوئیل 
در پالایشــگاه ها کنــد کــه پیگیری های 
صورت گرفته نشــان می دهد ایــن اقدام 

توسط وزارت نفت در حال انجام است.

وهای سرقتی کشف ۷۰ درصدی خودر

وهای تولید داخل پاسخگوی نیاز بازار نیستند کمتر از یک درصد دار

ابهامات وام جوانی جمعیت

وام فرزندآوری به مادر بچه تعلق می گیرد؟
خریدار  درحالی بر اساس قانون »جوانی 
جمعیت«، به منظور حمایت از فرزندآوری 
و نیــز تربیت فرزند صالــح، وام فرزندآوری 
بــرای »متولدین ســال ۱۴۰۰ بــه بعد« 
پرداخت می شــود کــه در دســتورالعمل 
ابلاغــی ابهاماتــی درباره پرداخــت وام به 

مادران وجود دارد.
 طبق بند ث ماده ۱۰۲ قانون برنامه ششــم 
توســعه، دولت موظف اســت بر اســاس 
سیاســت های کلی جمعیت و خانواده و نیز 
سند جمعیت مصوب شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی، اقدامات لازم برای پشــتیبانی و 
حمایت از فرزندآوری و تربیت فرزند صالح 
را از طریــق ســازوکارهای قانونی و اعطای 

تسهیلات و امکانات فراهم کند.
از همیــن رو قانون »حمایــت از خانواده و 
جوانی جمعیت«، بانک مرکــزی را مکلف 
به پرداخت »تسهیلات قرض  الحسنه تولد 
فرزند« کرده است.این وام برای »متولدین 
سال ۱۴۰۰ به بعد«، از طریق کلیه بانکها و 

مؤسسات اعتباری پرداخت می شود.
در سامانه تســهیلات قرض الحسنه فرزند،  
که به منظور اعلام شرایط و ثبت نام دریافت 

وام فرزندآوری طراحی شــده، ذیل شرط 
عمومــی پرداخــت وام فرزنــدآوری درج 
شده است »پرداخت تســهیلات براساس 
قانون به پــدر اطفالی که تاریــخ تولد آنان 
از ۰۱/۰۱/۱۴۰۰ به بعــد و در داخل ایران 
متولد شــده اند، تعلــق می گیــرد« و تنها 
»متقاضیــان« واجــد شــرایط می توانند 
نسبت به ثبت درخواســت خود در سامانه 

مربوطه اقدام  کنند.
از سوی دیگر اما در فرم ثبت نام دریافت این 
وام، گزینه ای مبنی بــر »والدین از هم جدا 
شده و حضانت فرزند با مادر است« نیز برای 
علامت زدن متقاضی وام وجــود دارد که با 
انتخاب آن، گزینه های جدیدی برای ثبت 

مشخصات مادر باز می شود.
به نظر می رسد علیرغم اینکه طبق معمول 
و عرف حضانت فرزند و مخــارج پرورش او 
با پدر اســت و طبیعتا وام فرزندآوری نیز به 
صورت پیش فرض به پدران تعلق می گیرد، 
اما لازم است ملاحظاتی در نظر گرفته شود 
از جمله زنان بدسرپرســت و دارای همسر 
معتاد که در سامانه مذکور درباره این موارد 
حرفی به میان نیامده اســت و مشــخص 

نیســت این زنــان چگونــه می توانند وام 
فرزندآوری را دریافت کنند؟.

کاظم فروتن دبیر ســتاد ملــی جمعیت در 
پاســخ به ابهام مذکور به خبرنگار ایســنا 
گفت: در طلاق یا فوت اگــر حضانت با مادر 
باشد که به مادر می دهند. ولی اگر شوهر به 
دلیل دیگری نباشد به طور موردی میشود 

پیگیری کرد.
 مبلــغ وام فرزنــدآوری طی ســال جاری 
برای فرزند اول ۲۰ میلیــون تومان با دوره 
باز پرداخت ۳ ســال )۳۶ مــاه(، فرزند دوم 
۴۰ میلیون تومان با دوره باز پرداخت چهار 

ســال )۴۸ ماه(، فرزند ســوم ۶۰ میلیون 
تومان با دوره باز پرداخت ۵ سال )۶۰ ماه(، 
فرزند چهارم ۸۰ میلیــون تومان با دوره باز 
پرداخت ۶ ســال )۷۲ ماه( و بــرای فرزند 
پنجم به بعد ۱۰۰ میلیون تومان با دوره باز 

پرداخت ۷ سال )۸۴ ماه( است.
این تسهیلات با کارمزد حداکثر ۴ درصد به 
صورت سالانه، بدون الزام به سپرده گذاری 
و با شش ماه دوره تنفس برای شروع اقساط 
پرداخت می شود و متقاضیان واجد شرایط 
برای متولدیــن مــورخ ۰۱/۰۱/۱۴۰۰ به 
بعد، حداکثر تا دو ســال پس از تولد فرزند 
می توانند نسبت به ثبت درخواست خود در 
https://ve.cbi.ir/VC/Condi�  سامانه

tionsVC.aspx اقدام کنند.
ارائه اصل شناســنامه فرزنــد و پدر وی در 
زمان مراجعه به بانک الزامی اســت و برای 
هر فرزند متولد شــده تنها یکبار تسهیلات 
فرزند به پــدر تعلق مــی گیرد.همچنین 
براســاس تبصره ذیل بند )ت( تبصره )۴( 
مــاده )۱( قانون، تســهیلات تولــد فرزند 
به افــرادی تعلق می گیرد که نــرخ باروری 
شهرستان محل زادگاه پدر یا فرزند، بالای 

۵/۲ نباشد.طبق اعلام بانک مرکزی از زمان 
ابلاغ شــیوه نامه مربوطــه )۳۱ فروردین( 
تاکنــون ۵۰۰ هزار فقره تســهیلات قرض 
الحســنه فرزند به مبلغ ۲۰.۱ هزار میلیارد 
تومان به متقاضیان پرداخت شــده است.با 
این حال به نظر می رســد صف انتظار برای 
دریافت این تسهیلات نیز بســیار بلندبالا 
اســت ، چراکه مهدی متقی فــر مدیرکل 
دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانــان، پیش تر به ایســنا 
گفته بود: » از ابتدای ســال جاری تا پایان 
شــهریورماه، یک میلیــون و ۷۳۱ هزار و 
۴۱ نفر برای دریافــت وام فرزندآوری ثبت 
نام کرده اند که از این بیــن تنها ۳۸۳ هزار 
و ۳۷۷ فقره وام فرزندآوری پرداخت شــده 
اســت. تعداد در صف ماندگان دریافت این 
وام یعنــی کســانی که مــدارک را تکمیل 
کرده و منتظر دریافت وام هســتند نیز زیاد 
است. از ابتدای ســال جاری تا شهریور ماه 
۳۲۸ هزار و ۵۴۳ نفر در صــف دریافت وام 
فرزندآوری مانده اند و علیرغم تکمیل ثبت 
نام و مدارکشان همچنان وام فرزندآوری را 

دریافت نکرده اند.«



قم   مســئول کمیتــه لیــگ و برگزاری 
مســابقات کاراته اســتان قم از اجرای طرح 
فرابیمه در مســابقات کاراته استان قم خبر 
داد و گفت: تیم منتخب بیمه ما با شرکت در 
مســابقات کاراته مردان که به مناسبت روز 
دانش آموز برگزار شد با کســب مدال های 

متعدد طلا،نقره و برنز افتخار آفرینی کردند.
دکتر ابوالفضل رضایی از برگزاری یک دوره 
مسابقات کاراته قهرمانی مردان استان قم به 
مناسبت روز دانش آموز در مجموعه ورزشی 
راحله )خانه کاراته اســتان قــم( خبرداد و 
اظهار کرد: این مســابقات با حضور بیش از 
250 شرکت کننده در قالب 20 تیم در 5 رده 
سنی خردسالان،نونهالان ، نوجوانان ، جوانان 

و بزرگسالان برگزار شد.
او با اشــاره به جزئیات این مســابقات افزود: 
میزبانی این مسابقات با ســبک شیتوریو و 
قضاوت آنها را نیز 30 داور جهانی ، آســیایی 

و ملی برعهده داشتند.
مسئول کمیته لیگ و برگزاری مسابقات کاراته 
اســتان قم با تاکید بر اینکه از گذشته تا کنون 

استان قم مهد کاراته کشــور بوده و قهرمانان 
جهانی و بین المللی زیادی را در خود پرورانده 
است، بیان کرد: استان قم از ظرفیت بسیار بالایی 
در قهرمان پروری کاراته کشور برخوردار است 
و این مسابقات نیز با حضور قهرمانان و افتخار 
آفرینان بین المللی کاراته استان و استعدادهای 
ناب خردســال و نونهال و … در سطح بالایی 
برگزار شــد که هدف از برگزاری این مسابقات 
را می توانیم ارتقاءســطح آمادگی هنرجویان 

عنوان کنیم.
دکتر رضایی همچنین در خصوص شگفتانه 
ســازهای این دور از مســابقات گفت: تیم با 
اســتعداد ، پرتوان و با انگیــزه »بیمه ما« با 
اسپانسری »شــرکت بیمه ما« به مناسبت 
رونمایی ازطرح شــگفت انگیز خــود بنام » 
فرابیمه« توانست در این مسابقات با روحیه 
بالا و تکنیــک و تاکتیک هــای خوب خود ، 
حریفان خود را از پیش رو برداشته و با اقتدار 

به مقام سومی استان برسند .
او ادامه داد: کار بزرگ و شگفتانه تیم منتخب 
بیمه ما که متشــکل از دو رده خردسالان و 

نونهالان بودند،توانستند موفق تر از تیم هایی 
که از پنج گروه سنی کاراته بهره می بردند در 

این مسابقات شرکت نمایند.
مسئول کمیته لیگ و برگزاری مسابقات کاراته 
استان قم اضافه کرد:سکان دار مربیگری تیم 
منتخب »بیمه ما« اســتاد محسن عابدی می 
باشــد که خود از قهرمانان بنام و اسبق کشور 
اســت و در حال حاضر مربیگری و هدایت این 
تیم نونهال و با انگیزه را عهده دار شد تا بتواند در 
شــهری که ورزش کاراته آن سطح یک کشور 
اســت و تیم های صاحب نام و مدعی قهرمانی 
کشور زیادی دارد ،تیم منتخب بیمه ما را به مقام 

سومی استان قم برساند .
رضایی افزود: این تیــم که با تعداد 24 کاراته 
کا در این مســابقات شــرکت کرده بود ،در 
نهایت موفق به دریافت 6 مدال طلا ، 6 مدال 

نقره ، و 12 مدال برنز گردید .
او ابراز امیدواری کرد: تیم منتخب شــرکت 
پرافتخار »بیمه ما« با هدایــت مربی ارزنده 
خود ،استاد محســن عابدی بتواند در آینده 
ای نزدیک در مســابقات کشوری نیز افتخار 

آفرینی نمــوده و نماینــدگان خوبی برای 
استان قهرمان پرور قم باشند .مسئول کمیته 
لیگ و برگزاری مســابقات کاراته استان قم 
با معرفی افتخار آفرینان و مــدال آوران تیم 
منتخب بیمه ما گفــت: محمد طه مه آبادی 
، علی وثوقــی نیا ، امید داود آبــادی ، کمیل 
ســرخیل ، کیان محمدی وحسین یوسفی 
مدال های طلا را در این دور از مسابقات از آن 
خود کردند.او افزود: محمد مهدی اعتمادی 
فر ، محمد ســپهر غلامی ، سپهر وفایی ، امیر 

حسین محمودی ، امیر علی حسینی ، آروکو 
منتشلو نیز به مدال های نقره دست یافتند.

دکتر رضایی خاطرنشــان کرد: علی منتظر ، 
مهدی منتظر ، ســید آراد رضا فیض ، محمد 
صدرا ســمامی ، امیر علی آقاجانی ، محمد 
جــواد بیگدلی ، محمد طــه خلجی ، محمد 
معصومی ، حســین شــیر محمــدی ، امیر 
رضا صادقی منش ، امیــر مهدی صوفی نزاد 
، حســام محمد صادقی نیز با مدال های برنز 

برای این تیم افتخارآفریدند.

رفیق و همسنگر شهید نورخدا موســوی بود،  سالیان 
ســال در دل کویر به پاســبانی مرزهای ایران مشغول 
بود تا اینکه در تاریخ 25 آبان 1400 به دســت اشــرار و 

قاچاقچیان مواد مخدر به شهادت رسید.
مردم جنوب کرمان بعد از حاج قاسم سلیمانی، امنیت 
خود را مرهون زحمات »حاج مهدی توسنگ« دانسته 

و به او لقب »سردار کویر« داده  اند.
شــهیدی که هر قدر در دوران خدمت خــود گمنام و 
بی ادعا بود امــروز مزار او قبله گاه مردمی اســت که او را 
واســطه حاجات خود در درگاه خداوند قرار می دهند و 

هرگز رشادت های او را از خاطر نخواهند برد.
حاج مهدی فرمانده یگان تکاور در جنوب استان کرمان 
بود که به گفته همکارانش همیشــه آرزوی شــهادت 
داشت و در آخرین عملیات خود بعد از 2۷ سال خدمت 
صادقانه با لب تشنه و گرسنه درحالیکه نماز شهادت به 

جا آورده بود به دیار باقی شتافت.
وقتی خبر شهادتش می رسد همه نیروهایی که خود را 
به محل حادثه رســانده بودند خاک های کویر را بر روی 
سر خود می ریزند و صدای اشک و ناله آنها در بیابان بلند 
می شود، چون این فرمانده شــهید با تواضع، دلسوزی 
و شــجاعتی که داشــت مهرش در دل تک تک یاران و 

همکارانش جای گرفته بود.
فرمانده ای کــه در حین مأموریت  هــای خود در هوای 
بالای 50 درجه کویر که معمولا با کمبود آب و غذا مواجه 
می شدند همیشه آخرین نفری بود که آب می نوشید و 
اگر می دید غذا و آذوقه کافــی وجود ندارد از غذاخوردن 

امتناع می کرد تا سربازان گرسنه نمانند.
همان فرمانــده ای که آنقدر خاکی و افتــاده بود که این 

تواضع او همرزمانش و سربازانش را شرمنده می کرد.
قرارگاه ابوذر کرمان که شــهید توسنگ فرماندهی آن 

را برعهده داشــت مقام اول را در بین قرارگاه های کشور 
کسب کرده بود و خود حاج مهدی هم به عنوان فرمانده 

نمونه در بین پرسنل انتظامی کرمان شناخته شده بود.
همسرش می گوید: با اینکه فرمانده بود و ماشین و راننده 
در اختیار داشــت ولی هرگز حتی در شرایط بحرانی از 
اموال بیت المال استفاده شخصی نمی کرد، خیلی ساده 

زیست بود و هرگز غرور و ادعا نداشت.
وی همچنین در وصف شــجاعت ایشــان خاطره ای به 
شرح زیر نقل می کند: فرد شــروری سه نفر را کشته بود 
و در کوه های قلعه گنج متواری شده بود که دستگیری 
این قاتل فراری به آقای توسنگ محول شده بود ایشان 
بعد از ابلاغ حکم، در کمتر از 24 ساعت او را دستگیر کرد 
و این خبر در تمام شهر پیچید و باعث خوشحالی مردم و 
نیروهای انتظامی شد اما وقتی خبرنگاران برای مصاحبه 
آمدند همه می خواستند به نحوی جلوی دوربین باشند 
و اعلام کنند در این ماموریت نقش داشته اند درحالیکه 
حاج مهدی حتی حاضر به مصاحبه نشد و هیچ علاقه ای 

هم برای خودنمایی و مطرح کردن خود نداشت.
اگر دقت کنیــد در برنامه توزیع بســته های غذایی که 
توسط برخی از ارگانهای نظامی در بین محرومین انجام 
می شود از رسانه ها و خبرنگاران زیادی دعوت می شود 
که این کار را به تصویر بکشــند اما از خلوص نیت شهید 
توسنگ همین بس که 14 ســال پیش زمانی که اصلا 
این کار به شــکل برنامه مدون درنیامده بــود به توزیع 
بسته های غذایی در بین مردم محروم مشغول بود بدون 
اینکه از نظر کاری، الزام و وظیفه ای داشــته باشد ولی 
هرگز هم ده ها دوربین را به دنبال خود نکشــاند که آن 

خدمات را رسانه ای کرده و بخواهد خودنمایی کند.
خلاصه اگر بخواهیم زحمات شهید توسنگ در منطقه 
محل خدمــت خود )زهکلــوت( را به تصویر بکشــیم 

می توان یک مستند یا کتاب کامل در این رابطه نوشت، 
ایشان نه فقط یک فرمانده نظامی بلکه یک مشاور دلسوز 
و کمک کار مردم زهکلوت هم بود و هر کسی برای کمک 
می توانست روی او حســاب کند از گم شدن در کویر تا 

کمک های مالی و معنوی.
روز شهادت ایشــان بعنی صبح 26 آبان 1400 چندین 
بار با حاج مهدی تماس گرفتم که پاسخگو نبود، گمان 
کردیــم وارد کویر شــده آنتن دهی گوشــی او ضعیف 
است بنابراین نگران نشدم تا اینکه از اطرافیان شنیدیم 
که در منطقه بــم و ریگان درگیری شــده و همه اقوام و 
همکارانش با ما تماس می گرفتند و جویای احوال آقای 
توســنگ بودند که در اخبار صدا و ســیما از شهادت دو 
تن از نیروهای تکاوری بم خبر داده شد اما نامی از شهدا 

برده نشد.
سراســیمه به همکاران حاج مهدی در قــرارگاه تماس 

گرفتم که کســی جوابگو نبود مجبور شدم حضوری به 
آن محل بروم که در آن لحظه همه همکاران را ناراحت و 
غمگین دیدم اما کسی چیزی به من نگفت؛ تا اینکه یکی 
از همکاران همســرم از کویر با ما تماس گرفت و در ابتدا 
گفتند که حاج مهدی مجروح شده اما بعد که من اصرار 
کردم تا اگر اتفاقی افتاده راســتش را بگویند تســلیت 

گفتند و من فهمیدیم که همسرم به شهادت رسیده.
در آن لحظه من و دخترم زینب شــروع به گریه و شیون 
کردیم که هرگز آن صحنه ضجه های دخترم را فراموش 
نمیکنم پسرم امیرحسین می گفت مادر این خبر دروغ 
است پدرم نمرده و نمی خواست مرگ او را باور کند چون 

خیلی به همسرم وابسته بود.
بعد از شهادت حاج مهدی، با اینکه زندگی ما خیلی تلخ و 
غم انگیز شده اما راضیم به رضای خدا و افتخار میکنم که 

همسر چنین شهید مخلصی هستم.

لرستان

سردار کویر

مدیر مرکز تعمیرات نسوز  اصفهان -مریم مومنی 
فولاد مبارکه اعلام کرد که تلاش مســتمر کارکنان 
فولاد مبارکه از ابتــدای بهره بــرداری تاکنون برای 
کاهش مصارف نسوز با ثبت رکورد 5.92 کیلوگرم بر 

تن مذاب در مهرماه سال جاری به بار نشست.
مدیر مرکز تعمیرات نسوز فولاد مبارکه گفت: تلاش 
مســتمر کارکنان فولاد مبارکه از ابتدای بهره برداری 
تاکنون برای کاهش مصارف نســوز بــا ثبت رکورد 
5.92 کیلوگرم بــر تن مذاب در مهرماه ســال جاری 
به بار نشســت.غلامرضا کمالی، مدیر مرکز تعمیرات 
نســوز فولاد مبارکه، ضمــن اعلام ایــن خبر گفت: 
رکورد قبلی 6.15 کیلوگرم بر تن مــذاب و مربوط به 
فروردین ماه ســال 139۷ بوده است.وی با بیان اینکه 
کاهش حداکثری مواد اولیه به ویژه انواع نســوزها در 
قیمت تمام شــده محصولات نقش تعیین کننده ای 
دارد، گفت: در راســتای پیگیــری مدیریت مصارف 
نسوز طبق شاخص های جهانی و ارتقای کیفیت این 
مواد، متناسب با افزایش و نیاز تولید، اقدامات متعددی 
از طرف مرکز نســوز و کارکنان آن در حال پیگیری و 
اجراست که یکی از نتایج چشــمگیر آن ثبت رکورد 
مذکور است.به گفته مدیر مرکز تعمیرات نسوز فولاد 
مبارکه کسب این رکورد ارزشــمند به لطف خداوند 
متعال، حاصل تلاش و تعهد کارکنان ســخت کوش 
مرکز تعمیرات نســوز و پیمانکاران مرتبط، تعامل و 
همکاری مؤثر واحدهای تولیــدی و تعمیراتی ناحیه 
فولادســازی، اجرای صحیــح دســتورالعمل های 
بهره برداری، بازرسی های مداوم تجهیزات و همچنین 
همکاری واحد خریــد مواد مصرفــی در تأمین مواد 
نســوز باکیفیت اســت.در پی کســب این موفقیت، 
برخی از کارشناســان و دســت اندرکاران ذی ربط در 

این زمینه اظهارنظر کردند که ســخنان ایشان را در 
ادامه می خوانیم.رضا جهانشــاهی، رئیس گروه فنی 
مرکز تعمیرات نســوز در این خصــوص گفت: مواد 
نســوز همواره یکی از اقلام عمــده مصرفی در فرایند 
فولادسازی و ریخته گری مداوم محسوب می گردد که 
هرگونه نوسان در مقدار، کیفیت و قیمت آن مستقیما 
بر قیمت تمام شده فولاد تأثیرگذار است؛ بنابراین باید 
با بهبود مســتمر و پیش بینی و تدارک به موقع مواد 

نسوز دائما هزینه های مواد نسوز را کنترل کرد.
رئیس گروه فنی مرکز تعمیرات نسوز افزود: مدیریت 
مصــارف و هزینه هــا از اهداف اصلی شــرکت فولاد 
مبارکه جهت ادامه حضــور موفق در بازارهای داخلی 
و جهانی اســت. با توجه به ســهم تولید فولاد مبارکه 
در تولید فولاد کشــور، کاهش مصارف مواد نســوز 
سهم بسزایی در رســیدن به این هدف خواهد داشت. 
در همین راســتا، کیفیت نســوزهای مورد مصرف و 
هم زمان کنترل لحظه به لحظه فرایند فولادســازی 
و ریخته گری و تثبیت شــرایط بهره برداری منجر به 

کاهش مصارف و هزینه های مواد نسوز می شود.

شهرکرد – احســان محمودی  احمد فرهادی 
بابادی مدیــر کل کتابخانــه های عمومی اســتان 
چهارمحال و بختیاری ضمن گرامیداشــت سی امین 
هفته کتاب جمهوری اسلامی ایران گفت: انجمن های 
کتابخانه ها که بازوان توانمند کتابخانه ها می باشــند 
در مرکز استان، شهرســتان ها و بخش ها جلساتی را 
در ســطوح مختلف جهت انجام فعالیت های مختلف 
با کمک ســایر دســتگاه ها برگزار می کنند و در سال 

گذشته 200 جلسه در استان تشکیل شده است.
وی در مورد استفاده از خدمات کتابخانه های عمومی 
استان افزود: در مهرماه ســال گذشته 1۷ هزار و 500 
نفر از خدمات کتابخانه های عمومی اســتان استفاده 
کرده اند و در مهر ماه امســال بیــش از 3۷ هزار نفر از 
خدمات ارایه شده توسط کتابخانه های عمومی استان 

بهره مند شده اند .
بطوریکه در ســال گذشــته 1۸ هزار امانت کتاب در 
سطح کتابخانه های عمومی اسُــتان ثبت شده بود و 

امسال به بیش از 50 هزار امانت رسیده است .
مدیرکل کتابخانه های عمومی چهارمحال وبختیاری 
تصریح نمود که همکاری خوبی بیــن کتابخانه های 
عمومی با ســایر دســتگاه ها وجود دارد که در همین 
راستا درســال گذشــته تفاهم نامه هایی با دانشگاه 
شــهرکرد و جهت تقویت برنامه های دانش آموزان با 
اداره کل آموزش و پرورش و نیز با بنیاد ایران شناسی، 
هیات های ورزش هــای همگانی، نیــروی انتظامی 
منعقد شده اســت بطوریکه در دانشکده علوم انسانی 
دانشگاه شهرکرد بیش از 54 جلسه نقد کتاب با حضور 
نویسندگان و منتقدان کتاب در استان برگزار گردید 

ه است .
وی افزود: سه باب پیشخوان کتابخانه در محلات کم 

برخوردار غرب شــهرکرد ، اشکفتک و مهدیه باحدود 
200 عضــو ، همچنین یــک پیشــخوان در منطقه 
حاجی آباد لردگان و یک پیشــخوان نیز در روستای 
جوانمردی از شهرستان خانمیرزا افتتاح شده است که 
درصدد افزایش این پیشخوان ها هستیم و همچنین 
سال گذشــته کتابخانه عمومی ابوالقاسم بختیار در 
روستای آورگان افتتاح شده که از کتابخانه های به روز 

و استاندارد استان می باشد.
احمد فرهــادی بابادی گفت: یکــی از خدمات دیگر 
ایجاد ســالن های اختصاصی مطالعه می باشد که در 
این سالن ها فضای خوبی را برای اقشار مختلف جامعه 
به  ویژه دانش آموزان و دانشجویان در نظر گرفته شده 
تا در فضایی اختصاصــی و آرام به مطالعــه بپردازند 
و در حال حاضر ســه ســالن مطالعــه اختصاصی در 
کتابخانه های حافظ شهرکرد و ملاصدرای فرخشهر 
ایجاد شده است و پروژه بعثت فرخشهر به ۷0 درصد 
پیشرفت فیزیکی رســیده و در ســال آینده به بهره 
برداری خواهد رســید که در کنار سالن های مطالعه 

عمومی به مردم خدمت رسانی کنند.

اصفهان چهار محال و بختیاری
مدیر مرکز تعمیرات نسوز فولاد مبارکه اعلام کرد؛

ثبت رکورد کمترین میزان مصرف مواد نسوز 
در شرکت فولاد مبارکه

مدیر کل کتابخانه های عمومی استان:
 امانت کتاب در کتابخانه های عمومی چهارمحال و بختیاری  

به بیش از ۵۰ هزار رسیده است

ح فرابیمه(  افتخار آفرینی تیم منتخب بیمه ما) طر
در مسابقات کاراته استان قم

 جنب و جوش آبادانی در شهر چهارباغ
البرز - مظفری    در راســتای ارایه خدمات شــهری به شــهروندان، 
ایمن سازی معابر، تســهیل در عبور و مرور خودروها و کاهش تصادفات 
رانندگی، به دستور مهندس موســوی شهردار چهارباغ، عوامل مدیریت 
حمل و نقل و ترافیک شــهرداری نســبت به رنگ آمیزی سرعتگیرها و 
اجرای بلوک عابر پیاده در معابر شهری به ویژه در مقابل مدارس و مراکز 

آموزشی اقدام کردند.
این روزها جنب و جوش آبادانی در شــهر چهاربــاغ و اجرای طرح های 
عمرانی، خدماتی و ترافیکی به همراه برنامه هــای فرهنگی اجتماعی و 

جشن نشاط، نوید روزهای خوبی را برای شهرمان می دهد.

شهرداررشت تاکید کرد؛
ح تفصیلی شهر  وم رفع ابهامات و تطبیق طر  لز

وژه تراموا  رشت با پر
سید امیر حســین علوی شهردار رشــت بر لزوم رفع ابهامات و  رشت 
تطبیق طرح تفصیلی شــهر رشــت با پروژه تراموا تاکید کرد و گفت: در 
حال حاضر اخذ تائیدیه شــورای عالی ترافیک برای اجرای تراموا اولویت 
اول شهرداری رشت محسوب می شــود. به گزارش واحد خبر مدیریت 
ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری رشت - ســید امیر حسین علوی 
شهردار رشت در جلسه با نمایندگان شرکت مشاور تراموا اظهار داشت: 
برای اجرای پروژه حمل و نقل ریلی و تراموا شــهر رشت طبق مطالعات 
طرح تفصیلــی باید عرض معبر در محدوده خیابانها مشــخص باشــد، 
بنابراین واحد املاک شهرداری باید از هم اکنون در جریان جزئیات طرح 
باشد تا در بودجه سالهای آینده برای بازگشایی معابر منابع مالی مورد نیاز 
را پیش بینی کند، زیرا قرار نیســت این تملک ها از محل بودجه عمومی 
تامین شوند.شهردار رشت با تاکید بر اینکه طبق اعلام جبار کوچکی نژاد 
نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس شورای اسلامی، جلسه شورای 
ترافیک شهر رشت و همدان قرار اســت که همزمان برگزار شود، اذعان 
کرد: باید تمام ابهامات خود در باب اجــرای تراموا و جزئیات طرح را مورد 
بررسی قرار دهیم تا بعدها به مشکل مضاعفی برنخوریم.سید امیر حسین 
علوی اخذ تائیدیه شــورای عالی ترافیک برای اجرای تراموا شهر رشت 
را اولویت اول حال حاضر شــهرداری رشــت ذکر کرد و افزود: شهرداری 
رشت برای شرکت در جلسه شورای ترافیک با موضوع تراموا باید ابهامات 
خود را برطرف و همه مســائل مرتبط با آن را مورد سنجش قرار دهد که 
برای رســیدگی به امور ذکر شده نمایندگان شرکت مشــاور تراموا یک 
هفته فرصت دارند.وی خطاب به نمایندگان شرکت مشاور تراموا رشت 
اضافه کرد: در پرداخت منابع مالی هیچ مشکلی نداریم و انتظار داریم که 
مقدمات اجرای فاز اول پروژه پس از جلسه شورای ترافیک و اخذ تائیدیه 

فراهم شود.

مدیر برق منطقه ۴ شرکت توزیع برق اصفهان :
سهم قابل توجهی از بودجه امور به بهینه سازی 

و توسعه شبکه اختصاص می یابد 

اصفهان-مریم مومنی  مدیر بــرق منطقه 4 شــرکت توزیع برق 
اصفهان گفت:اکثر فعالیت های شــرکت توزیع بــرق اصفهان در بهینه 
سازی و توسعه شــبکه اتفاق می افتد و بخش قابل توجهی از بودجه های 

امور را در بر می گیرد .
امیر ســلجوقی در نشســت خبری با خبرنگاران ضمن تبریک حماسه 
25 آبان گفت: محدوده منطقه 4، یکی از نقاط پــر ترافیک ،با 145 هزار 
مشترک عمدتا خانگی جزو مناطق کم برخوردار محسوب می شود و باید 

نگاه ویژه به این نقطه از شهر داشته باشیم. .
وی در ادامه گفت:خدمات این منطقه به وســیله 5 پست فوق توزیع به 
مشترکین ارائه می شود که با توجه به اینکه شبکه های توزیع فشار ضعیف 
هوایی و زمینی از نظر کیفیــت یکی از پر هزینه ترین شــبکه های برق 
محسوب می شود و نیازمند بودجه و منابع مالی زیادی است امیدواریم با 
کاهش خاموشی ها ،تامین برق پایدار و نزدیک شدن به نرخ استاندارهای 

جهانی، رضایت مشترکین را به همراه داشته باشد.
مدیر برق منطقه 4 شــرکت توزیع برق اصفهان به آمار مشــترکین برق 
منطقه 4 اشــاره کرد و گفت:از 145 هزار مشــترک ایــن منطقه حدود 
11۸هزار مشترک ،خانگی و مابقی مشترک عمومی، صنعتی، کشاورزی 

و تجاری محسوب می شوند.
سلجوقی به خدمات و فعالیت های این شرکت اشاره کرد و افزود:توسعه و 
بهینه سازی شبکه و فروش و خدمات پس از فروش از جمله این فعالیت ها 
است .همچنین در حوزه شبکه های توزیع ،مناطق مختلف در 5 شاخص 
مجزا در حال خدمت رسانی هســتندکه عمده آن تعمیرات و نگهداری 
شبکه ها است و از سوی دیگربا اضافه شدن مشترکین جدیدکه نیاز است 
که ما هم شبکه هایمان را توسعه دهیم و شــبکه های جدیدی طراحی 

شود 
اکثر فعالیت های ما در بهینه سازی شبکه اتفاق می افتد و بخش اعظمی از 
بودجه های امور را در بر می گیرد در حوزه توسعه شبکه سهم قابل توجهی 

از بودجه ما را در بر می گیرد .
وی با توجه به قدمت شــبکه های فشــار ضعیف یکی از اقدامات شرکت 
توزیع برق اصفهان را طرح اصلاح ساختار شبکه های فشار ضعیف عنوان 
کرد و گفت:در چند ســال اخیر بر مبنای این طرح که حول 12 محور در 
حوزه های مختلف طراحی شده اســت کارهای خوبی انجام شده که بالا 

رفتن کیفیت و عمر مفید شبکه را به دنبال داشته است.
مدیر برق منطقه 4 شرکت توزیع برق اصفهان گفت:در این طرح با توجه 
به بحث های حفاظتی و زیست محیطی توانسته ایم اصلاح ساختار شبکه 
را پیش ببریم که قابلیت شبکه ما را بســیار بالا برده و نواقصی که در 50 
سال اخیر وجود داشته را اصلاح کنیم و که در این راستا سال گذشته 55 

کیلومتر شبکه در منطقه با اعتبار 190 میلیارد ریال اصلاح شد.
وی تصریح کرد:به خاطر بافت فرسوده این منطقه اصلاح ساختار شبکه، 
نیازمند هماهنگی با سازمان های دیگر است و پروژه مهم در این حوزه را 
اصلاح ساختار شبکه های برق خیابان های لاهور ،پروین و مبارزان که در 

سال گذشته انجام شد ،عنوان کرد.
امیر سلجوقی به تجهیز 4 دستگاه پست زمینی و 5 دستگاه پست هوایی 
با اعتبار ۸0 میلیارد ریال اعتبار  اشاره کرد و گفت:این پست ها باعث بهبود 
عملکرد، تامین برق پایدار و تقویت شــبکه های برق می شود به گونه ای 
که کمتر نقطه ای میتوان در این منطقه پیدا کرد که کیفیت برق مناسبی 

نداشته باشد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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نگاهی به عملکرد بانک کارآفرین در ارائه تسهیلات قرض الحسنه
 پرداخت ۱۴۰۰میلیارد ریال تسهیلات ازدواج 

و فرزند آوری در بانک کارآفرین
بانک کارآفرین در بیست ماه گذشــته، بیش از هزار و چهارصد میلیارد 

ریال تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری پرداخت کرده است.
به گزارش روابــط عمومی بانــک کارآفریــن، ارائه انواع تســهیلات 
قرض الحســنه از جمله ازدواج و فرزندآوری توســط بانک کارآفرین از 
ابتدای فروردین ماه ۱۴۰۰، همزمان با دریافت مجوز رســمی از بانک 
مرکزی جهت افتتاح حســاب های قرض الحســنه پس انــداز ریالی 
نیک آفرین وارد مرحله تازه ای شــده و تا امروز به شکل منظم و پیوسته 
ادامه پیدا کرده اســت به نحوی که آخرین آمارها نشان می دهد تا دوم 
آبان ماه ســال جاری، ۱۱۶۰ متقاضی از شــعب عامل بانک کارآفرین، 
تسهیلات ازدواج به ارزش مجموعا یک هزار و ۲۲۸ میلیون و ۴۰۰ هزار 

ریال دریافت کرده اند.
همچنین از ابتدای فروردین ماه امسال و در مدت ۸ ماه، به بیش از ۵۰۲ 
متقاضی، تســهیلات فرزندآوری پرداخت شــده که مجموع ارزش آن 
۱۷۹ میلیون و ۴۰۰ هزار ریال برآورد شــده اســت.به این ترتیب بانک 
کارآفرین در ۲۰ ماه گذشــته، روند اعطای منظم تســهیلات از محل 
منابع جمع  آوری شده از طرح حســاب های قرض الحسنه نیک آفرین 
را ادامــه داده و در مجموع بیــش از ۱۴۰۰ میلیارد ریال تســهیلات 
فرزندآوری و ازدواج به متقاضیان پرداخت کرده اســت که این میزان 
به غیر از تســهیلات تکلیفی از جمله وام ودیعه مسکن است که شعب 

مختلف بانک در حال پرداخت آن به مشتریان هستند.
اعطای تســهیلات قرض الحســنه در بانک کارآفرین با هدف اشــاعه 
فرهنگ نیک اندیشــی و کمک به رفاه بیشــتر جامعه انجام می شود به 
نحوی که چندی پیش مدیرعامل بانک در مراسم اهدای جوایز دومین 
دوره جشنواره حســاب های قرض الحســنه نیک آفرین با بیان اینکه 
مفهوم قرض الحسنه بارها در قرآن کریم و احادیث ائمه اطهار )ع( مورد 
تاکید قرار گرفته اســت، گفت: »در دو سال گذشــته و همزمان با آغاز 
افتتاح حســاب های قرض الحســنه نیک آفرین متعهد شدیم که همه 

منابع این حساب ها را در مصارف قرض الحسنه صرف کنیم.«
به گفته احمد بهاروندی، اســتقبال قابل توجه مشتریان از حساب های 
قرض الحســنه نیک آفرین باعث شــده اســت تا ارائه انواع طرح های 
تسهیلاتی از منابع این حســاب ها از جمله فرزندآوری، ازدواج، کمک 
هزینه تحصیلی و تسهیلات حمایت از تولید در بانک کارآفرین افزایش 

پیدا کند.

در راستای حمایت از صنایع کوچک
 تفاهم نامه همکاری بین بانک سپه 

 و صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک 
منعقد شد

بانک سپه و صندوق ضمانت ســرمایه گذاری صنایع کوچک وابسته به 
وزارت صمت در راستای گسترش تعاملات دوجانبه و حمایت از صنایع 
کوچک تفاهم نامه همــکاری منعقد کردند.به گــزارش پایگاه اطلاع 
رســانی بانک ســپه، دکتر آیت اله ابراهیمی، مدیر عامل بانک سپه در 
مراسم انعقاد این تفاهم نامه، اقدامات صندوق ضمانت سرمایه گذاری 
صنایع کوچک را کلیدی و راهبردی عنوان کرد و  ابراز داشــت: مشاغل 
و صنایع کوچک و خرد عمدتاً با مشــکل تامین مالی مواجه هســتند و 
مسئله اصلی آنها در واقع بحث تضمین و ضمانت نامه های بانکی است 
که انعقاد چنین تفاهم نامه هایی کمک بزرگی در راســتای اشــتغال 
پایدار و  مرتفع شــدن بخشی از مشــکلات اقتصادی کشور بشمار می 
رود.دکتر ابراهیمی، بانک ســپه را به عنوان یک بانک مردم دار توصیف 
کرد و گفت: بانک ســپه در حــال حاضر بیش از ۵۰ میلیون مشــتری 
دارد که قســمت اعظم آن را صنایع کوچک تشکیل می دهد، بنا بر این 
گسترش مناسبات با صندوق ضمانت سرمایه گذاری کوچک می تواند 
بسیاری از مشــکلات صنایع کوچک را تســهیل کند.مدیر عامل بانک 
ســپه با بیان اینکه تاکنون همکاری های مناســبی با صندوق ضمانت 
سرمایه گذاری صنایع کوچک داشــته ایم، ابراز امیدواری کرد: پس از 
این نیز با تعمیق مناســبات و افزایش تعاملات، در مسیر مرتفع شدن 

مشکلات اقتصادی کشور و مردم میهن عزیزمان گام برخواهیم داشت.
در ادامه، محمد حسین مقیسه مدیرعامل و عضو هیئت مدیره صندوق 
ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک، ضمن قدردانی از مدیر عامل و 
مجموعه مدیران بانک سپه، اظهار داشــت: انعقاد تفاهم نامه همکاری 
با بانک سپه و گسترش مناسبات دو جانبه در شرایط موجود کشور می 

تواند باعث توسعه بخش تولید و اشتغال در جامعه گردد.
مقیســه افزود: هم افزایی صندوق ضمانت ســرمایه گذاری کوچک به 
عنوان بخشــی از وزارت صنعت، معدن و تجارت با بانک سپه که دارای 
امکانات و منابع گســترده ای در سراسر کشور است، می تواند در تامین 
مالی پروژه های مشترک، اتفاقات سازنده ای را رقم بزند و به عنوان الگو 

و مدلی برای سایر دستگاه ها مطرح شود. 
وی در پایان خاطرنشــان کرد: نگاه صندوق ضمانت ســرمایه گذاری 
کوچک نســبت به صنایع، انتفاعی نیســت، لذا امیدواریم با از استفاده 
از ظرفیت بانک بزرگ ســپه بتوانیم برای بخشــی از صنایع کوچک و 

صنعتگران کشور مثمر ثمر واقع شویم.

با امضای تفاهم نامه مشترک با وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، اوراق گام در پست بانک ایران 

عملیاتی شد
تفاهم نامه مشــترک پســت بانک ایران و چهار بانک عامــل با وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در زمینه عملیاتی کردن اوراق گام برای تامین 
مالی زنجیره تولید، صبح امروز شنبه ۲۱ آبان ماه با حضور بهزاد شیری 
مدیرعامل بانک، در ساختمان بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران به 
امضا رسید.به گزارش اداره کل روابط عمومی پست بانک ایران و به نقل 
از روابط عمومی بانک مرکزی.ج.ا.ا، علــی صالح آبادی رئیس کل بانک 
مرکزی در این مراسم با اشاره به اینکه حجم اوراق گام از ابتدای صدور 
این ابزار تاکنون بــه ۳۶.۳ هزار میلیارد تومان رســید و با توجه به غیر 
تورمی بودن این ابزار در حمایت از تولید، این برنامه در دستور کار جدی 
دولت قرار دارد، گفت: براساس مصوبات ســتاد اقتصادی دولت، مقرر 
شده حداقل ۲۰درصد از کل ســرمایه در گردش بخش تولید در سال 
جاری از طریق تامیــن مالی زنجیره  ای انجام شــود، ضمن آنکه بخش 
دیگر آن نیز باید از طریق استعلام از صورت حساب الکترونیکی و اتصال 

به سامانه جامع تجارت انجام شود.
تفاهنامه مشــترک بانک های پســت بانک ایــران، پاســارگارد، رفاه، 
کارآفرین و ســامان با وزارت صنعت، معدن و تجارت با موضوع  عملیاتی 
کردن اوراق گام در زمینه تامین مالی زنجیره تولید در حضور رئیس کل 
بانک مرکزی و وزرای صنعت، معدن و تجارت و امور اقتصادی و دارایی به 
امضا رسید، بر این اســاس مجموع بانک های عامل در این زمینه به عدد 
۱۷ رســید.بنابراین گزارش، اوراق گام ابزاری بسیار کارآمد برای تامین 
مالی زنجیره ای  است که بر اســاس دســتورالعمل بانک مرکزی  ج. ا.ا، 
بانک ها بر مبنای صورتحســاب و بنا به درخواست مشتریان، اوراق گام را 
صادر و در اختیار فروشنده مواد اولیه، قرار می دهند. این اوراق از ابتدای 
صدور تا سررســید اوراق، به راحتی به منظور خرید مــواد اولیه قابلیت 
انتقال در زنجیره را خواهند داشت. این اوراق یک ابزار تامین مالی کارآمد 
برای بنگاه های اقتصادی به حســاب می آید که با استفاده از آن می توان 

سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی را بدون آثار تورمی، تامین کرد.

 تامین منابع مالی چندین واحد صنعتی
 در استان خراسان شمالی

نشســت تخصصی واحد کالایی کارگــزاری بانک صنعــت و معدن با 
هدف رســیدگی و ارائه راه حل برای مشــکل تامین منابع مالی برخی 
از صنایع صبح روز پنجشــنبه نوزدهم آبان ماه ۱۴۰۱ با حضور سعید 
پورآبادی رئیس اتاق بازرگانی خراسان شــمالی، مدیر کل امور اقتصاد 
و دارایی خراســان شــمالی، رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان خراسان شمالی، سرپرست بانک صنعت و معدن استان خراسان 
شــمالی و دیگر مدیران و نمایندگان بخش هــای صنایع خصوصی و 

دولتی در محل سالن جلسات اتاق بازرگانی بجنورد برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بانک صنعت و معدن، در این جلســه علاوه بر 
ایجاد تعامل و همکاری دو ســویه و گســترش روابط بین مجموعه ها، 
موضوع اســتفاده از ظرفیت های بازار ســرمایه و کارگزاری صنعت و 
معدن در صنایع اســتان، ارائه هر گونه خدمات در زمینه بورس کالا به 

مشتریان، شرکت ها و افراد حاضر در جلسه نیز مطرح شد.
همچنین در این جلســه با توجه به مشــکل تأمین منابع مالی استان 
خراسانی شمالی و بجنورد به شرح روش های تامین مالی از طریق بازار 
سرمایه و ارایه امکان تامین منابع از طریق اوراق بدهی )اوراق گام . اخزا 
. اوراق مرابحه و ...( پرداخته شــد و به نقش خدمــات کارگزاری بانک 

صنعت در حوزه تامین منابع مالی نیز اشاره گردید.
در این نشســت علاوه بر ارایه خدمات کارگزاری بانک صنعت و معدن 
در حوزه تامین مالی به عملکرد قابــل توجه بورس کالا و نقش و جایگاه 
کارگزاری در بورس کالا اشــاره گردید که مورد توجــه حاضرین قرار 

گرفت.
همچنین در جلسه یادشــده مقرر شــد از این پس کارگزاری با هدف 
شــرح و ارائه خدمات خود در بخش های مختلف حضور خود را تقویت 
نماید و تعاملات بیشــتری با فعــالان بخش های مختلــف صنعتی و 

نهادهای ذیربط داشته باشد.

 دومین شعبه تخصصی  بانکداری شرکتی
 بانک ملی ایران افتتاح شد 

دومین شــعبه تخصصی بانکداری شــرکتی بانک ملی ایران با رویکرد 
مبتنی بر تسریع و تسهیل در ارائه خدمات مالی به مشتریان اعتباری با 
حضور اعضای هیات مدیره، هیات عامل و دیگر مدیران ارشــد بانک در 

تهران به طور رسمی افتتاح و آغاز به کار کرد.
 به نقل از بانک ملی ایران؛ حسن مونســان عضو هیات مدیره بانک ملی 
ایران در آیین افتتاح این شعبه تخصصی در شعبه حافظ ضمن تقدیراز 
خدمات و کوشــش دســت اندرکاران راه اندازی این شــعبه به دوران 
بالندگی بانک ملی ایران اشــاره کرد و افزود: طراحی و اجرای ایده های 
فناورانه و مبتکرانه در بانک طی یک سال اخیر دو چندان شد و امروز با 

برنامه ریزی و تلاش همکاران در حال اجرا و پیاده سازی در بانک است.
 

وی با بیان این که بانک ملی ایران در ماه های پیش رو شــاهد تحولات 
و دستاورد های بزرگی خواهد بود، اظهارداشت: ارائه خدمات گسترده 
و ســرویس های منحصربفرد و ویژه به مشتریان اعتباری بانک در قالب 
بانکداری شرکتی یکی از این دستاورد ها خواهد بود.مونسان مشتریان 
را از مهمترین دارایی ها و سرمایه های ارزشــمند بانک دانست و افزود: 
ما با ارائه خدمات متمایز و منحصر بفرد به مشــتریان اعتباری بانک در 

صدد جلب اعتماد و کسب رضایت حداکثری آن ها هستیم.

سرپرست بانک سینا در نخستین همایش تخصصی و آموزشی ارزی:
سهم بازار بانک سینا در حوزه ارزی و بین الملل 

افزایش می یابد
سرپرست بانک سینا در نخســتین همایش تخصصی و آموزشی ارزی 
مدیران مناطق و روسای شــعب ارزی، از برنامه این بانک برای توسعه 

فعالیت های ارزی خبر داد.
به گــزارش روابط عمومی بانک ســینا، غلامرضا فتحعلی بــا تاکید بر 
ضرورت افزایش درآمدهای غیرمشــاع در حوزه بین الملل، گفت: طبق 
برنامه های پیش بینی شــده، حضــور بانک در حــوزه  معاملات ارزی، 
تسهیل عملیات ارزی و بهبود روابط تجاری و توسعه شعب ارزی به ویژه 
در اســتان ها پررنگ تر خواهد شــد.وی تصریح کرد: یکی از مهمترین 
برنامه ها و رویکردهای بانک ســینا در ســند راهبردی کســب و کار، 
بهینه ســازی عملیات بانکی و افزایش درآمدهای کارمزدی اســت که 
امیدواریم با ایجاد ۱۲ واحد ارزی در شــش مدیریــت منطقه »غرب« 
و »شــرق« تهران، »هرمزگان و بوشــهر«، »البرز، زنجــان و قزوین«، 
»جنوب شرق کشور« و »مازندران«، شــاهد توسعه سهم بازار بانک در 

حوزه ارزی و دستیابی به اهداف مدنظر باشیم.
فتحعلی در بخش دیگری از سخنان خود با اشــاره به اهمیت مدیریت 
ریسک در بخش های مختلف فعالیت های ارزی، اظهار داشت: افزایش 
کنترل هــای داخلی در حــوزه فعالیت های ارزی بانک ســینا با هدف 
مدیریت ریسک و همچنین بازتعریف ساختار و جایگاه امور بین الملل 
بر اســاس برنامه کســب و کار راهبردی جدید بانک، امری ضروری و 

اجتناب ناپذیر است.
مشاور مدیرعامل بانک ســینا نیز در این همایش با اشــاره به اهمیت 
کســب درآمدهای غیرمشــاع برای بانک ها به عنوان امری سازنده و 
باارزش افزود: برای تحقق اهداف تعیین شده در حوزه ارزی و رسیدن به 
چشم انداز ترسیم شده در خصوص سهم درآمدهای کارمزدی، نیازمند 
تلاش، جدیت و مســاعی همــکاران و همچنین همراهــی و همیاری 

مدیران مناطق در این خصوص هستیم.
صادق کفشدار طوســی، افزود: مدیران مناطق به عنوان مدیران اصلی 
در اســتان ها باید با تلاش برای تغییر و پیشــرفت، برای تحقق اهداف 
بانک در حوزه فعالیت های ارزی حرکت رو به جلو داشــته باشــند.وی 
همچنین با تاکید بر لزوم بازاریابی های هوشــمند و هدفمند همکاران 
در شــعب ارزی، افزود: برای پرواز و رســیدن به موفقیــت، به دو بال 
تجربه و تخصص نیــاز داریم که در این مســیر آموزش های کاربردی و 
توانمندسازی نیروها، برای ارتقاء ســطح عملکرد فعالیت ها و تعاملات 

ارزی در دستور کار قرار گرفته است.
مدیر امور بین الملل بانک ســینا نیز در این همایش بــا تبیین اهداف و 
سیاست های حوزه امور بین الملل بانک، گفت: تبدیل مشتریان بالقوه 
به بالفعل در بهبود کســب و کار بانک امری ضروری اســت که در این 
زمینه با بهره گیری از ظرفیت و پتانســیل  شــرکت های تحت پوشش 
بنیاد مستضعفان ســهم بازار بانک در حوزه ارزی افزایش می یابد.امیر 
محمداصفهانی در ادامه ضمن ارائه گزارشــی از وضعیت عملکرد حوزه 
بین الملل بانک ســینا در بازه زمانی هفت ماهه نخست سال، گفت: در 
بخش کارمزد خرید و فروش ارز در دوره مذکور بانک ســینا رشد ۱۰۶ 

درصدی را نسبت به دوره مشابه سال قبل تجربه کرده است.
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بانک مرکزی اعلام کرد

رشد ۵۹.۲ درصدی درآمدهای عمومی دولت 
در نیمه نخست سال

خریدار   بانــک مرکزی اعلام کــرد: در ۶ماهه 
اول ســال جــاری درآمدهای عمومــی دولت از 
رشــد ۵۹.۲ درصدی برخوردار بــود؛ حال آنکه 
هزینه های جــاری دولــت تنها با رشــد ۳۰.۷ 
درصدی مواجه شده است و کسری تراز عملیاتی 
با کاهش ۱۹.۶ درصدی و کسری تراز عملیاتی و 
سرمایه ای )کسری بودجه دولت( کاهش ۱۰۱.۷ 
درصدی داشته است. بانک مرکزی در واکنش به 
گزارش روزنامه آرمان ملی با عنوان سیاست های 
دســتوری دولت و آستین گشــاد بانک مرکزی، 
شــبهات مطرح شــده درباره عملکرد یک ساله 

دولت سیزدهم را پاسخ داد.
دولت سیزدهم از آغاز فعالیت خود و بدون توجه 
بــه تجربه تلخ اجرای سیاســت های دســتوری 
ســال های گذشــته، خود را متعهــد و ملزم به 
رعایت انضباط مالی و مدیریت هزینه ها و کســب 
درآمدهای پایــدار کرده اســت.کنترل تورم را با 
توجه به آثار وخیمی که در دهه گذشــته داشته 
اســت به عنوان یکی از اولویت هــای جدی خود 
مطرح و مورد پیگیــری قــرار داد. در این زمینه 
مجموعه ای از سیاست ها و اقدامات در حوزه های 
مختلف برای شناســایی و کنترل عوامل موثر بر 
تورم تدوین و مورد پیگیری و اقــدام قرار گرفت 
که کنترل رشد ۱۲ماهه نقدینگی و کاهش تورم، 
نمونه هایی از این اقدامات است.ســایر اقدامات 
لازم نیــز در حوزه هایــی مانند برقــراری توازن 
بودجه دولت و کاهش کســری بودجه با مدیریت 
هم زمان هزینه ها و درآمدها، ثبات بخشی به بازار 
ارز، اصلاح نظام بانکــی و کاهش ناترازی بانک ها، 
مدیریت انتظارات تورمــی و تقویت بخش تولید 
و عرضه کالاها و خدمات در کشــور مورد توجه و 

اهتمام دولت قرار داشته است.

ثبات بخشی به بازار ارز
بانک مرکزی به عنوان بازارساز در همه بازارهای 
ارز حضور و مداخله دارد تا بازار به ســمت تعادل 
پیش برود و با ســازوکارهای پیش بینی شــده، 
آرامش و ثبات را در بازار ارز شاهد باشیم. با تداوم 
سیاســت های بانک مرکزی برای تعادل بخشی 
به بازار عرضه ارز صادرکننــدگان همواره بیش از 
تقاضا واردکنندگان بوده بــه گونه ای که روز ۱۸ 
آبان از مجموع عرضه ارز معادل یک میلیارد و ۲۰ 
میلیون دلار در ســامانه نیما فقط ۲۲۲ میلیون 

دلار مشتری داشت و معامله شد.
عرضه ارز با قیمت توافقی در بازار متشــکل ارزی 
برای متقاضیان بر اســاس کشــف قیمت واقعی 
برخلاف روال گذشــته که قیمت هــا به صورت 
دســتوری در کف قیمتی عرضه می شــدند یکی 
دیگــر از اقدامات موثــر بانک مرکــزی در ثبات 
بخشــی به بازار ارز و جلوگیری از بروز شوک های 

قیمتی در این بازار است.
از جمله اقدامات دیگر برای تســهیل دسترسی 
مــردم به بــازار ارز می تــوان به ســامانه آنلاین 
دسترسی به صرافی ها اشــاره کرد که در راستای 
تسهیل خرید ارز توســط متقاضیان افراد که به 
دلیل محدودیــت صرافی ها، باعــث ایجاد صف 
مقابل صرافی ها می شد، راه اندازی شد. همچنین 
حدود ۴۰ شــعبه از بانک های ملی، تجارت، ملت 
و صادرات در نظر گرفته شــد تا مثــل صرافی ها 
ارز مورد نیاز را ارائــه کنند؛ لذا بــا توجه به وفور 
ارز، کانال های دسترســی مردم را بــرای خرید 
ارز تســهیل می کنیم تا بدون ازدحام بتوانند ارز 

موردنیاز خود را خریداری کنند.
بانک مرکزی از ابزارهــای مختلف دیگر نیز برای 
تعادل بخشــی بازار بهره می برد کــه یک نمونه 
آن گواهی ســکه بانک مرکزی بود که رونمایی و 
معامله شــد و با قدرت تداوم خواهد داشــت، و با 
پاسخگویی به نیازهای واقعی متقاضیان از طریق 
مکانیزم عرضــه و تقاضا از بروز رانــت نیز در این 

حوزه جلوگیری می کند.

هماهنگی کامل سیاست گذاری مالی 
و سیاست گذاری پولی

البته بــا هماهنگی کامل سیاســت گذاری مالی 
و سیاســت گذاری پولی و اتخاذ تصمیمات مهم 

در بانک مرکزی در راســتای اصلاح نظام بانکی 
و روابــط آن، موجبــات کاهش تــورم از معادل 
۵۹.۳ درصد در شــهریور ۱۴۰۰ به ۳۹.۶ درصد 
در ۱۲ماهه منتهی به شــهریورماه سال جاری و 
همچنین کنترل رشــد ۱۲ماهه نقدینگی شده 
اســت. در این میان، مدیریت دستوری سال های 
گذشته نیز )نرخ دســتوری ۴۲۰۰ تومانی برای 
ارز( دیگر در دســتور کار نیســت. بانک مرکزی 
دولت ســیزدهم تاکنون بدون تکــرار اقدامات 
ناهنجار گذشــته، با وجود تلاش شــبانه روزی 
دشمنان برای ایجاد اختلال در بازار ارز و افزایش 
صوری قیمــت دلار، برنامه های مــدون و فنی را 
برای ایجاد تعادل و آرامش در بازار ارز بکار گرفته 

است.
دولت ســیزدهم با همکاری یکدیگــر و با اجرای 
طرح های مهم برای مدیریــت هم زمان هزینه ها 
و درآمدها و برقراری تــوازن بودجه دولت، ثبات 
بخشــی به بازار ارز، اصلاح نظــام بانکی و کاهش 
ناترازی بانک هــا، مدیریت انتظــارات تورمی و 
تقویت بخش تولیــد و عرضه کالاهــا و خدمات 
در کشــور به همراه عملیاتی کردن سیاســت ها 
و اقدامــات مختلف بــرای شناســایی و کنترل 
عوامــل موثر بر تورم ایجاد شــده در ســال های 
گذشــته، رشــد نقدینگی و پایه پولی و نرخ تورم 
طی یک سال اخیر )از شــهریور ۱۴۰۰ تاکنون( 
با کاهــش معنــادار مواجه شــد و اقدامات برای 
کاهش این شاخص تا رســیدن به سطح مطلوب 
و هدف گذاری شــده خود طی روندی مستمر و 

پایدار ادامه خواهد یافت.

روند مداوم کاهش رشد نقدینگی
در نتیجــه اقدامات صــورت گرفته و بررســی 
نرخ رشــد دوازده ماهه نقدینگی نشــان می دهد 
که نرخ رشــد نقدینگــی از ۴۰.۵ درصد در پایان 
شــهریورماه ۱۴۰۰ طی یک روند نزولی به ۳۷.۵ 
درصد در پایان شــهریورماه ۱۴۰۱ کاهش یافته 
اســت. البته لازم به تاکید اســت کــه ۲.۵ واحد 
درصد از رشــد نقدینگی در شــهریورماه ۱۴۰۱ 
به افزایش پوشــش آماری )اضافه شدن اطلاعات 
بانک مهر اقتصــاد در آمارهای پولی، به واســطه 
ادغام بانک هــای متعلق به نیروهای مســلح در 
بانک ســپه( مربوط بوده و در صورت عدم لحاظ 
افزایش پوشــش آماری مذکور، رشــد ۱۲ماهه 
نقدینگــی در پایان شــهریورماه ۱۴۰۱ به ۳۵.۰ 
درصد کاهش می یابد.از این رو رشــد دوازده ماهه 
نقدینگی منتهی به پایان شــهریورماه ۱۴۰۱ )با 
پایه همگن( نسبت به رشد دوره مشابه سال قبل 
)۴۰.۵ درصد(، معــادل ۵.۵ واحد درصد کاهش 
نشان می دهد.رشد پایه پولی در ۱۲ماهه منتهی 
به شهریورماه ســال ۱۴۰۱ هم ۳۳.۱ درصد بوده 
است. این در حالی اســت که نرخ رشد پایه پولی 
در پایان شهریور ۱۴۰۰ رقم ۳۹.۵ درصد را ثبت 

کرده بود یعنی ۶.۴ درصد کاهش.
گفتنی اســت حجم نقدینگی در مــرداد ۱۳۹۲ 
هم زمان با شروع بکار دولت یازدهم معادل ۶۴۰ 
هــزار میلیارد تومان بــود که در پایان شــهریور 
۱۴۰۰ )پایان دولت دوازدهم( این رقم به ۴ هزار و 

۶۸ هزار میلیارد تومان رسید.
حجم پایه پولی نیز از ۹۶.۳ هــزار میلیارد تومان 
در مرداد ۱۳۹۲ به ۵۱۹ هــزار میلیارد تومان در 
پایان شهریور ۱۴۰۰ رسید. بر اساس این گزارش 
و اقدامات انجام شــده در طول یک سال گذشته، 
بررســی آمارهای مقدماتی پولــی و اعتباری در 
پایان مهرماه ۱۴۰۱ حاکی از تداوم روند کاهنده 

رشد دوازده ماهه نقدینگی در سال جاری است.

 رعایت انضباط مالی و مدیریت هزینه ها 
و کسب درآمدهای پایدار

همچنین دولت سیزدهم خود را متعهد و ملزم به 
رعایت انضباط مالی و مدیریت هزینه ها و کســب 
درآمدهای پایدار کرده است. این مهم در عملکرد 
۶ماهه تحــولات وضع مالی دولت نیــز به خوبی 
نمایان اســت، به طوری که در ۶ماهه اول ســال 
جــاری درآمدهای عمومی دولت از رشــد ۵۹.۲ 
درصدی برخــوردار بود؛ حال آنکــه هزینه های 

جاری دولت تنها با رشــد ۳۰.۷ درصدی مواجه 
بوده اســت. در نتیجه این اقدامات، کســری تراز 
عملیاتی با کاهش ۱۹.۶ درصدی و کســری تراز 
عملیاتی و ســرمایه ای )کســری بودجه دولت( 
با کاهــش ۱۰۱.۷ درصدی در ۶ماهه اول ســال 

همراه گردیده است.
در ایــن مقطــع زمانــی همچنین اســتفاده از 
تنخواه گردان بانک مرکزی کــه واجد آثار پولی 
ناشی از عملیات مالی دولت است، با کاهش قابل 
توجه ۹۱.۶ درصدی نســبت به شهریورماه سال 
۱۴۰۰ همراه شود که این نشــان از اهتمام دولت 
در جهت انضباط بخشــی به سیاســت های مالی 
دولت و هماهنگی آن با سیاســت های پولی بانک 

مرکزی در یک سال گذشته بوده است.
تغییر رفتار مشهود پایه پولی از زمان شروع به کار 
دولت ســیزدهم را به طور عمده می توان ناشی از 
روابط سالم بانک مرکزی و دولت به عنوان ضامن 
کنترل تورم و همچنین سخت گیری مقامات در 
پولی کردن کسری بودجه و حتی تاکید بر تسویه 
تنخواه دولت قبل دانســت. دولت ســیزدهم در 
شروع به کار خود با کسری بودجه سنگین ناشی 
از عدم تحقــق منابع پیش بینی شــده در قانون 
بودجــه ۱۴۰۰ مواجه بود. علاوه بر این، تســویه 
۵۵ هزار میلیارد تومــان تنخواهی که دولت قبل 
از بانک مرکــزی برای هزینه هــای خود دریافت 
کرده بود به دولت ســیزدهم موکول شده بود. در 
این شرایط کار دولت سیزدهم برای جلوگیری از 

وخیم تر شدن رشد پایه پولی سخت تر شد.
با این حال دولت سیزدهم برای حل شکاف عمیق 
میان منابع و مصارف خــود و در نهایت جلوگیری 
از پولی شدن کسری بودجه، دو اقدام عمده را در 
پیش گرفت. دولت سیزدهم از یک سو تمام تلاش 
خود را برای کنتــرل هزینه ها به کار بســت و در 
تخصیص بودجه صرفاً اولویت های اساسی کشور 
را در نظر گرفت. عــلاوه بر کنترل هزینه ها، دولت 
سیزدهم با پیگیری سیاســت هایی موفق شد در 
ماه های باقی مانده از سال ۱۴۰۰ منابع خود را به 
مقدار چشــمگیری افزایش دهد تا مانع رشد پایه 

پولی از ناحیه کسری بودجه شود.
هرچند متاثــر از اجرای تکلیــف قانونی صورت 
گرفته از ســوی مجلس شورای اســلامی، مبنی 
بر اجرای طــرح مردمی ســازی یارانه ها و حذف 
تخصیص ارز ترجیحــی و آثار تورمــی آن، روند 
حرکتی نــرخ تورم نقطــه به نقطــه در چهار ماه 
ابتدایی سال ۱۴۰۱ با روند افزایشی مواجه گردید 
و این افزایــش تا تیرماه ادامه یافــت، با این حال، 
همان گونه کــه انتظار می رفت پس از گذشــت 
ماه هــای اولیه اجــرای طرح و فروکــش نمودن 
آثار تورمی آن، تورم نقطه بــه نقطه در مردادماه 
و شهریور ماه ســال جاری با کاهش همراه شده 
اســت. همچنین می بایســت خاطرنشان شود 
بخشــی از افزایــش قیمت های داخلــی متاثر 
از افزایــش قیمت هــای جهانی عمدتاً ناشــی از 

تنش های سیاسی و بین المللی بوده است.
همچنین بر اســاس گزارش های منتشــر شده، 
در ســال ۱۴۰۰ رشــد تولید ناخالص داخلی با 
احتســاب نفت و بدون نفت نســبت به سال قبل 
از آن )به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۰( به ترتیب 
از رشــد ۴.۳ و ۳.۵ درصدی برخوردار بوده است. 
این رونــد بهبود عملکرد تولیــد ناخالص داخلی 
در ســه ماهه اول ســال جاری نیز تداوم داشته و 
تولید ناخالــص داخلی با احتســاب نفت و بدون 
نفت در سه ماهه اول ســال جاری نسبت به دوره 
مشابه ســال ۱۴۰۰ به ترتیب رقم رشد ۳.۸ و ۴.۳ 

درصدی را ثبت نموده است.
در این شرایط بود که اقدامات دولت سیزدهم در 
زمینه کنترل رشــد نقدینگی مشتمل بر کنترل 
رشد پایه پولی و خلق پول بانکی به عنوان عوامل 
تورم ساز گذشته آغاز شــد. پرهیز از پولی سازی 
کســری بودجه از طریق هماهنگــی میان بانک 
مرکزی و ارکان اقتصــادی دولت، پیگیری برنامه 
اصلاح نظام بانکی و کنترل بدهی بانک ها به بانک 
مرکزی، مدیریــت انتظارات تورمــی، اقداماتی 
اســت که در یک سال گذشــته در جهت کاهش 

نرخ تورم آغاز شده و استمرار خواهد داشت.

شعبهبانک


